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سرمقاله 

همکاری 
دولت و بخش خصوصی

:: محمد لاهوتی ::

اقتصاد ایران روزهای حساســی را می گذراند. طولانی شــدن دوره 
تحریم هــا و اعمال محدودیت های دوره ای از ســوی کشــورهای 
تحریم کننده، اقتصاد ایران را در شرایط دشوار و شکننده ای قرار داده 
است. در عین حال مجموعه سیاست هایی که دولت ها طی سنوات 
گذشته برای مدیریت شرایط متاثر از تحریم، پیش روی بخش واقعی 
اقتصاد قرار داده اند، فشار را روی فعالان اقتصادی و بنگاه های تولیدی 

و صادراتی مضاعف کرده است.
  در واقع، از یکسو فشارهای اقتصادی که جداشدن از اقتصاد دنیا و 
از دست دادن بازارهای سنتی به دلیل محدودیت های اعمال شده از 
سوی آمریکا روی شرکت های بین المللی در تعامل با ایران، به فعالان 
اقتصادی کشور وارد شده، توان بخش واقعی اقتصاد ایران را کاهش 
داده و از سوی دیگر، بالا رفتن هزینه های تامین مواد اولیه تولید و 
تجارت و ارســال کالا به بازارهای صادراتی، قدرت رقابت را از تجار 
ایرانی گرفته که همه اینها در کنار هم، توان و بنیه اقتصاد ایران را 
بســیار تقلیل داده است. بر این اساس در چنین شرایطی، تسهیل 
شــرایط اقتصادی و مســاعدتر کردن فضای کسب وکار از اهمیت 

ادامه در صفحه 2دوچندانی برخوردار است ....
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همزمان با آغاز دهه فجر؛
در نشست کمیته شهر هوشمند شهرداری های کشور مطرح شد

لزوم یکپارچه سازی 
خدمات شهری هوشمند
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در این شماره می خوانید:

3    کار در فرهنگ آمریکایی
4    فیبر نامحلول بخورید    

 
   اعزام »سرهنگ ثریا« به سینماها از 10 آبان

    سهامداران حوصله کنند
 

   شکایت پرسپولیس از داور دیدار برابر ملوان
   کاهش 50 درصدی قیمت سمعک 
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دهقان شیری مطرح کرد:

همکاری البرز و 
خراسان در طرد اتباع 

خارجی غیرمجاز
وضعیت »حق بیمه« پرداختی 

دهک های درآمدی
بدهی ترسناک پرسپولیس

 به یک بازیکن

دروازه بان سابق و کروات تیم فوتبال پرسپولیس که طی ۶ فصل تنها ۴۳ 
بــازی برای این تیم انجام داد، در مجموع و با لحاظ کردن رای اخیر فیفا 
مبلغ یک میلیون و ۲۰۰ هزار یورو باید از این تیم دریافت کند. »بوژیدار 
رادوشوویچ« دروازه بان کروات در لیگ شانزدهم پس از جدایی »لوبانف« 
ازبکستانی به پرسپولیس پیوست و به عنوان گلر دوم بعد از علیرضا بیرانوند 

عملکرد بسیار خوبی را از خود نشان داد ...

معاون بیمه و خدمات ســلامت ســازمان بیمه سلامت ایران ضمن تشریح 
چگونگی حق بیمه پرداختی دهک های مختلف درآمدی و تخفیف های اعمال 
شــده در آن، در عین حال از هزینه کــرد بیش از ۳۷۵ میلیارد تومانی بیمه 
سلامت برای درمان ناباروری در شش ماه اول امسال خبر داد. مهدی رضایی 
درباره پوشــش بیمه سلامت در دولت سیزدهم گفت: برای ایجاد عدالت در 
سلامت پوشش جمعیتی بیمه یکی از گام های نخست دراین زمینه محسوب 

می شود و خوشبختانه سازمان بیمه سلامت...
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۷ تسهیلات ویژه به ساکنان 
بافت های فرسوده 
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فرهنگ سازی 
پدافند غیرعامل 

یک ضرورت 
است

پرونده مسکن 
مهر البرز بسته 

می شود
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ضرورت ورود موضوع »تعاون« 
به کتب درسی

ســخنگوی وزارت امور خارجه در واکنش به اظهارات اخیر بایدن و 
هریس درباره جنگ غزه و اتهام زنی آمریکا به ایران تصریح کرد: من 

هم دو کلمه می گویم، بس کنید.

به گزارش پیام آشنا، ناصر کنعانی، سخنگوی وزارت امور خارجه در 
نشست خبری دیروز خود با خبرنگاران، گفت: ۲۴ روز از آغاز حملات 
بی رحمانه رژیم صهیونیستی به نوار غزه می گذرد. حملاتی که در آن 
صهیونیست ها از تمامی خطوط قرمز عبور کرده اند و تمامی اصول و 

قواعد بین المللی را نقض کرده اند.
وی ادامــه داد: لازم میدانم کشــتار بی رحمانه بیش از ۸ هزار نفر از 
شهروندان فلسطینی را تسلیت عرض کنم. تعداد ۳ هزار و ۳۴۲ کودک 
و ۴۶۰ نفر از سالخورده و ۲ هزار دانش آموز مجروح هستند. به ملت 

بزرگ و صبور فلسطین تسلیت عرض می کنم.
ســخنگوی وزارت امور خارجه افزود: مرگ اخلاق و ارزشهای انسانی 
را در قامــوس دولت آمریکا و برخی رژیم های اروپایی به بشــریت و 

دولت های آزاد دنیا تسلیت عرض می کنیم.
کنعانی گفت: رنج ۷۵ ســاله بر ملت فلسطین ساری و جاری است. 
جهان بیش از هر زمان دیگری به ماهیت نژادپرســتانه و ضد حقوق 
بشری رژیم اســرائیل پی برده است. وزیر امور خارجه هم در صحن 
مجمع تاکید کردند رژیم صهیونیستی تاکنون ۲۰ جنگ راه انداخته و 
تجاوز و تعدی داشته است. آقای امیرعبداللهیان در سخنرانی حقوقی 
خود تاکید کردند که اســرائیل همه ۴ جنایت تجاوز جنگی، علیه 
بشریت و جنایت نسل کشی را نه بک بار بلکه ۴ بار مرتکب شده است. 

پیگرد قانونی این موضوع برعهده سازمان ملل متحد است.
وی توضیح داد: دادستان کل دیوان کیفری بین المللی به مصر رفت 
و در گذرگاه رفح اشــاره کرد که اینجا امکان عبور کمک های انسان 
دوستانه نیست. همچنین اشاره کرد که درباره آنچه در غزه می گذرد 
تحقیق صورت بگیرد و این خواسته ما هم هست. کمیته تحقیق بین 
المللی تشکیل و جنایتکاران به سازمان ملل معرفی و دادگاه برای آنها 

برگزار شود.
وی با اشاره به پیشنهادات امیرعبداللهیان در جده گفت: باید کمیته ای 
متشکل از حقوقدانان متخصص بین المللی ذیل دبیرخانه سازمان 
همکاری اسلامی تشکیل شود و مستندسازی صورت بگیرد و شواهد 
را جمع آوری کنند و اســناد را به محاکم ذیربط بین المللی و دیوان 
کیفری بین المللــی ارائه بدهند. در اروپا و آمریکا هم از محاکم بین 

المللی و جامعه بین المللی درخواست پیگیری حقوقی دارند.
سخنگوی وزارت امور خارجه در مورد ارسال کمک های بشردوستانه 
از مصر به غزه، افزود: در تماس با مقامات مصری هستیم. اگر امکان 
ارسال کمک های انسان دوستانه به نوار غزه فراهم شود آمادگی داریم 

در سریع ترین زمان، کمک ها را به مصر برای ارسال به غزه بفرستیم.
کنعانی در مورد عملکرد نمایندگی های ایران در سراسر دنیا در مورد 
غزه، افزود: عملکرد نمایندگی ها و سرکنسولگری های ایران در سراسر 
دنیا در امتداد مأموریت ها و تلاش های دســتگاه دیپلماســی است. 
حمایت از فلسطین یک اصل مسلم برای جمهوری اسلامی ایران است. 
دستگاه دیپلماسی با همه توان خود پیگیری حمایت از فلسطین را با 
سه اصل خاتمه بخشیدن به جنایت صهیونیست ها، رفع محدودیت ها 
و ارسال کمک های انســان دوستانه در حال پیگیری دارند. موضوع 

فلسطین جزو اولویت های کاری دستگاه دیپلماسی است.
کنعانی در مورد ارسال کمک های بشر دوستانه به غزه، گفت: در دیدار 
وزیر خارجه با نماینده ویژه دبیرکل ســازمان ملل در امور غرب آسیا 
این موضوع مطرح و در گفت وگو با دبیرکل سازمان ملل این موضوع 
مطرح شــد. متأسفانه شرایط تا این لحظه در مرز رفح ایجاد نشده و 
رژیم صهیونیستی همه خواسته ها برای گشایش این مرز را رد کرده 
است. تاکنون میزان کمک هایی که توانسته از مرز رفح عبور کند کمتر 
از ۱۰۰ کامیون کمک رســانی است. کمک ها در بندر عریش و مصر 
دپو شده است. در تماس با مقامات مصری هستیم و به محض اینکه 
امکان دریافت کمک ها و ارسال آن فراهم شود ایران آمادگی دارد در 

سریع ترین زمان ممکن این کمک ها را به مصر منتقل کند.
ســخنگوی وزارت امور خارجه درباره احتمال سخنرانی سیدحسن 
نصــرالله اظهار کرد: اینکه دبیرکل حزب الله چه بگوید ما هم منتظر 

سخنرانی ایشان و مواضع و دیدگاه هایشان تا روز جمعه هستیم.
کنعانی درباره تعویق مذاکرات برجام افزود: مسیر مذاکرات در چارچوب 
ابتکار عمل سلطان عمان باز است و اما اهمیت قضیه فلسطین می تواند 
در برخی موضوعات تأثیر بگذارد. ایران هم مسیر را مثل سابق دنبال 
خواهد کرد. شاید شتاب و تندی در راستای تحولات ایجاد شود اما هر 
زمانی شرایط اقتضا کند، طبیعتاً موضوع را به اطلاع رسانه ها خواهیم 

رساند.
وی در واکنش به اظهارات کاملاً هریس درباره جنگ غزه و اتهام زنی 

آمریکا به ایران تصریح کرد: من هم دو کلمه می گویم، بس کنید.
کنعانی در مورد همکاری های کشــورهای ســاحلی خزر گفت: در 
چارچوب همکاری میان کشــورهای ســاحلی دریای خزر سازوکار 
چندگانه تعریف شده است. در بازه های زمانی مشخص نشست های 

مشترکی میان کشورهای عضو برقرار است.
وی ادامه داد: حوزه دریای خزر به دلیل اهمیتی که دارد، نمایندگان 
ویژه به طور مســتمر و خارج از چارچوب نشست ها و تماس هایی را 

دارند.
ســخنگوی وزارت امور خارجه تصریح کرد: نماینده ویژه ما و رئیس 
دبیرخانه ویژه دریای خزر هم در ماه های گذشته، روزهای پرکاری با 
همتایان خود داشتند. این تماس ها ادامه دارد. دو نشست هم در دو 
سطح مختلف پیش رو داریم و در خصوص همکاری های اقتصادی 
و تجاری قرار است گفتگو شود. همچنین در خصوص مسائل زیست 

محیطی مورد توجه است.
کنعانی در مورد سخنرانی وزیر در مجمع سازمان ملل متحد، گفت: 
سازمان ملل متحد مقری است که همه ملت ها می توانند در این مقر 
حضور پیدا کنند و دیدگاه های خود را مطرح کنند. وزیر امورخارجه 
نیز در همین چارچوب حضور پیدا کرد و دیدگاه های اصولی و منطقی 
خود را مطرح کرد. طبیعی اســت حامیان رژیم صهیونیستی به این 
مواضع واکنش نشان دهند لذا جمهوری اسلامی ایران اهمیتی برای 

این واکنش ها قائل نیست و مواضع خود را مطرح می کند.
وی در مورد بیانیه کمیته اجرایی ســازمان همکاری های اسلامی در 
خصوص نشســت احتمالی دیگر در مورد غزه و حضور وزیرخارجه، 
افزود: در سایه تداوم بحران تحرکات دیپلماتیک جمهوری اسلامی 
ایران ادامه دارد. بحث تشــکیل جلســه در ســطح وزرا و یا رؤسای 

کشورهای اسلامی موضوع مهمی است که در حال تبادل نظر است.
کنعانی در مورد اجرای توافقنامه امنیتی میــان ایران و عراق افزود: 
توافقی میان دو کشور در این باره وجود داشت تاریخ ۲۸ شهریورماه 
اعلام شده بود. هنوز ارزیابی کاملی نداریم که توافق یاد شده به طور 
کامل انجام شده یا خیر. خواسته ایران اجرای کامل آن توافقنامه است 

که باید مورد راستی آزمایی دقیق قرار گیرد.
کنعانی ادامه داد: مجامع بین المللی و شورای امنیت در مواقع بحرانی 
درباره کارکرد و مأموریت ذاتی خود در پایان دادن به بحران ها و شکل 
نگرفتن بحران ها، کارکردی نداشتند. اگر کارکرد داشتند شاهد طولانی 
شدن وضعیت در غزه نبودیم. شورای امنیت و سازمان ملل، گروگان 
اقدامات سیاســی هستند و نمی گذارند در جهت صلح و امنیت بین 

اللملی اقدامی صورت بگیرد.
وی گفت: مجامع بین المللی باید نسبت به صلح و امنیت بین المللی 
اهتمام لازم را انجام بدهند. مردم در خیابان های اروپا، آمریکا، کشورهای 
عربی و آفریقایی در تجمعات حضور می یابند و خواهان پایان بخشیدن 
به جنایت صهیونیست ها هستند. اجازه بدهند تا این مجامع کارکرد 

حقوقی خود را داشته باشند.
 سخنگوی وزارت خارجه درباره حمله به پایگاه های آمریکایی تصریح 
کرد: هر چه بکارید درو می کنید. حمایت از تنش و تنش زایی واکنش 
خواهد داشــت. بارها این را در مواضع رســمی و اعلامی و پیام هایی 
کــه دادیم بیان کردیم. حمایت از متجاوز و حمایت از تنش واکنش 
ملت ها را در پی خواهد داشت. آمریکایی ها بخشی از کنش و واکنش 
در منطقه هستند. این واکنش ها بخشی از سیاست های غلط آمریکا 

در منطقه است.
کنعانی درباره رأی مثبت ایران به قطعنامه پیشــنهادی کشورهای 
عربی افزود: در موضوعات مهم درباره قطعنامه ها در ســازمان ملل و 
سازمان های وابسته رأی گیری می شود و این امر مرسوم و شناخته 

شده ای است. اینها موضوعات مرتبط با صلح و امنیت بین المللی است. 
شاید کشوری نسبت به برخی مفاد ملاحظات اصولی و سیاسی داشته 
باشد و با قوانین آن کشور ناسازگار باشد، کشورها رأی می دهند اما در 
اعلامیه توضیحی، تحفظ خود را مطرح می کنند. ایران از این رویه در 

این قطعنامه و موضوع فلسطین استفاده کرد.
وی دربــاره میانجیگری ایــران در آزادی اســرای غیرنظامی گفت: 
گفت وگوی امیرعبداللهیان با وزرای خارجه قطر و عربستان بر موضوع 
فلسطین ناظر بر یافتن راهکار برای فشار به رژیم برای پایان دادن به 
حملات نظامی بود. درباره سازوکارها گفتگو می شود موضوع انسان 
دوستانه مطرح است و کشورهای اسلامی می توانند کمک کنند. آمریکا 
در کنار رژیم اســرائیل قرار گرفته، محاصره کامل ایجاد شده و ایجاد 

کمک و گشایش برای کمک های انسانی صورت نمی گیرد.
سخنگوی وزارت خارجه بیان کرد: به دلیل درخواست برخی کشورها از 
ایران، برخی کشورها اعلام کردند شهروندانی در غزه داریم که بخشی 
از نزاع و شــهروند اسرائیل نیستند و از ایران درخواست آزادی آنها را 
داشتند. این موضوع با مقامات ذیربط حماس مطرح شده و قول مثبت 
هم از حماس گرفتیم. تا الان مقامات حماس کار انســانی کردند اما 
بمباران و شرایط خاص غزه امکان اجرا و بررسی و تفکیک شهروندان 
و نظامیان را نمی دهد. منتظر زمان هستند. ما جزو مشوقین این روند 

هستیم.
کنعانی در مورد سفر معاون سیاسی وزیرخارجه به مسکو، گفت: سفر 
باقری به مســکو بنا به دعوت طرف روسی و از قبل تعیین شده بود. 
محور دیدارها موضوع قفقاز جنوبی و نشست ۳+۳ و پیرامون تحولات 
در نوار غزه صورت گرفت و همزمان با حضور نماینده سیاسی جنبش 

حماس در مسکو بود.
وی در مورد اف ای تی اف گفت: در داخل کشور شفاف ترین سازوکار 
مالی وجود دارد. موضوع اف ای تی اف سازکار خاص خود را در کشور 

دارد.
کنعانی در مورد زمان ســفر طالبان به ایران گفت: تبادل هیأت ها در 

خصوص موضوعات مهم و در چارچوب ها انجام می شود.
کنعانی در خصوص برنامه ایران برای آتش بس در غزه گفت: موضوع 
پایان دادن به تجاوز رژیم از موضوعات اولویت دار ایران است که از ابتدا 
مدنظر ما بوده است. تلاش ایران این بوده که با توجه به عدم تمکین 
رژیم صهیونیستی به خواسته بین المللی برای پایان دادن به تجاوزات، 
جامعه بین المللی فشارش را تقویت کند تا رژیم مجبور شود به این 

خواسته تن دهد.
ســخنگوی وزارت امور خارجه افزود: در چارچوب تلاش های ایران و 
هم کشورهای همسو، اکنون خواسته عمومی جامعه بین المللی این 
است که در کوتاه ترین زمان ممکن به فوریت حملات رژیم خاتمه پیدا 
کند. این موضوع در قطعنامه سازمان ملل هم نشان داد که خواسته 

جمعی است.
کنعانی در پایان درباره فعالیت مراکز اسلامی در کشورهای مختلف 
گفت: ما مراکز اسلامی مختلفی رسماً و قانونا به ثبت رسیده و مبتنی 
بر قوانین آن کشورها در حال فعالیت هستند. مراکزی هستند برای 
فعالیت های فرهنگی که پیــروان ادیان مختلف در اجتماعات جمع 
می شوند. فعالیت این مراکز همواره ثمربخش و ناظر بر تکثر فرهنگی 
بوده است. اینکه در کشوری برخی از این مراکز دچار مشکلاتی شدند، 
نگاه اصولی ایران این است که در چارچوب فضای قانونی که وجود دارد 
این مراکز فعالیت کرده و باید اجازه فعالیت داده شود. ما بی اطلاع از این 
جزئیات نیستیم اما در چارچوب سازوکارهای قانونی موجود مسئولان 

این مراکز در حال پیگیری هستند. 

کنعانی خطاب به آمریکا: بس کنید
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همکاری 
دولت و بخش خصوصی

ادامه از صفحه 1
.... و کلید آن هم، در دستان دولت در تعامل با بخش خصوصی 
است. به این معنا که به هر اندازه که حلقه تحریم ها تنگ تر 
می شود، دولت می تواند با مجموعه سیاست های تسهیل گر 
و حمایت کننده، مسیر را برای فعالان اقتصادی باز کند تا 
جریان تجارت مویرگی ایران در بازارهای جهانی و فرآیند 
ارزآوری برای تامین نیازهای کشــور تقویت شود و اقتصاد 

کشور سرپا بماند.
اینجا است که ضرورت تعامل میان بخش دولتی و فعالان 
اقتصادی در شــرایط کنونی اقتصــاد ایران که بخش های 
مختلف تولید و صنعت از یکســو و مردم از ســوی دیگر، 
فشارهای زیادی را به دلیل تحریم ها تحمل می کنند، بیش 
از هر زمــان دیگری اهمیت پیدا می کند. به عبارت دیگر، 
در حال حاضر به دلیل اینکه مشکلات عدیده ای در شرایط 
تحریمی، بر اقتصاد کشور تحمیل شده است، در کنار تکلیفی 
که دولت در قانون بهبود مستمر فضای کسب وکار در تعامل 
با بخش خصوصی بــه دوش دارد، تعامل دولت و اتاق های 
بازرگانی را بیش از هر زمان دیگری ضروری می ســازد. در 
عین حال، مطابق قانون بهبود مستمر فضای کسب وکار، 
دولت باید برای هرگونه تصمیم گیری خود در عرصه های 
اقتصادی، از فعالان اقتصادی و اتاق های بازرگانی به عنوان 
مشاوران سه قوه نظرخواهی کند که این امر، ضرورت تعامل 

هر چه بیشتر دو طرف را می طلبد.
در این میان، به دلیل معرفــی ۲۰نماینده دولت در هیات 
نمایندگان اتاق بازرگانی تهران که به نوعی یک سوم از اعضای 
فعال هیات نمایندگان تهران را دربرگرفته و حضور در هیات 
نمایندگان اتاق ایران را نیز دربرمی گیرد، نمایندگان دولتی 
مکلف هستند که در جلسات اتاق های بازرگانی حضور یابند 
و همه اینها به دلیل ارتباط مستقیمی که مدیران دولتی با 
نمایندگان بخش خصوصی و تشکل های اقتصادی دارند، 
می تواند منجر به رصد مشکلات فعالان اقتصادی در جلسات 
اتاق های بازرگانی شهرستان ها و اتاق بازرگانی ایران شود تا 
تصمیمات درستی اتخاذ شود و در عین حال، این تصمیمات 
به دلیل نظرسنجی از نمایندگان تشکل ها و فعالان اقتصادی، 

قابلیت اجرایی و حل مشکل دارند.
ازآنجاکه به هر دلیلی ظرف ۵ماه گذشته تاکنون، نمایندگان 
دولتی از حضور در هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران سر 
باز زده و همچنین وزرای دولتی نیز در جلسات حاکمیتی 
همچون شــورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی و 
کمیته های تخصصی که ذیل قوانین مختلف شکل گرفته اند، 
حاضر نمی شوند، عملا ارتباط دولت با بدنه بخش خصوصی 
و اعضای هیات نمایندگان که منتخبان فعالان اقتصادی 
سراسر کشــور هستند، قطع شده که این خود با توجه به 
شرایط خاص کشور به لحاظ تحریم ها، تضعیف کننده اقتصاد 
ایران است. از سوی دیگر، با عنایت به قوانین کشور این عدم 
حضور به منزله ترک فعل و به لحاظ قانونی تخلف است؛ 
ضمن اینکه بر این نکته بایــد تاکید کرد که عدم حضور 
نمایندگان دولت در جلسات ماهانه اتاق بازرگانی ایران و عدم 
تشکیل جلسات شورای گفت وگو، علاوه بر اینکه منجر به 
افزایش مشکلات اقتصادی می شود، غیرقابل توجیه به شمار 
می رود؛ چراکه نمایندگان قوه قضائیه و قوه مقننه در جلساتی 
همچون شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی حضور 
می یابند و به نظر می رســد عدم حضور نمایندگان دولت 
ناشی از برخوردهای سلیقه ای است؛ ضمن اینکه باید یادآور 
شد که دولت ســیزدهم در دوره شروع به کار خود، یکی 
از تریبون هــای اعلام برنامه های خود را اتاق بازرگانی ایران 
قرار داده بود و تعامل مناســبی با فعالان اقتصادی برقرار 
کرد؛ ضمن اینکه بعد از شروع فعالیت نیز، با تعامل سازنده 
با اتاق های سراسر کشور و تشکل ها توانست موفقیت های 
خوبی را در افزایش صادرات حاصل کند؛ درحالی که اکنون 
۵ماه اســت که چنین رفتارهایی باعث خدشــه دار شدن 

سیاست های خود دولت شده است.
در این میان، به نظر می رســد که همه مــا در چارچوب 
قانــون مکلف به ایفای وظایف خود هســتیم و این ترک 
فعل با هیچ منطقی قابل توجیه نیست؛ ضمن اینکه باید 
توجه داشــت اتاق بازرگانی یک نهاد مردمی و به رسمیت 
شناخته شــده در قوانین کشور اســت و قهر دولت با اتاق 
بازرگانی عملا مشکلات کشور را در حال حاضر بیشتر کرده 
است و لطمه آن به مردمی وارد می شود که با بیشتر شدن 
مسائل و مشکلات تولیدکنندگان و صادرکنندگان، شغل 
خود را از دســت می دهند و با کوچک تر شدن سفره های 
خود مواجه می شوند. به هر حال حاکمیت به عنوان قوای 
ســه گانه در جلسات با بخش خصوصی شرکت می کند و 
وقتی که نمایندگان دو قوه مقننه و قضائیه در جلسات حاضر 
می شوند و تنها نمایندگان قوه مجریه که در اصل مهم ترین 
رکن تصمیم گیر در فضای اجرایی هستند، غایب می مانند، 

مشکلات بیشتر می شود.
این رفتار نمایندگان دولتی در جلسات هیات نمایندگان اتاق 
بازرگانی ایران، به این معنا برداشت می شود که موضوعاتی 
که دولت با اتاق بازرگانی ایران مطرح می کند، سلیقه ای است 
تا اینکه مرتبط با تخطی اتاق بازرگانی ایران از قانون باشد؛ 
چراکه اگر چنین بود نمایندگان مجلس و قوه قضائیه هم 
باید همپای دولت، در جلسات حضور نمی یافتند. اینجا است 
که فعالان اقتصادی از رئیس جمهور و وزیر صنعت، معدن و 
تجارت انتظار دارند تا به این قهر پایان دهند و با نگاه مبتنی 
بر منافع ملی، نمایندگان خود را مکلف به حضور در جلسات 
هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران کنند تا همه دست در 
دست هم، نسبت به رفع مشکلات و رونق اقتصادی ایران در 

سایه شدیدترین تحریم ها کمک کنند.
محمد لاهوتی 
رئیس کمیسیون توسعه صادرات غیرنفتی اتاق 
بازرگانی ایران

سرلشکر باقری: در حوزه پدافند 
غیرعامل باید رشد بیشتری داشته باشم

رئیس ستادکل نیروهای مسلح گفت: وضعیت امروز در حوزه پدافند 
غیرعامل نسبت به گذشته نمره بالاتری می گیرد اما معتقدم ما هنوز 
نمره قابل قبولی نداریم و باید حتماً کشــور در این جهت به رشــد 

بیشتری داشته باشد.

به گزارش پیام آشنا، سردار سرلشکر محمد باقری روز دوشنبه در 
حاشیه دهمین همایش ملی پدافند غیرعامل، درخصوص وضعیت 
امروز پدافند غیرعامل در کشور و موفقیت دستگاه ها، با تبریک روز 
پدافند غیرعامل گفت: وضعیت پدافند غیرعامل در کشور روز به روز 
در حال توسعه است ما از جایی آغاز کردیم که حقیقتا کار چندانی 
انجام نشده بود و در مراحل بسیار ابتدایی قرار داشت و عزیزان زحمت 

کشیدند و روز به روز و سال به سال کار در حال پیشرفت است.
وی عملکرد دستگاه ها را متفاوت توصیف و افزود: طبیعتاً برخی از 
دستگاه ها توجه و عنایت بیشتری دارند و امروز نیز دستگاه های برتر 
مورد قدردانی قرار گرفتند و همانطور که عنوان شد برخی از کارهای 
نمونه در کشور انجام شده است. از جمله اینکه دیسپچینگ گاز ملی 
ایجاد شد که کار ارزشمندی در دفاع سایبری و مصون سازی سایبری 

زیرساخت های کشور و سرمایه های متکی به سایبر بود.
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح بیان کرد: اقدامات ارزشمندی صورت 
گرفته است شرکت های دانش بنیان فراوانی وارد شده اند و کارهای 

خوبی انجام داده اند.
سرلشکر باقری اظهار کرد: با قانونی که مجلس تصویب کرد و ابلاغ شد 
و همدلی که وجود دارد و همکاری که با کمیته دائمی پدافند غیرعامل 
در کشور صورت می گیرد، آنچه که امید داریم و همه دوستان تلاش 
دارند که اتفاق بیفتد این اســت که حداقل از این به بعد طرحی در 
سطح حیاتی و حساس و بزرگ و زیرساخت های اساسی که ایجاد 

می شود بدون رعایت ملاحظات پدافند غیرعامل آغاز نشود.
وی ادامــه داد: بــه این معنا که در مرحلــه آمایش، تعیین مکان، 
پیش طراحی، طراحــی و مراحل آغاز و انجام ســاخت، اقدامات و 
ملاحظات پدافند غیرعامل رعایت شود و امید زیادی داریم که این 

کار صورت بگیرد.
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح افزود: مدیریت های پدافند غیرعامل 
در همه دستگاه ها و همه استان ها مستقر شده اند و دانش آموخته ها تا 
سطح دکترا به تعداد قابل توجهی وجود دارند. این شرکت ها در کشور 
توزیع شده اند و فرهنگ سازی خوبی انجام شده و قطعاً آینده بسیار 

بهتری در پدافند غیرعامل وجود خواهد داشت.
سرلشکر باقری عنوان کرد: وضعیت امروز ما نسبت به گذشته نمره 
بالاتری می گیرد اما معتقدم ما هنوز نمره قابل قبولی نداریم و باید 

حتماً کشور در این جهت به رشد بیشتری داشته باشد.
وی درباره چگونگی پای کار آوردن دستگاه ها گفت: البته عمده آن 
درک و بلوغ مدیران دســتگاه های کشور است که متوجه باشند که 
هزینه ای که برای پدافند غیرعامل می کنند نسبت به نتیجه ای که 
می گیرند بسیار ارزشمندتر است ضمن اینکه نتیجه فوق العاده اهمیت 

دارد و اگر این درک شکل بگیرد قطعاً این کار صورت خواهد گرفت.
رئیس ســتاد کل نیروهای مســلح اظهار کرد: نکته دوم هم افزایی 
و همدلی و تعامل و گفت وگو اســت که بحمدالله عزیزان در پدافند 

غیرعامل این رویکرد را دارند.
سرلشکر باقری خاطرنشــان کرد: البته قانون برای مستنکفین نیز 
مجازات هایی را تعیین کرده است که امیدواریم چنین روزی نباشد 
که کسی به دلیل کم عملی، بی عملی و بی توجهی به دست مجاری 

قانونی واگذار شود.
وی افــزود: امیدواریم با همین مراحل توجیه و توســعه فرهنگ و 
مدیریت همزمان و تعامل بین دستگاهی کار رشد چشمگیری پیدا 

خواهد کرد.

آغاز جلسات کمیسیون تلفیق برای 
بررسی موارد ارجاعی لایحه برنامه 

هفتم
عضو هیات رئیسه کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه از شروع 

بررسی موارد ارجاعی لایحه برنامه هفتم در این کمیسیون خبر داد.

به گزارش پیام آشنا، محمدرضا دشتی اردکانی اظهار کرد: از ابتدای 
دیروز جلسات کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم شروع شد؛ این 
جلسات تا پایان هفته و در سه نوبت صبح، ظهر و عصر تشکیل می 

شود.
وی با بیان اینکه در جلسه دیروز، قالیباف رئیس مجلس برای بیان 
نظراتشان حضور داشت، افزود: ۱۷۰ حکم از لایحه برنامه هفتم به 
کمیسیون تلفیق ارجاع شــده که کمیسیون در بررسی های خود 

ایرادات مطرح شده در صحن را برطرف می کند.
نمایندگان مجلس شورای اسلامی از سوم مهرماه بررسی لایحه برنامه 

هفتم توسعه را در صحن مجلس آغاز کردند.
تاکنون مجلس برای بررسی مواد لایحه برنامه هفتم، ۴۱ جلسه علنی 
را تشــکیل شده اســت. در این مدت ۱۱۸ ماده لایحه برنامه مورد 
رسیدگی قرار گرفت و برخی از این مواد جهت رسیدگی بیشتر به 
کمیسیون تلفیق ارجاع شد؛ همچنین ۶ بند از ۲۳ بند الحاقی به کل 

لایحه نیز مورد بررسی قرار گرفت.

تاشکند میزبان اجلاس سران اکو 
است

معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه از برگزاری شانزدهمین 
اجلاس سران کشــورهای سازمان همکاری اقتصادی )ECO( در 

روزهای ۱۷ و ۱۸ آبان در تاشکند ازبکستان خبر داد.

به گزارش پیام آشــنا، مهدی صفری با بیان اینکه شانزدهمین 
 )ECO( اجلاس سران کشورهای عضو سازمان همکاری اقتصادی
روزهای ۱۷ و ۱۸ آبان به میزبانی دولت ازبکستان در شهر تاشکند 
برگزار می شــود، افزود: یکی از بحث های مهمی که در جلسه دیروز 
ستاد هماهنگی روابط اقتصادی خارجی مطرح شد موضوع تهاتر و 
استفاده از پول های ملی در ارتباط با کشورهای حوزه آسیای مرکزی 
بود که تمام کشورهای این حوزه و همچنین بلاروس آمادگی خود را 

در این باره اعلام کرده اند.
معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه افزود: در این نشست 
همچنین توافقنامه هایی که در ســفرهای اخیــر رئیس جمهور و 
سفرهای متقابل ســران و مقامات دیگر کشورها به ایران امضا شد 
از جملــه در حوزه های همکاری های علمی - فنی، انرژی، ترانزیت، 

تعرفه ها و بنادر؛ آماده شده بود، مطرح شد.
صفری تاکید کرد: رئیس جمهور در حاشیه اجلاس اکو، دیدارهای 
دوجانبه ای با سران برخی کشورها از جمله ترکیه و قزاقستان خواهد 
داشت. وی گفت: رئیس جمهور مکرراً پیگیر توافقات امضا شده در 
سفرهای خارجی است و تاکید کرده که این توافقات به جد پیگیری 
شود. معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه افزود: در نشستی 
همچنین درباره سرمایه گذاری کشورهای حوزه خلیج فارس در ایران، 
به طور خصوصی و دولتی بررسی و توافقات خوبی هم در این زمینه 

انجام شد.

اخبار   سراسری سرمقاله

مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی استانداری 
البرز از اردوگاه مراقبتی اتباع خارجی سفید سنگ 
فریمان و پایانه مرزی دوغارون در خراسان رضوی 

بازدید کرد.

به گزارش پیام آشنا، سیروس دهقان شیری 
جهت تبادل تجربیات و بازدید از اردوگاه مراقبتی 
سفید سنگ فریمان و پایانه مرزی افغانستان به 

شهرستان تایباد سفر کرد.
در این بازدید دهقان شیری و مسئولین انتظامی 
این استان با مدیر کل امور اتباع خراسان رضوی 

دیــدار و با هدف هم اندیشــی و تبادل نظر در 
خصــوص اجرای بهینــه طرح جمــع آوری و 
بازگرداندن اتباع خارجی، بررســی راهکارهای 
افزایش سطح تعاملات بین سازمانی و نحوه انتقال 
مهاجران غیرمجاز جهت بازگشت به کشور خود 

گفت و گو کردند.
در ادامه با توجه به اینکه استان خراسان رضوی به 
عنوان معین کشور مسئولیت اعزام اتباع خارجی 
غیر مجاز از سطح کشور را به عهده دارد، ضرورت 
افزایش ســطح همکاری ها و هم افزایی هر چه 

بیشتر بین ادارات کل مورد تاکید قرار گرفت.

دهقان شیری مطرح کرد:

همکاری البرز و خراسان در طرد اتباع خارجی غیرمجاز

سخنگوی شــورای نگهبان گفت: هیات های اجرایی در 
فرمانداری ها و حوزه های انتخابیه کار خود را آغاز کرده اند و 
استعلام ها از دستگاه های پنج گانه که در قانون آمده است 

نیز در حال انجام می باشد.

به گزارش پیام آشنا به نقل از شورای نگهبان، هادی 
طحان نظیف عضو حقوقدان و سخنگوی شورای نگهبان 
پس از پایان یافتن مهلت ثبت نام انتخابات دوازدهمین 
دوره مجلس شورای اســلامی در گفت وگویی با برنامه 
»صف اول« شــبکه خبر ســیما در ابتدا با گرامیداشت 
شهدای غزه، از سلحشوری ها و مقاومت مردم فلسطین 
تجلیل کرد و گفت: مردم فلســطین مظلوم هســتند، 
اما در عین حال مقتدرانــه در حال دفاع از حقوق خود 
می باشند. بسیاری از رسانه ها با مشقت در حال مخابره 
حقیقت و بازنمایی واقعیت های جنگ هستند و در نتیجه 
این بازنمایی ها، شاهد پدید آمدن اجتماعات بی سابقه و 
واکنش های بسیاری در سطح جهان هستیم. آنچه امروز 
در کشورهای مختلف روی می دهد، برآیند نفرت جهانی از 

رژیم صهیونیستی است.
وی ســپس درباره فرآیندهای پیش ثبت نام و ثبت نام 
انتخابات مجلس دوازدهم که در روزهای گذشته به پایان 
رســید، پاسخ داد: خوشبختانه هر دو فرآیند با استقبال 
متقاضیان و داوطلبان بســیاری روبرو شــد. در مرحله 
پیش  ثبت نام ۴۹ هزار نفر نام نویسی کردند و در مرحله 
بعد نیز حــدود ۲۵ هزار نفر ثبت نام کردند که این ارقام 

برای نخستین بار شکل گرفتند. فرآیند پیش ثبت نام در 
انتخابات مجلس برای نخستین بار اجرا شد. افراد در آن 
مرحله مدارک عینی و شــکلی خود را در سامانه ای که 
وزارت کشــور طراحی و پیش بینی کرده بود، بارگذاری 
کردند. ســپس آن مدارک برای مراجع و دســتگاه های 
شش گانه که در قانون از آن ها نام برده شده است، ارسال 
شــد تا مورد استعلام قرار بگیرند؛ به طور مثال در حوزه 
نظام وظیفه برای آقایان مدارک برای فرماندهی انتظامی، 
در حــوزه قضایی مدارک برای قوه قضائیــه و در حوزه 
تحصیلات مدارک برای وزارت علوم، وزارت بهداشــت، 

دانشگاه آزاد و حوزه های علمیه حسب مورد ارسال شد.
وی بــا تاکید بر این که »در مرحله پیش ثبت نام افراد به 
طور مستقیم با دستگاه ها و مراجع تخصصی روبرو بودند«، 
گفت: اگر مدرکی از ســوی نهــاد و مرجع مربوط مورد 
تایید قرار نمی گرفت، فرد فرصت داشت تا اعتراض کند 
و دستگاه مربوطه نیز موظف به بررسی اعتراض بود. در 
مرحلــه ثبت نام که از روز ۲۷ مهر تا روز ۳ آبان )به مدت 
یک هفته( به اجرا گذاشته شد هم قریب به ۲۵ هزار نفر 

ثبت نام کردند و این تعداد ثبت نام بی سابقه بود.
سخنگوی شــورای نگهبان خاطرنشــان کرد: شورا در 
فرآیندهای پیش ثبت نــام و ثبت نــام ورود ماهوی به 
استعلام ها نداشت اما از آن جایی که این شورا طبق قانون 
ناظر انتخابات است، بر فرآیندها و روندها نظارت کرد تا 
روندها و فرایندها براساس قانون انجام بگیرد. اگر مساله، 
ابهــام و نکته ای هم درباره فرآیندهــا پیش می آمد، در 

جلسات کارشناسی بررسی و رسیدگی می شد و نکات را به 
وزارت کشور متذکر می شدیم. لذا در نهایت هر دو مرحله 
مورد پذیرش هیات مرکزی نظارت بر انتخابات قرار گرفت.

آغاز بررسی صلاحیت ها و استعلام از مراجع 5 گانه
وی دربــاره مرحله بعد از ثبت نام ها که مرحله بررســی 
صلاحیت هاســت نیز گفت: اکنون وارد مرحله بررسی 
صلاحیت ها شده ایم. هیات های اجرایی در فرمانداری ها و 
حوزه های انتخابیه کار خود را آغاز کرده اند و استعلام ها از 
دستگاه های پنج گانه که در قانون آمده است نیز در حال 
انجام می باشد. این هیات ها متشکل از معتمدین مردمی 
و اشــخاص حقوقی که در قانون ذکر شده هستند که 
در فرمانداری ها تشکیل می شود. این هیات ها ارتباطی با 
شورای نگهبان ندارند. پس از این که هیات های اجرایی کار 
خود را به پایان رساندند و نتایج بررسی های شان را اعلام 
کردند، هیات های نظارت به بررسی صلاحیت ها خواهند 
پرداخت و در نهایت شورای نگبهان به عنوان مرجع نهایی 
و تجدید نظر بررســی هایش را آغــاز خواهد کرد.همان 
اقداماتی که هیات های نظارت استانی و شورای نگهبان 
برای بررســی صلاحیت ها انجــام می دهند، هیات های 

اجرایی نیز انجام می دهند.
وی در پاســخ به این سوال که چرا نیمی از آن هایی که 
پیــش ثبت نام کرده بودند به ثبت نام نهایی نپرداختند؟ 
گفت: برخی افراد به دلیل نقص مدارک نتوانستند از سامانه 
وزارت کشور و مراجع مورد استعلام کد پیگیری دریافت 

کنند که برخی از نمونه های آن را بیان کردم. برخی هم 
علی رغم اینکه کد پیگیری دریافت کردند، تمایلی به ادامه 

و تکمیل ثبت نام نداشتند.

رونمایی از سامانه ای جدید برای ارتباط با داوطلبان
سخنگوی شــورای نگهبان درباره »سیاست های کلی 
انتخابــات« که در ســال ۱۳۹۵ از ســوی رهبر معظم 
انقلاب ابلاغ شد. و نسبت آن سیاست ها با قانون جدید 
انتخابات گفت: بخشی از آن چه در سیاست های کلی آمده 
را در قانون فعلی مشــاهده می کنیم. البته این امر همه 
سیاست ها را در بر نمی گیرد و جا دارد در آینده قانون گذار 
سیاست های کلی انتخابات را به طور کامل تبدیل به قانون 

کند تا مبنای عمل قرار گیرد.
وی درباره تعیین ساز و کارهای شفاف و زمان بندی شده 
که در سیاست های کلی آمده است، گفت: در قانون جدید 
توســعه زمان بندی ها در بررســی صلاحیت ها را شاهد 
هستیم. همچنین بخشی از آنچه در سیاست های کلی 
درباره پاســخگویی آمده را در گذشته در یک سطحی 
شاهد بودیم که اکنون با قانون جدید دقت عمل بیشتری 
در ایــن رابطه صــورت خواهد گرفت. برای شــفافیت، 
پیش بینی هایی در شورای نگهبان صورت گرفته است؛ 
از جمله اینکه ســامانه ای طراحی شده تا بتوانیم ارتباط 
مســتقیم و نزدیکتری با داوطلبان داشــته باشیم. این 
سامانه در هفته های آینده رونمایی خواهد شد و درباره آن 

اطلاع رسانی هایی صورت خواهد گرفت.

رئیس پلیس آگاهی البرز از دســتگیری دو مجرم 
حرفه ای که با معرفی خود به عنوان مأمور انتظامی 
اقدام به ســرقت و زورگیری از شهروندان می کرد، 

خبر داد.

به گزارش پیام آشنا، سرهنگ حکمت الله 

شــجاعی گفت: بــه دنبــال گزارش های 
شهروندان مبنی بر سرقت و زورگیری توسط 
سرنشــینان یک دستگاه ســواری با شیوه 
معرفی خود به عنوان مأمور، بلافاصله ساز و 
کارهای پلیس برای دستگیری متهمان آغاز 

شد.

وی افزود: با اقدامــات اطلاعاتی کارآگاهان 
اداره مبارزه با سرقت، محل مخفی شدن این 
مجرمان مشخص و عملیات ویژه ای در این 

راستا طراحی و اجرا شد.
این مقام انتظامی گفت: در اقدام ضربتی و 
به موقع پلیس ۲ نفــر از متهمان این جرم 

دستگیر تعداد قابل توجهی گوشی هوشمند 
مسروقه از آنها کشف شد.

وی با اشــاره به اعتراف متهمان به ۱۰ فقره 
سرقت در پوشــش مأمور، خاطرنشان کرد: 
با شناسایی مالباختگان پرونده، این افراد به 
همراه متهمان به مرجع قضائی معرفی شدند.

فرمانده انتظامی البرز از انهدام دو باند ســرقت 
اماکن خصوصی با اعتراف به ۵۳ فقره سرقت در 

ساوجبلاغ خبر داد.

به گزارش پیام آشــنا، سردار حمید هداوند 

اظهــار کرد: در پی وقوع چند فقره ســرقت از 
اماکن خصوصی در سطح شهرستان ساوجبلاغ، 
رسیدگی به موضوع در دستور کار مأموران اداره 
مبارزه با سرقت پلیس آگاهی این شهرستان قرار 

گرفت.
وی افزود: مأموران با انجام چندین شــبانه روز 
اقدامات پلیســی و میدانی موفق به شناسایی 
دو ســارق در این خصوص شده و با هماهنگی 
مقام قضائی سارقان مورد نظر در یک عملیات 
غافلگیرانه در سطح این شهرستان دستگیر و به 

مقر انتظامی منتقل کردند.
فرمانده انتظامی البرز گفت: متهمان پس از انتقال 
به پلیس آگاهی ابتدا منکر هرگونه سرقت بودند 
اما در مواجه با مدارک و مستندات موجود و در 
بازجویی های مأموران به ۵۳ فقره سرقت از اماکن 
خصوصی با همدســتی ۵ نفر دیگر اعتراف که 
همدستان آنان نیز در عملیات جداگانه دستگیر 

شدند.
این مسئول ارشد انتظامی با اشاره به دستگیری 
۳ نفر مالخر در این خصوص گفت: شیوه شگرد 

متهمان به این شــکل بوده که با پرسه زنی در 
روستاهای اطراف باغات و ویلاهای خالی از سکنه 
را شناسایی می کردند و ساعات خلوت شبانه روز 

اقلام موجود در آنجا را به سرقت می بردند.
ســردار هداوند در پایان خاطرنشان کرد: عدم 
رعایت نکات ایمنی و پرهیــز از تجهیز اماکن 
به دوربین و قفل های ضد ســرقت بخش قابل 
توجهی از علت وقوع سرقت ها را متوجه سهل 
انگاری شهروندان در عمل به توصیه های پلیس 

می کند.

عضو کمیسیون آب،منابع طبیعی و کشاورزی 
در مجلس گفت:کســری بودجه در همه دولت 
ها یکی از عوامل تورم زا اســت که موانعی برای 
پیشرفت توسعه در کشــور ایجاد می کند، بی 
تردید برای تحقق برنامه هفتم توسعه باید این 

موانع برطرف شود.

به گزارش محبوبــه بیدکی خبرنگار پیام 
آشنا، دکتر ذبیح الله اعظمی ساردوئی نماینده 
مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه اگر برنامه 
هفتم توسعه ۵۰ درصد عملیاتی شود قابل قبول 
است،گفت: متاســفانه فقط ۱۰ درصد از برنامه 
ششم توسعه عملیاتی شد،به نظر می رسد اگر 
برنامه هفتم توسعه از ۵۰ درصد عبور کند قابل 
قبول است،به عنوان مثال در بخش کشاورزی ۹۰ 
درصد خودکفایی در نظر گرفته شده و در برخی 
بخش ها از جمله بهداشــت و درمان ،فرهنگ و 
هنر،آموزش پرورش،اقتصاد و مسکن پیش بینی 

ها آرمانی و رویایی به نظر می رسد.
نماینده مردم جیرفت و عنبرآباد در ادامه با اشاره 
به  اینکه کار کارشناســی مجلس مسیر  را برای 
دولت در برنامه هفتم مشخص کرده است،تاکید 

کرد: برخی از بندها نقشه راه هستند که به نوعی 
هدف گذاری شــده اما دولــت باید برای تحقق 
برنامه هفتم توسعه تلاش خود را مضاعف کند 
تا شاهد اجرای آن و همچنین توسعه در کشور 

باشیم .
وی با انتقاد از کســری بودجه در تمام دولت ها 
ادامه داد:کســری بودجه در همه دولت ها یکی 
از عوامل تورم زا است که موانعی برای پیشرفت 
توسعه در کشور ایجاد می کند، بی تردید برای 
تحقق برنامه هفتم توسعه باید این موانع برطرف 

شود.
نماینده مــردم در مجلس یازدهم با اشــاره به 
اینکه فقــط ۱۰ درصد از معادن کشــور فعال 
هســتند،تصریح کرد:بدیهی است که تبادلات 
بین المللی ما با کشــورهای همسایه و اروپایی 
در موفقیت برنامه های توسعه هفتم تاثیر بسزایی 
دارد،به عنوان مثال اگر کســری بودجه نداشته 
باشــیم و معادن را فعال کنیم، نه تنها در کشور 
اشتغال زایی ایجاد می شود،بلکه مسائل اقتصادی، 

عمرانی و سایر موارد دیگر نیز تحقق می یابد.
ایشــان با انتقــاد از کمبود بودجــه در بخش 
کشــاورزی، عنوان کــرد: در زیرســاخت های 

کشــاورزی از ۲۵ تا ۳۵ درصــد آبیاری تحت 
فشار داریم اما وقتی به برنامه پنج ساله نگاه می 
کنیم،دولت کمترین بودجه را برای آبیاری تحت 
فشار در کشاورزی در نظر گرفته است که با توجه 
به این موضوع جای امیــدواری برای تحقق آن 

نیست.
اعظمی در ادامه یادآور شد: در بخش راه آنچه که 
دولت آورد و آنچه که کمیسیون های تخصصی و 
تلفیق بر روی آن کار کردند، کاملاً متفاوت است، 
به گونه ای که دولت راضی به نظر نمی رسید اما 
نمایندگان مجلــس بر روی این قانون کار کرده 
و آن را صیقل دادند که منجر به پیشــرفت این 

برنامه خواهد شد.
وی با بیان اینکه برداشــتن تحریم ها و برقراری 
روابط با کشــورهای همسایه و اروپایی منجر به 
توسعه در کشور می شود،گفت:برقراری ارتباطات 
بین المللی با کشورهای همسایه و اروپایی منجر 
به توسعه در کشور می شود،به عنوان مثال،برای 
حفاری معادن نیاز به ماشین های حفاری جدید 
و بــه روز داریم، در غیر ایــن صورت حفاری با 

ماشین های قدیمی کاری زمان برَ است. 
عضو کمیسیون آب،منابع طبیعی و کشاورزی 

اضافه کرد:در برخی مــوارد انتظار داریم که در 
بخش کشــاورزی ۹۰ درصد خودکفایی داشته 
باشــیم،اما کمبود آب این مسئله را غیر ممکن 

کرده است.
وی با اشاره به شعار آب مایه حیات است، تاکید 
کرد: شــعاری که امسال برای روز جهانی آب در 
نظر گرفته شده نشان دهنده فعالیت های انسانی 
اســت،بی تردید در صورت نبود آب، حیات هم 
نیست و کمبود آب ارتباطی به تحریم ها ندارد،ما 

باید بهره وری را در کشور بالا ببریم.
اعظمــی در پایان با بیــان اینکه تحقق بخش 
وســیعی از برنامه هفتم توسعه همت دولت را 
می طلبد، خاطر نشــان کرد:دولت باید طرح و 
برنامه هایی که مجلــس ارائه می دهد را دنبال 
کند و دچار روزمرگی نشود،به عنوان مثال برخی 
از معاونین دولت ســیزدهم همان صحبت های 
معاونین دولت های قبل را می گویند که نشان 
دهنده عدم پیروی دولت ها از طرح و برنامه های 
مجلس است،اگر نظارت مجلس بر کار مسئولین 
نباشد نوعی از هم گسستگی در کار  دولت ها به 
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کسب و کار

کار در فرهنگ آمریکایی
تعادل نیازمند ظرافت   های بسیار اســت. تعادل بین کار و 
زندگی هم همین طور اســت. یکی از مواردی که بسیاری 
از صاحب نظران روان شناســی و منابع انسانی بر آن تاکید 
می   کنند، معنادار بودن کار و انسانی بودن ماهیت شغل افراد 
است. کارکنانی که شغلی معنادار داشته باشند و به عنوان 
مثال از طریق آن دردی از جامعه بکاهند، احساس رضایت 
شغلی بیشتری خواهند داشت. با این حال، نگاهی عمیق   تر 
به شیوه رایج کار کردن در آمریکا نشان می   دهد که همین 
تاکید بر معنا، می تواند به از دســت رفتن تعادل بین کار و 
زندگی بینجامد. شــاید تاکید، بیش از حد است و شاید در 
برخی موارد، کار مانند گریزی اعتیادگونه برای یافتن معنای 

زندگی شده است.
برای درک اعتیاد به کار در آمریکای امروزی، می توان نگاهی 
به تاریخچه کار انداخت. به این صورت می توان دریافت که 
چگونه به اینجا رسیده   ایم. ۲۰۰ سال پیش، تقریبا هیچ کس 
یک مسیر شغلی یا حرفه نداشت. دست   کم می توان گفت 
هیچ کس مسیر شغلی مصطلح امروز را نداشت که شامل 
داستان   هایی از پیشرفت و تغییر می شود. بیشتر آمریکایی   ها 
کشــاورز بودند و مثل والدین و نیاکان خود به زندگی ادامه 
می   دادند. داشتن یک شغل موروثی بسیار عادی بود. ساعات 
کار کشاورز هم توسط خورشید به او دیکته می   شد نه توسط 
یک رئیس یا الگوریتم برنامه   ریزی. حتی شــدت کار را هم 

طبیعت مشخص می   کرد.
براساس چرخه   های فصلی، گاه کار دشوارتر بود و گاه آسان   تر. 
به عنوان مثال در فصل برداشــت ســر افراد شلوغ بود و در 
زمستان   ها اوقات فراغت بیشتری داشتند. اما انقلاب صنعتی 
ما را به ســمت دورانی هل داد که در آن بهره   وری توســط 
فصل   ها و میزان نور خورشید محدود نمی   شد. تا میانه قرن 
نوزدهم، کارگران کارخانه   ها  ۱۰ تا ۱۲ ساعت در روز و ۶ تا ۷ 

روز در هفته کار می   کردند.
امروزه ساعت کاری ۹ صبح تا ۵ بعدازظهر چنان در آمریکا 
رایج است که وارد فرهنگ و ادبیات آنها هم شده و »۹ تا ۵« را 
معادلی برای روزهای کاری می   دانند. ۸ ساعت کار روزانه، ۴۲ 
ساعت در هفته و دو روز تعطیلی هفتگی از دیگر استانداردهای 
کاری اســت که البته همیشــه به این منوال نبوده است. 
جنبش   های کارگری سازمان   یافته به سختی تلاش کرده   اند 
تا این استانداردها را برای کارگران وضع کنند. موضوع دیگر 
این است که رویه   های رایج در مورد چگونگی، زمان و چرایی 
کار با آنکه استاندارد شده است، نه طبیعی است و نه ثابت. 
این استانداردها از طریق مذاکره و قرارداد حاصل شده   اند و باز 
هم می توانند مورد مذاکره قرار بگیرند. آنچه رویای آمریکایی 
خوانده می شود، احتمالا جامعه   ای غیرکارمحورتر بوده است. 
این موضوع را به وضوح در گفته   ها و نوشته   های رویاپردازان 
آمریکا می توان دید. جان مینارد کینز، اقتصاددان، در مقاله 
معروف سال ۱۹۳۰ خود با عنوان »احتمالات اقتصادی برای 
نوه   هایمان« پیش بینی معروفی کرد: »ما تا سال ۲۰۳۰ فقط 

۱۵ ساعت در هفته کار خواهیم کرد.«
از مهم ترین سوالات قرن بیســت   ویکم این خواهد بود که 
چگونه اوقات فراغت خود را سپری کنیم. حتی در سال ۱۹۶۵ 
نیز کنگره آمریکا، جلسه رسیدگی طولانی   مدتی به بحث ۲۰ 
ساعت کار هفتگی اختصاص داد.  در آن جلسه، منتخبان 

مردم از چشم   انداز سال ۲۰۰۰ این کشور ابراز نگرانی کردند.
 آنها متقاعد شــده بودند که چنــان اهمیت کار در جامعه 
کمرنگ می شود و در مقابل، تعطیلات چنان فراوان می   شوند 
که نیاز به بازسازی کامل زیرساخت   های کشور برای انطباق 
با میزان افزایش سفرهای شهروندان خواهد بود.  افسوس که 
هنوز رویای آخر هفته   های ۵ روزه و اوقات فراغت بی   شــمار 

محقق نشده است.
در هر صورت، در بیشــتر دوره   های قرن بیســتم، فشــار 
اتحادیه   های کارگری و افزایش بهره   وری ناشی از پیشرفت   های 
فناوری به واقع ســاعات کار متوسط کارکنان آمریکایی را 
پایین نگه داشت. در همین حین که ساعات کار به تدریج در 
آمریکا و البته کشورهای توسعه   یافته کاهش می   یافت، برخی 
از آمریکایی   ها در انتهای قرن بیش از همیشه شروع به کار 
کردند. در سال ۱۹۷۵ میانگین ساعات کار در آمریکا و آلمان 
به یک میزان بود. اما در ســال ۲۰۲۱، آمریکایی   ها بیش از 
۳۰ درصد نسبت به آلمانی   ها کار کردند. پاسخ   های بسیاری 
درباره دلیل شدت کار آمریکایی   ها به ذهن می   رسد. برخی از 
دلایل احتمالی، اقتصادی هستند. افزایش نیافتن نرخ حقوق 
و دستمزدها بسیاری از کارگران را وادار ساخته است تا برای 

خرید میزان مشابهی نان، مدت بیشتری کار کنند.
برخی از عوامل دیگر، سیاسی هستند. در دهه ۱۹۵۰، از هر 
سه کارگر آمریکایی، یک نفر در یکی از اتحادیه   ها عضویت 
داشت. این نســبت در سال ۲۰۲۱ به یک نفر از هر ۱۰نفر 
کاهش یافته بود. در نتیجه، کارکنان بسیاری قدرت چانه   زنی 
جمعی و تقاضای شرایط کاری بهتر را از دست داده   اند. عوامل 
ایدئولوژیک هم در کار هستند. سرمایه   داری و اخلاق کاری 
پروتستان، همواره دو رشته در هم تنیده از دی   ان   ای آمریکایی 
بوده است. اما در کنار تمام این عوامل، ایالات متحده )و شاید 
تا حتی سایر کشورهای جهانی   شده( طی چند دهه گذشته، 
تغییرات فرهنگی عمیقی را پشت ســر گذاشته   اند که اثر 
هرکدام از عوامل بالا را تشــدید کرده است. فشار روزافزونی 
مبنی بر این ایده وجود دارد که شغل باید باعث رضایت فردی، 
پربار شدن زندگی و معنادار شدن هستی او شود. این پدیده 
جدید را اخلاقیات جدید کار آمریکایی بنامید. این اخلاقیات 
جدید، رابطه میلیون   ها نفر با شغلشان را تغییر داده است. در 
گذشته، بسیاری از افراد، کار و شغل خود را زحمت   کشیدن یا 

رنج    بردن می   دانستند.
آنها در کنار افراد بســیاری در نقش   هــا، صنایع و طبقات 
اجتماعی مختلف زحمت می   کشیدند تا شرایط بقا و امرار 
معاش خود و جامعه را تحقق بخشند. اما با تغییر اخلاقیات 
کار، نگاهی فردمحور جایگزین نگاه به   نســبت جمع   محور 
پیشــین شده اســت. افراد، کار خود را انعکاسی از علایق و 
هویت   های خویش می   دانند. این تغییر در بین آن دسته از 
جویندگان معنا در کار رایج   تر اســت که به کارهای دفتری 

و ستادی مشغول هستند  )کارکنان موسوم به یقه   سفیدها(.
همان طور که جیمی مک   کالــوم در کتاب خود با نامِ اتمام 
کار: چگونه کار شــبانه   روزی رویای آمریکایی را می   کُشــد 
Worked Over: How Round-the-(
 Clock Work Is Killing the American
Dream(، نوشته است، »زمانی که کار کثیف بود، شعار 
مینیمالیستی کمتر بیشتر اســت، رایج بود. اکنون که کار، 

معنادار است، بیشتر بهتر است.«

نوشته: سیمون استالزوف
مترجم : مهدی نیکوئی
برگرفته از کتاب: شغل کافی

جهان در لبه پرتگاه

علائم حیاتی زمین به پایین ترین حد 
خود رسیده است.

به گزارش پیام آشنا به نقل از ارث، 
نتایج بررسی کارشناسان آب وهوا نشان 
داد: علائــم حیاتی زمین به ســطحی 
کاهــش یافته که قبلًا در تاریخ بشــر 
ســابقه نداشــته اســت. این وضعیت 
بحرانی ســاختار حیات در سیاره ما را 

تهدید می کند.
گروهــی متشــکل از ۱۲ دانشــمند 
پیش بینی بدی دربــاره علائم حیاتی 
زمیــن ارائه کرده اند. آنان تأکید کردند 
که ۲۰ علامت حیاتــی از ۳۵ علامت 
حیاتی سیاره ای که به عنوان فشارسنج 
استفاده  برای ســلامت آب وهوا مورد 
قرار می گیرند، بــه رکوردهای افراطی 

رسیده اند.
محققان با ترسیم تصویری از آینده ای 
با گرمای غیرقابل تحمل، کمبود غذا و 
آب گفتند: »بدون گام های قاطع برای 
پرداختن به مسئله اساسی مصرف بیش 
از حد بشر از منابع زمین، ما به سمت 
فروپاشی احتمالی سیستم های طبیعی 
و اجتماعی اقتصادی حرکت می کنیم«.

دانشــمندان داده های هشــداردهنده 
سال ۲۰۲۳ را برجسته و اشاره کردند 
که ســوابق متعدد مربوط به آب وهوا و 
علائم حیاتی زمین از بین رفته اند و این 
موارد شامل دمای بی سابقه اقیانوس ها، 
کاهش شــدید یخ های دریــا و فصل 
آتش سوزی خارق العاده در کانادا است 
که به سطوح بی سابقه انتشار دی اکسید 

کربن کمک می کند.
این مقاله خواستار بازنگری همه جانبه 

رویه های اقتصادی جهانی است.
دانشمندان توصیه کردند که باید رفاه 
انســان در اولویت قــرار گیرد، مصرف 
بیش از حد کاهش یابد و انتشار گازهای 

گلخانه ای را به شدت کم شود.
 BioScience نتایج این تحقیق در

منتشر شده است.

محیط زیـــست

رئیس کمیته شهر هوشمند سازمان شهرداری ها و 
دهیاری های کشــور گفت: هوشمندسازی در حوزه 
خدمات شهری، به عنوان یکی از حوزه های کلیدی 
شهرداری ها کمرنگ است و باید توجه ویژه ای به این 

حوزه داشته باشیم.

به گزارش پیام آشــنا به نقل از ایســنا، نشست 
کمیته شهر هوشــمند، با حضور معاونان خدمات 
شهری شهرداری های مراکز استان، با موضوع شهر و 
شهرداری هوشمند با حضور معاون امورشهرداری ها و 
رئیس کمیته شهر هوشمند و مسئولان ذی ربط در 
سازمان شهرداری ها و دهیاری های کشور برگزار شد.

در این نشســت که با توجه به نگاه ویژه وزیر کشور 
و رئیس ســازمان شهرداری ها و دهیاری های کشور 
برگزار شد، سید سجاد انوشه معاون امور شهرداری ها 
و رئیس کمیته شــهر هوشمند این سازمان ضمن 
حضور در این جلسه گفت: هوشمندسازی در حوزه 
خدمات شهری، به عنوان یکی از حوزه های کلیدی 

شهرداری ها که خدمات جاری و حیاتی شهرها را بر 
عهده دارد کمرنگ بوده و تلاش داریم تا توجه ویژه ای 

به این حوزه داشته باشیم.
وی در توضیــح این  مطلب گفــت: توجه به نظارت 
هوشمند پیمان های خدمات شهری، هوشمندسازی 
کامل موضوع مدیریت پسماند از جمع آوری، توزین و 
هوشمندسازی کارخانجات مرتبط، موضوعات ایمنی و 

مدیریت بحران، مدیریت مصرف آب در حوزه فضای 
سبز شهری، هوشمندسازی ناوگان خدمات شهری و 
جلوگیری از تخلفات این حوزه، نوآوری در روش های 
اجرایی تکالیف قانونی حوزه خدمات شــهری و نیز 
توجه به محیط زیست هوشمند، از موضوعات اساسی 
شهر و شهرداری هوشمند اســت که باید به آن به 

صورت ویژه بپردازیم.

معاون امورشهرداری ها و رئیس کمیته شهر هوشمند 
سازمان شهرداری ها و دهیاری های کشور خاطرنشان 
کرد: به دنبال توسعه فعالیت های زیرساختی حوزه 
فنــاوری در موضوعات خدمات شــهری با رویکرد 
یکپارچه سازی خدمات هوشمند این محور هستیم 
و با اســتفاده از ظرفیت های علمی و توان تخصصی 
مجموعه های توانمند بخش  خصوصی، انسجام در این 

حوزه را هدفمند خواهیم کرد.
انوشــه گفت: با تشــکیل کارگروه خدمات شهری 
هوشمند، ذیل کمیته شهر هوشمند، جلسات این 
موضوع را استمرار داده و مسائل پر تکرار بین شهرها را 

در اولویت قرار خواهیم داد.
بر اساس گزارش روابط عمومی سازمان شهرداری ها 
و دهیاری های کشــور، با انتخــاب معاونان خدمات 
شــهری حاضر در جلســه، مهدی یعقوبی، معاون 
خدمات شهری شــهرداری مشهد، به نمایندگی از 
معاونان خدمات شهری شهرداری ها، عضو کمیته شهر 

هوشمند شهرداری ها شد. 

سرپرست اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری 
کرج اعــلام کرد: به منظور ارتباط نظام مند و دوســویه 
مجموعه مدیریت شــهری با رسانه ها و خبرنگاران حوزه 
مدیریت شهری کرج، بانک اطلاعاتی خبرنگاران این حوزه 

راه اندازی شد.

به گزارش پیام آشنا، سید جمال بهشتی ضمن قدردانی 
از زحمات اهالی رسانه استان در انعکاس رویدادهای شهری، 
با اعلام این خبر افزود: به منظور هماهنگی و انسجام بخشی 

در زمینه اطلاع رسانی از فعالیت های خانواده بزرگ شورا و 
شهرداری کرج همچنین حفظ شأن و منزلت خبرنگاران 
حوزه مدیریت شــهری، ایجاد فضــای بانک اطلاعاتی و 

ساماندهی رسانه ها  در دستور کار قرار گرفت.
وی افــزود: در این زمینه ضروری ســت تمامی رســانه 
های اســتان و خبرنگاران حوزه مدیریت شهری کرج با 
https://shahrdari.karaj.ir/  مراجعه به نشانی
khabarnegar مندرج در صفحه اختصاصی پرتال 
اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهردرای کرج اقدام به 

ثبت مشخصات خود نمایند.
این مسئول گفت: بر مبنای فرم طراحی شده سرپرست 
رسانه و یک خبرنگار حوزه شهری امکان ثبت نام خواهند 

داشت.
سرپرست اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری 
کرج در پایان تاکید کرد: بدیهی ســت از این پس مبنای 
تعامل مجموعه مدیریت شهری و این اداره کل با رسانه ها 
و خبرنگاران حوزه مدیریت شهری کرج محتوای مندرج در 

بانک اطلاعاتی مذکور خواهد بود.

رئیس کمیســیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر تهران گفت: 
خودروهای شخصی اینترنتی نه در نوع فعالیت و نه در نرخ گذاری هیچ مجوز 

قانونی  از شهرداری تهران ندارند.

به گزارش پیام آشنا به نقل از ایسنا،  سید جعفر تشکری هاشمی در جمع 
خبرنگاران و با اشاره به نرخ گذاری تاکسی های اینترنتی، گفت: اسنپ و تپسی 
تاکسی نیستند؛ بلکه خودروهای شخصی هستند که بصورت بر خط از طریق 

شرکت هایی که هیچ مجوزی از شهرداری تهران ندارند، درحال فعالیت هستند. 
وی ادامه داد: اینکه شهرداری باید بصورت بر خط به شهروندان خدمت ارائه 
دهد درست است؛ اما خودروهای شخصی اینترنتی نه در نوع فعالیت و نه در 

نرخ گذاری هیچ مجوز قانونی از شهرداری تهران ندارند.
رئیس کمیســیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر تهران با اشاره 
به نرخ کرایه خودروهای اینترنتی، گفت: نرخ کرایه این خودروها در ســاعت 
اوج ترافیک بسیار عجیب می شود و این مبالغ  به هیچ عنوان منصفانه نیست 

و مصوبه شورای شــهر تهران را ندارند. بر همین اساس مبالغی که دریافت 
می شــود کاملا خلاف نص صریح قانون است، زیرا قیمت گذاری تاکسی ها 

وظیفه شورای شهر است. 
تشکری هاشمی گفت : برای حل این مشکل پیگیری هایی انجام شده است و 
رئیس شورای شهر تهران نیز تأکید کرده تا در نشست هایی با وزارت صمت، 
وزارت کشور و وزارت ارتباطات که برخی از مجوزها را صادر می کند، مشکلات 

را حل کنیم.

رئیس کمیته بانوان، کودک و خانواده شورای اسلامی 
شهر کرج از راه اندازی بازارچه برکت از تاریخ  ۸ آبان 
ماه  لغایت ۸ دی ماه ســال جاری در پارک نبوت در 
راســتای حمایت از کسب و کارهای خانگی و بانوان 

سرپرست خانوار خبر داد.

به گزارش پیام آشــنا، فاطمه منعمی با اشاره به 
نشست مشترک با عبدالله دارایی مدیرکل تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی البرز و علیرضا عاقلی رئیس سازمان 

ســیما منظر و فضای سبز شهرداری کرج گفت: در 
راستای رفاه و اشــتغال بانوان عزیز برای دومین بار 

مجددا دایر شد.
رئیس کمیته بانوان ،کودک و خانواده شورای اسلامی 
شهر کرج اذعان کرد: نمایشگاه های عرضه محصولات 
مشاغل خرد و خانگی فرصت مناسب فروش بدون 
واسطه را در اختیار تولیدکنندگان بخصوص بانوان 

سرپرست خانواده قرار داده است.
منعمی گفت: در خصوص واگذاری قسمتی از پارک 

نبوت که در اختیار ایــن بازارچه  برکت قرار گرفته 
است طبق شیوه نامه برگزاری جشنواره ها ، رویدادها 
و برنامه های فرهنگی ) سازمان سیما ، منظر و فضای 
سبز( عینا اجرا و پس ازطرح و بررسی در هیات مدیره 

سازمان مربوطه واگذار شده است .
وی با بیان اینکه برپایی این گونه نمایشگاه ها فرصت 
خوبی برای معرفی و ارائــه محصولات و توانمندی 
بانوان سرپرست خانواده می باشد باید گام های موثری 

برداشته شود.

نایب رئیس کمیسیون تلفیق شورا اسلامی شهر کرج گفت: 
شــرکت توزیع برق منطقه ای استان معابرخاموش و نیمه 
خاموش را احصا، برنامه ریزی و رفع کند تا شهر از تاریکی 

خارج شود.

به گزارش پیام آشــنا، علیرضا رحیمــی نایب رئیس 
کمیسیون تلفیق شورای اسلامی شهر کرج در نطق پیش 
از دستور یکصدو چهل جلسه رسمی شورا اسلامی ضمن یاد 

و خاطره شهدای گرانقدر از صدر اسلام تا کنون، مخصوصا 
شهیدان فهمیده گرامیداشت گفت: موضوع روشنایی معابر و 
کوچه ها از ابتدایی ترین وظایف خدمات دولت ها است طبق 
قانون سازمان برق ایران، و قانون درآمد پایدار در مصوب سال 
۱۴۰۱ شهرداری ها را مکلف کرده که هیچ هزینه کردی در 

باب تاسیسات برقی و ...  نمی تواند انجام دهند.
نماینده شــهروندان کرج در پارلمان شهری گفت: حضور 
در مساجد، بازدید میدانی محله محور و بررسی مطالبات از 

طریق سامانه ۱۳۷ بصورت مستمر انجام می  شود که یکی از 
مطالبات خیلی پرتکرار، روشنایی معابر است.

علیرضا رحیمی ضمن انتقاد از وضعیت روشــنایی معابر 
گفت:طبق قانون روشنایی معابر از وظایف شرکت برق است 
که متاسفانه شهر و معابر به حالت نیمه خاموش در آمده و به 
گلایه شهروندان محترم تبدیل شده است که ظاهراٌ شرکت 

برق استان توانایی روشنایی معابر را ندارد.
عضو شــورا اضافه کــرد: با کمک مدیریت شــهری ۱۱۳ 

معابر خاموش و نیمه خاموش شناسایی شده لیکن تلاش 
مسئولین مربوطه در این امر مشهود نیست.

رئیس ســازمان مدیریت پسماند شهرداری کرج از 
خرید فاز نخست ماشین آلات اعم از بیل مکانیکی 
چرخ زنجیری پیکور دار، دو دســتگاه لودر به ارزش 

تقریبی ۲۰ میلیارد تومان خبر داد.

به گزارش پیام آشنا، محمدرضا خسروی با اشاره 
به خرید ماشــین آلات ســازمان مدیریت پسماند 

شهرداری کرج، گفت: فاز نخست نوسازی تجهیزات 
سازمان مدیریت پسماند تحت عنوان خرید ماشین 
آلات خدماتــی و عمرانی در راســتای تقویت ارائه 

خدمات به شهروندان نهایی شده است.
وی افزود: در این مرحله ســه دستگاه ماشین آلات 
اعم از بیل مکانیکی چرخ زنجیــری پیکور دار و ۲ 
دســتگاه لودر به ارزش تقریبی ۲۰ میلیارد تومان 

خریداری شد.
به گفته خســروی در فاز دوم چند دستگاه کامیون 
۱۰چرخ، چرثقیل بالابر، مینی بیل، تریلر کمپرسی و 
وانت خریداری و تحویل مدیریت شهری خواهد شد.
رئیس سازمان مدیریت پسماند شهرداری کرج گفت: 
این خرید پس از گذشــت حــدود دو دهه در این 

مجموعه انجام شده است.

مدیرعامل سازمان نوسازی شــهر تهران از ارائه 
مشوق برای نوسازی بافت های فرسوده پایتخت 

خبر داد.

به گزارش پیام آشــنا به نقل از همشهری، بر 
اساس آخرین اطلاعات حدود ۴۴۲۷ هکتار بافت 
فرسوده در تهران وجود دارد که بیش از ۵۰ درصد 

آنها نیاز به نوسازی دارند. آن طور که سید مهدی 
هدایت به همشــهری گفته تا کنون ۴۵ درصد از 
بافت های فرســوده پایتخت نوســازی شده اند و 
شــاهد افزایش ۶۲ درصدی صدور پروانه در این 
بافت ها هســتیم. او با بیان این که نوسازی بافت 
های فرســوده باید سرعت بیشتری بگیرد تاکید 
کرد که شــهرداری برای ترغیب شــهروندان به 

مشــارکت در نوسازی ۷ مشوق پیش بینی کرده 
است.

مشوق های نوسازی
تخفیفات ویژه عوارض پروانه ساختمانی

وام ۴۵۰ میلیون تومانی دولت
تخفیف ۵۰ درصــد حق الزحمه ناظر ســازمان 

نظام مهندسی

یک طبقه تشویقی به املاک بالای ۱۰۰ متر
ارائه رایگان کل مســاحت بن بســت در صورت 

تجمیع تمامی املاک واقع در کوچه بن بست
دوطبقه تشــویقی درصورتی که مســاحت کل 

تجمیع به ۴۰۰ متر برسد
ســاخت پارکینگ های محلی برای تأمین جای 

پارک خودرو در بافت های فرسوده و ریزدانه

در نشست کمیته شهر هوشمند شهرداری های کشور مطرح شد

لزوم یکپارچه سازی خدمات شهری هوشمند

سرپرست اداره کل ارتباطات شهرداری کرج اعلام کرد

راه اندازی بانک اطلاعاتی خبرنگاران حوزه مدیریت شهری کرج

خودروهای اینترنتی درنرخ گذاری مجوز قانونی از شهرداری ندارند

برپایی دومین بازارچه برکت عرضه محصولات مشاغل خرد و خانگی در کرج

نایب رئیس کمیسیون تلفیق شورای شهر خواستار شد:

معابر شهر کرج را از خاموشی خارج کنید

خسروی خبر داد؛

۲۰ میلیارد تومان ماشین آلات خریداری شد

۷ تسهیلات ویژه به ساکنان بافت های فرسوده 

معماری آنقدر پیچیده است 
که فقط می توان آن را به منزله 

تسلسلی از لحظه ها فهمید
فریدا اسکوبدو

برای بیشــتر ما معماران مکزیکی }لوییس{ باراگان 
مرجع و منبع الهامی قدرتمند اســت. نه فقط به این 
خاطر که آثار او را در مدرسه معماری مطالعه کرده ایم، 
بلکه چون او قادر بود بســیاری از جنبه های معماری 

مکزیک را }در آثارش{ متراکم کند.
باراگان معمارِ تجربه فضایی است. اگر به خانه و دفتر 
کارش در مکزیکوســیتی نگاه کنید -که هر دو برای 
بازدید عموم در دسترس است- خواهید دید که چگونه 
او همواره در کار جرح و تعدیل فضاها بوده، }از طریق{ 
تلاش برای تغییر عمق یک پنجره یا ارتفاع یک دیوار. 
او به خلق خیالات جذاب برای تقویت برخی از اداراکات 
همچون ضخامت یک دیوار یا چگونگی ادغام فضای 

داخلی با باغچه مشغول بود.
او استاد خلق فضاهای تئاتری به واسطه سلسله ای از 
تجربه ها بود. این نوع نگاه به معماری بسیار متفاوت 
است با رویکرد بسیاری از معماران به معماری؛ }یعنی 
رویکــردِ معمــاری{ به منزله یک ابــژه. به نظر من 
معماری آنقدر پیچیده اســت که فقط می توان آن را 
به منزله تسلسلی از لحظه ها فهمید. )در گفت وگو با 
Vladimir Belogolovsky ، منتشــر شده 

در وب سایت مجله
AZURE، سال ۲۰۲۲(

منبع: گفتار

دیدگاه
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زنان و خانواده

کارشــناس مطالعات زنان نوشــت: در دهه  اخیر شاهد آن 
هستیم که اصطلاح »قتل های ناموسی« در راستای هجمه  
گســترده به عنصر غیرت ورزی مردان رایج شــده است؛ به 
گونه ای که دشمن در تلاشی هماهنگ به دنبال منفور جلوه 

دادن غیرت ورزی مردان است.
 امنیت اجتماعی زنان مولفه ای است که اغلب در میان سطور 
سیاست گذاری و نخبگانی مورد طرح و بحث قرار می گیرد؛ به 
طوری که عرصه  میدانی و روزمره گویی وجود خارجی ندارد 
و هیچگونه مسئولیتی متوجه افراد جامعه در راستای شکل 

گیری امنیت اجتماعی زنان در جامعه نیست.
در این ســطور قصد داریم وجوه دیگــری از مولفه  امنیت 
اجتماعی زنان را مورد وارسی قرار دهیم که باوجود مهم بودن 
این موضوع، مورد غفلت بسیاری از شهروندان جوامع کنونی 
قرار گرفته است. این مولفه را در مردان باید جست؛ مردانی که 
خود صاحب خانواده هستند و در جوامع رفت و آمد می کنند. 
چندســالی است که این مولفه به شکل های مختلف مورد 
هجمه های ســنگین عده ای در داخل و خارج از کشور قرار 
گرفته و سبب ایجاد حس نفرت قابل توجهی نسبت به ماهیت 
این مولفه شده است. مولفه مدنظر ما »غیرت مردان« است. 

طی چندین سال گذشته اتفاقات دلخراشی در خانواده هایی 
با سطح فرهنگی و دینی پایین اما تعصبات جاهلانه بالا، به 
وقوع پیوست که در طی آن دختر و یا زن آن خانواده توسط 
محارمش )پدر، برادر یا همســر( کشته شده است. گاه این 
تعصبات جاهلانه به قدری اعمال می شــد که روح و جسم 
دختر و زن خانواده را مورد آزردگی فراوان قرار داده و سبب 
خودکشی او می شد. اصطلاحی که بیشتر جامعه شناسان 
برای چنین بحران های دردناکی به طور مرتب به کار می برند، 
اصطلاح »قتل های ناموسی« است. اساسا ناموس تلقی شدن 
زنان برای مردان محارم شــان به واسطه  »عنصر غیرت« در 
مردان رخ می دهد. عنصرغیرت از ویژگی های مورد تمجید 
مردان در فرهنگ کهن ایرانی و فرهنگ اسلام ناب محمدی 
بوده است. البته باید چنین گفت که تعاریف غیرت در فرهنگ 
کهن ایرانی دارای اشــکالات معنایی است، درحالی که در 
فرهنگ اســلامی، آن اشکالات و معنایی و رفتاری را ندارد. 
مثلا در فرهنگ ایرانی، غیرت با تعصبات کور به نوعی آمیخته 
اســت و حد افراط گونه  توامان با زورگویی و تحمیل نظرات 
مدنظر مردان خانواده بر زنان و دختران خانواده شــان را به 

همراه خشونت و آسیب برای زنان و دختران به همراه دارد. 

در غیرت ورزی های متعصبانه، مساله صرفا حفاظت از آبروی 
خانوادگی است اما در اســلام غیرت ورزی مرد در راستای 
حفاظــت از دختر و زن صورت می گیــرد. به همین دلیل 
خشونت، تعصب و آسیب رساندن به زن و دختر را به دنبال 
ندارد و این امر خود سبب علاقه زنان و دختران به آن مرد و 
حمایتگری محترمانه او منجر می شود. در دو دهه  اخیر و به 
ویژه در دهه  اخیر شاهد آن هستیم که اصطلاح »قتل های 
ناموسی« در راستای هجمه  گسترده به عنصر غیرت ورزی 
مردان شــده اســت؛ به گونه ای که با فراگیر شدن )ترند( 
هشتک هایی چون )#من-ناموس-کسی-نیستم( در تلاشی 
هماهنگ برای منفور جلوه دادن غیرت ورزی مردان بودیم؛ 
تلاشی که اغلب از سوی زنان ناآگاه از تفاوت تعصب با غیرت 
ورزی دینی مردان و نسبت آن با امنیت اجتماعی شان است. 
این امر سبب شــد تا برخی دختران و زنان جامعه به طور 
ناآگاهانه اما مستقیم و خودخواسته خط مسلم و مستحکم 
امنیتی خود را به واسطه خشونت تلقی شدن غیرت و تغییر 
مفهوم آن از حمایت به تعصب، به واســطه اصطلاح گذاری 
غلط ناشی از عدم شناخت دقیق فرهنگی جامعه را بشکنند.

زمانی که بر غیرت مردان، غیرت حمایتگری که اســلام آن 

را مدح می کند، برچســب خشونت زده و تعصب کور آن را 
می خوانند، شاهد بی تفاوت کردن مردان به حرمت داشتن 
حریم زنان در جامعه خواهیم بود. حال این زنان می خواهند از 

اعضای خانواده شان باشند یا از افراد جامعه.
جلوه گری  این بی تفاوتی صورت های مختلفی دارد و به چند 
شکل ظهور می کند. مثلا حجاب زنان را عنصر بی اهمیتی 
دانسته و جایگاه آن را به لباسی که نهایتا بخش هایی از بدن 
زن را بپوشاند، تقلیل می دهند؛ تقلیلی که تنها در پوشش 
فاصله دار از حجاب نمی ماند و به تقلیل حریم زن در جامعه 
منتهی می شود؛ امری که بروز آن را در مترو و اتوبوس های 
خطی مشاهده می کنیم. در مردانی که به خودشان این جرئت 
را می دهند در حریم واگن های مخصوص زنان وارد شوند، با 
نگاه ها، تنه ها و متلک های عامدانه شان حریم هر زنی را نقض 
کنند و ناراحت لکه دار شدن مردانگی خود نباشند! علت آن 
اســت که زنان در پس ذهن آنان، ناموس نیستند و غیرت، 
عنصر خوبی نیست. زیرا تجلی تعصبات کهنه و محدود کننده 
زنان است. بر این اساس حتی تعدی مردان در مترو، اتوبوس، 
معابر و خیابان ها چه بسا لطف به زنان نیز برای مردان متعدی 

به دور از غیرت تلقی شود.

زیرا این امر دربر دارنده  آزادی زن است! به دور از تصور نیست 
که در انتهای چنین راه معیوبی روزی فرا رســد که مردان 
متعددی که پیشــه آنان، مزاحمت در خیابان به شکل های 
مختلف شــده حتی انتظار داشــته باشــند که زنان مورد 
آزارگری شان از آنان تشکر کنند که با تعدی و آزارگری شان؛ 
آزادی را برایشــان به ارمغــان آورده اند؛ همانطور که امروزه 
همراهی مردان در تردد بدون حجاب زنان و دخترانشــان 
و گاه اجبار زنان و دختران به بی حجابی در جامعه توســط 
مردان خانواده شان، حرکتی در راستای آزادی و استقلال زنان 
عنوان می شود! برخی از این مردان نیز معتقدند حتی زنان و 
دختران شان در آینده از آنان بابت اجبار در بی حجاب تردد 
کردن و یا همراهی در این امر از آنان تشــکر خواهند کرد! 
مشــاهده می کنیم که اصطلاحات و الفاظ، زمانی که برای 
پدیده ها به دقت انتخاب نشوند و به صورت مرتب استفاده 
شــوند، نه تنها نمی توانند مشکلات اجتماعی را فهم و حل 

نمایند، بلکه مشکلی روی مشکلات جامعه می افزایند!

صغری عاشوری 
 پژوهشگر حوزه زنان و خانواده

امنیت اجتماعی زنان، مولفه ای مهم و مغفول از دیدگان
شروط پرداخت »وام ازدواج 
۳۵ میلیون تومانی« به فرزندان 

بازنشستگان کشوری
با توجه به سوالات بازنشســتگان در خصوص پرداخت ۲۰۰۰ 
فقره تسهیلات ازدواج فرزندان بازنشستگان کشوری به مبلغ ۳۵ 
میلیون تومان، متقاضیان این تسهیلات، براساس »مجموع وام های 
دریافتی از سایر تسهیلات صندوق« و »میزان حقوق دریافتی« 

اولویت بندی شده اند.

به گزارش پیام آشنا، اداره کل فرهنگی و اجتماعی این صندوق 
در پاســخ به سوالات بازنشستگان اعلام کرد: وام ازدواج فرزندان 
بازنشستگان کشوری شامل فرزندانی است که عقدنامه آنها در 
بازه زمانی اول فروردین ماه ۱۳۹۸ )۱۳۹۸/۱/۱( تاکنون ثبت شده 
و حداقل یک بار در درگاه خدمات الکترونیکی صندوق ثبت نام 

کرده باشند.
پس از احراز شرایط دوره زمانی عقدنامه فرزند بازنشسته متقاضی، 
واجدین شــرایط براســاس مجموع وام های دریافتی از ســایر 
تسهیلات این صندوق و میزان حقوق دریافتی )از کمترین حقوق 

به بیشترین حقوق( اولویت بندی شده اند.
برهمین اســاس، پس از تامین اعتبار از سوی بانک عامل، این 
تسهیلات به تدریج طی ماه های آتی به حساب حقوقی متقاضیان 

واجد شرایط واریز خواهد شد.
 صندوق بازنشستگی کشــوری همچنین اعلام کرد که پس از 
پیگیری های انجام شــده برای آغاز فرآینــد پرداخت وام ازدواج 
فرزندان بازنشســتگان، ۲۰۰۰ فقره تســهیلات ازدواج فرزندان 
بازنشستگان کشوری به مبلغ ۳۵ میلیون تومان در »نوبت اول« 
پرداخت شد و نوبت های بعدی در ماه های آتی پرداخت خواهد 

شد.
این تســهیلات با کارمزد ســالانه ۴درصد و اقساط ۳۶ ماهه به 

حساب بازنشستگان واجد شرایط واریز می شود.

فیبر نامحلول بخورید
نتایج تحقیقات اخیر بر فواید سلامتی فیبر نامحلول تاکید می کند 
و نشان می دهد که منابع گیاهی این فیبر حاوی مواد زیست فعال 

منحصربه فردی است.

به گزارش پیام آشــنا به نقل از سایتک دیلی، این مواد فعال 
زیســتی با کاهش خطــر ابتلا به بیماری هــای مختلف مانند 
بیماری های قلبی عروقی، سرطان و دیابت نوع ۲ مرتبط هستند. 
در حالی که اهمیت فیبر برای سلامت روده به خوبی تایید شده 
است، این تحقیق نیاز به شناسایی مزایای سلامتی گسترده تر ارائه 
شده توســط مواد زیست فعال در گیاهان غنی از فیبر را نشان 
می دهد. این یافته ها همچنین فرصت هایی را برای تقویت غذاهای 
فرآوری شده با استفاده از این منابع فیبری پیشنهاد می کنند که 
به طور بالقــوه ارزش غذایی آنها را افزایش می دهد. متخصصان 
ســلامت، مدت هاست که از فواید فیبر نامحلول برای ساز و کار 
روده و سلامت کلی تعریف کرده اند اما یافته های جدید دانشگاه 
مینه سوتای آمریکا شواهد بیشتری را ارائه می دهد که بر اهمیت 
ترکیــب فیبر در وعده های غذایی روزانــه ما تأکید می کند. در 
پژوهش جدیدی دانشمندان کشف کردند که هر منبع گیاهی 
فیبر نامحلول دارای اجزای فعال زیستی متمایز است. این ترکیبات 
با کاهش خطر ابتلا به بیماری های قلبی عروقی، سرطان و دیابت 
نوع ۲ مرتبط هستند که نشان می دهد مزایای سلامتی آنها فراتر 

از فواید صرف فیبر است. 
جوآن اســلاوین، یکی از محققان و اســتاد کالج علوم غذایی، 
کشاورزی و منابع طبیعی در دانشگاه مینه سوتا گفت: مردم نیاز 
به فیبر و چگونگی ارتباط آن با سلامت روده را درک می کنند، 
حوزه ای از سلامتی که اهمیت فزاینده ای دارد زیرا تحقیقات علمی 
همچنان تأثیر آن را بر سلامت و تندرستی کلی آشکار می کنند. 
فیبر، نشانگر سلامتی اســت که در دستورالعمل های غذایی ما 
گنجانده شده و روی برچسب های محصول یافت می شود اما نتایج 
تحقیقات ما نشان می دهد ما باید اطمینان حاصل کنیم که سایر 
اجزای ارزشمند منابع گیاهی حاوی فیبر - مواد زیست فعال - نیز 

به عنوان فواید ارزشمندی برای سلامت انسان شناخته می شوند.

یافته های کلیدی در مورد مواد زیست فعال در منابع فیبر
این تحقیق موارد موجود در مورد مزایای ســلامتی مواد فعال 
زیســتی در منابع گیاهی فیبر غذایی نامحلــول را جمع آوری 
کرد. محققــان دریافتند: انواع غذاهای گیاهی، از جمله میوه ها، 
سبزیجات، حبوبات، آجیل، دانه ها و غلات کامل حاوی فیبر غذایی 
نامحلول هســتند و هر منبع حاوی مواد فعال زیستی منحصر 
به فردی است که به طرق مختلف از سلامتی حمایت می کنند. 
مواد فعال زیستی مطلوبی مانند کوئرستین، رسوراترول، کاتچین، 
آنتوسیانین، لوتئین، لیکوپن و بتاکاروتن در انواع غذاهای گیاهی 
که حاوی فیبر غذایی نامحلول نیز هستند، یافت می شود. منابع 
گیاهی با مواد فعال زیستی و فیبر غذایی نامحلول می تواند برای 
تقویت غذاهای فرآوری شــده استفاده شود تا ارزش غذایی آنها 
افزایش یابد. محصولات جانبی تولید مواد غذایی مانند پوست، 
پوسته، خمیر یا تفاله اغلب دارای فیبر و مواد فعال زیستی بالایی 
هستند، بنابراین ارزش غذایی منحصر به فردی را از منابع پایدار 
ارائه می دهند. تحقیقات مصرف کننده نشان داد که استفاده از این 
غنی سازی در سطح پایین، مقبولیت مصرف کننده از محصول 

غذایی را کاهش نمی دهد.

مفاهیم و جهت گیری های آینده
جان ویلم ون کلینکن، یکی از محققان این تحقیق و معاون ارشد 
پزشکی، علمی و امور نظارتی برای شرکت برایتسید توضیح داد: 
پیشنهاد خوردن میوه و سبزیجات بیشتر، ایده جدیدی نیست 
اما این چیزی اســت که بیشتر مردم هنوز برای انجام آن تلاش 
می کنند. اگر ما بتوانیم محصولات غنی شده با فیبر در دسترس 
را ارائه دهیم که برای تقویت به جای نفی محتوای زیست فعال 
توسعه یافته اند، می توانیم ارزش غذایی افزایش یافته ای را برای 
مصرف کننــدگان فراهم کنیم. این جدیدترین تحقیق در مورد 
تاثیر مواد زیســت فعال بر سلامت انسان است که نیاز صنعت، 
دانشگاه و دولت را برای پیوستن به نیروها در حمایت از آگاهی و 
آموزش گسترده در مورد مواد زیست فعال در سیستم های غذایی 
و بهداشتی بیشتر روشن می کند. مادلین تیم، محقق اصلی این 
تحقیق اظهار کرد: مجموعه مواردی که ما بررسی کردیم و نتایج 
این تحقیق می تواند به عنوان یک تغییر الگو در نحوه نگاه کردن 
صنایع غذایی و بهداشتی همچنین مصرف کنندگان به فیبر غذایی 
نامحلول و مواد فعال زیســتی باشد. ادامه تحقیقات و گنجاندن 
گسترده مواد زیست فعال در غذاها و مکمل ها می تواند تأثیر واقعی 
بر سلامت انسان داشته باشد. تحقیقات بیشتر برای شناسایی 
روش های استخراج و فرآوری که ترکیبات زیست فعال را حفظ 
و بهینه می کنند، مورد نیاز است. یافته های این تحقیق در مجله 

Nutrients منتشر شده است.

توقف مصرف متفورمین می تواند 
بر مغز افراد دیابتی تأثیر بگذارد

میلیون ها نفر از افراد مبتلا به دیابت از داروی متفورمین برای 
کنترل سطح قند خون خود استفاده می کنند.

به گزارش پیام آشــنا به نقل از مدیسن نت، تحقیقات 
جدید نشان می دهد که توقف زودهنگام مصرف متفورمین 
ممکن اســت خطر ابتلاء به مشکلات تفکر و حافظه را با 

افزایش سن بیماران افزایش دهد.
ســارا آکلی، محقق ارشد و اپیدمیولوژیســت در دانشگاه 
بوستون، گفت: ما دریافتیم که مصرف متفورمین از شروع 
زوال عقل جلوگیری می کند یا آن را به تأخیر می اندازد و این 

بسیار دلگرم کننده است.
این مطالعه نشــان داد افرادی که متفورمین را زودتر قطع 
کردند، در مقایســه با افرادی که این دارو را ادامه دادند، ۲۱ 

درصد بیشتر در معرض ابتلاء به زوال عقل بودند.
آکلی گفت: متفورمین فواید گسترده ای دارد، به همین دلیل 
اســت که ابتدا در درمان دیابت تجویز می شود، و به افراد 
توصیه می شود از آن استفاده کنند مگر اینکه منع مصرف 
داشته باشند. افراد ممکن است به دلیل عوارض جانبی مانند 
مشکلات کلیوی یا به دلیل اینکه ترجیح می دهند قند خون 
خود را بدون دارو کنترل کنند، مصرف متفورمین را متوقف 

کنند.
بــرای این مطالعه، محققان موارد جدیــد زوال عقل را در 
میان افراد مبتلا به دیابت نوع ۲ مورد بررسی قرار دادند، از 
جمله ۱۲۲۲۰ نفر که مصرف متفورمین را متوقف کردند و 

۲۹۰۰۰ نفر که دوره را ادامه دادند.
او گفت: اگر متفورمین مصرف می کنید و قصد قطع آن را 

دارید، ابتدا با پزشک خود صحبت کنید.
متفورمین همراه با رژیم غذایی و ورزش برای مدیریت دیابت 
نوع ۲ استفاده می شود و دیابت نوع ۲ یک عامل خطر ثابت 

برای زوال عقل است.
به گفته آکلی: دیابت نوع ۲ و بیماری آلزایمر چندین ویژگی 
مشــترک دارند، از جمله اختلال در جذب گلوکز به مغز، 
و گلوکز برای عملکرد مغز حیاتی است. علاوه بر این، این 
دو وضعیت با مقاومت به انسولین و سطوح بالاتر استرس 

اکسیداتیو مرتبط هستند.
وی خاطرنشان کرد: اگر دیابت نوع ۲ دارید، مدیریت مؤثر آن 
با متفورمین یا سایر داروهای ضد دیابت به همراه مداخلات 
سبک زندگی ممکن است خطر زوال عقل را کاهش دهد و 

از مغز در برابر زوال شناختی محافظت کند.

تازه های سلامت

گوناگون

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اظهار امیدواری 
کــرد که موضــوع »تعاون« در کتب درســی 
پیش بینی و اینگونه فرهنگ تعــاون در حوزه 

نظری و عملی آموزش داده شود.

به گزارش پیام آشــنا به نقل از مرکز اطلاع 
رسانی و روابط عمومی وزارت آموزش و پرورش، 
آیین انعقــاد تفاهم نامه همــکاری  بین وزارت 
آمــوزش و پرورش و وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی با حضور وزیران، شــورای معاونان و 
مدیران کل ۲ وزارتخانه در راستای پیشبرد سند 
توســعه تعاون و سند تحول بنیادین آموزش و 
پرورش و همچنین همکاری های دولتی، برگزار 

شد.
 سیدصولت مرتضوی در این مراسم  اظهار کرد: 
امروز به دو جهت توفیق پیدا کردیم تا در محضر 
وزیر آموزش و پرورش و همکاران شــان در این 
وزارتخانه باشیم؛ اول تکریم مقام تعلیم و تربیت 
است که اســاس و بنیان هر کشور به تعلیم و 
تربیت و فرهنگ آن کشور وابسته است و بنا بر 

تعیبر حضرت امام)ره( همانند مقام نبوت است.

وی ادامه داد: موضوع بعدی تشکر از تلاش های 
بی بدیل فرهنگیان اســت که رسالت الهی خود 
را انجام می دهند و امســال نیز با وجود تمامی 

مشکلات، مهر را با مهربانی آغاز کردند.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: نکته دوم 
موضوع تفاهم نامه اســت؛ به اســتناد اصل ۴۴ 
قانون اساسی اقتصاد کشور مبتنی بر سه اصل 
خصوصی، دولتی و تعاونی است. گرچه براساس 

سیاست های ابلاغی تلاش شده تا محدوده نفوذ 
دولت در اقتصاد کاهش داده شود، اما شاید چنان 
توفیقاتی که انتظار می رفت به دست نیامد و به 
آن اهداف نرسیدیم، اما در نظام اسلامی، احترام 
بــه اقتصاد بخش خصوصــی از درجه مطلوبی 

برخوردار است.
مرتضوی با بیان اینکه مقبولیت و مشروعیت به 
اقتصاد بخش خصوصی در آموزه های دینی نیز 

وجود دارد، گفت: اما آن چیزی که مهم تر است 
اقتصاد تعاونی است. هرکاری که سبب به کمال 
رسیدن انسان شود، لازمه اش مشارکت همگانی 
اســت و ما مکلفیم بستر سعادت را با همکاری 

آحاد مختلف مردم فراهم کنیم.
وی اضافــه کرد: اکنــون تفاهم نامــه ای ذیل 
سیاست های ابلاغی فرهنگ تعاون و همچنین 
براســاس تاکیــدات مقــام معظــم رهبری و 
بسترســازی ردیف هــای ۲۹، ۳۰ و ۳۱ احکام 
اجرایی سند توسعه تعاون که به تصویب رسیده 
و از سوی رییس جمهوری به دستگاه های اجرایی 

ابلاغ شده، امضاء خواهد شد.
مرتضوی تاکید کرد: امید است با این همکاری 
متون درســی درباره موضوع تعــاون در کتب 
درسی پیش بینی شود تا فرهنگ تعاون در حوزه 
نظری و عملی آموزش داده شود و دانش آموزان 
فارغ التحصیل در ابعاد مختلف سیاسی، اقتصادی 
و فرهنگی و اشتغال نقش آفرینی کنند. همچنین 
اگر به صورت عملی در مدارس، ترویج فرهنگ 
تعاون پیگیری شود، امری نیکو را شاهد خواهیم 

بود.

ضرورت ورود موضوع »تعاون« به کتب درسی

معاون بیمه و خدمات سلامت سازمان بیمه سلامت 
ایران ضمن تشریح چگونگی حق بیمه پرداختی 
دهک های مختلف درآمدی و تخفیف های اعمال 
شــده در آن، در عین حال از هزینه کرد بیش از 
۳۷۵ میلیارد تومانی بیمه ســلامت برای درمان 

ناباروری در شش ماه اول امسال خبر داد.

به گزارش پیام آشــنا به نقل از ایسنا، مهدی 
رضایی درباره پوشــش بیمه ســلامت در دولت 
ســیزدهم گفت: برای ایجاد عدالت در سلامت 
پوشــش جمعیتی بیمه یکی از گام های نخست 
دراین زمینه محسوب می شــود و خوشبختانه 
سازمان بیمه سلامت طی ۳ سال اخیر قدم های 
خوبی برای ایجاد فراگیری پوشش بیمه ای برداشته 

است.

بیمه رایگان سلامت برای بیش از 20 میلیون 
روستایی

وی افزود: در همین راستا در حال حاضر بیش از 
۲۰ میلیون روستایی تحت پوشش بیمه رایگان 
بیمه ســلامت هستند؛ ضمن اینکه ۱۷ میلیون 
نفر جمعیت شهری شاغل غیر رسمی نیز تحت 
نام بیمه همگانی سلامت شناخته شدند که طی 

ســال های اخیر با توجه به سیاست ها و اولویت 
دولت ها پوشش بیمه ای آنها تغییر کرده است.

وضعیت حق بیمه دهک های درآمدی
معاون بیمه و خدمات ســلامت ســازمان بیمه 
ســلامت ایران افزود: حــدود ۴۵ میلیون نفر از 
جمعیت کشور تحت پوشش بیمه سلامت هستند. 
در سال گذشته طبق مصوبه مجلس ۶ میلیون نفر 
تحت پوشــش بیمه قرار گرفتند که از این تعداد 
۳ میلیون نفر بیمه شده جدید محسوب می شوند. 
همچنین با تمهیدات قانونی، دهک های رایگان از 
دهک های اول تا ســوم به ۵ دهک یعنی بالغ بر 
۱۲ میلیون نفر دیگر نیز تحت پوشش بیمه رایگان 

قرارگرفتند.
وی تاکید کرد: دهک ۶ تا ۱۰ نیز شامل تخفیفات 
بیمه ای شدند. بنابراین در مجموع پنج دهک اول 
جامعه به طور کامل و رایگان تحت پوشش بیمه 
قرار گرفتند. برای دهک های بالاتر نیز تخفیف حق 
بیمه در نظر گرفته شده است، بنابراین در مجموع 
۹۰ درصد هزینه های درمانی در بخش بســتری 
و ۷۰ درصد هزینه ها در حوزه ســرپایی در مراکز 
دولتی دانشگاهی توسط بیمه سلامت پرداخت 

می شود.
رضایی افزود: بر همین اســاس میزان پرداختی 
دهک ششم از ۳۰ درصد به ۲۰ درصد، پرداختی 
دهک هفتم از ۴۰ درصد به ۳۰ درصد و پرداختی 

دهک هشتم از ۶۰ درصد به ۴۰ درصد و پرداختی 
دهک نهم از ۸۰ درصد به ۵۰ درصد کاهش یافت 
و در مجموع هم براساس رصدهای صورت گرفته 
و برآوردها، جمعیت قابل قبولی از کشــور تحت 

پوشش بیمه هستند.

پوشــش بیمه ای ۶۳ قلم داروی تخصصی 
درمان ناباروری

رضایــی با بیان اینکه در خدمات درمان ناباروری 
نیز قدم های خوبی برداشته شده است، گفت: در 
ایــن زمینه بیش از ۶۳ قلم داروی تخصصی، ۲۸ 
قلم لوازم و تجهیزات پزشکی، ۵۶ قلم آزمایشات 
تخصصی، ۷ خدمت تصویربرداری و بیش از ۲۰ 
کد خدمت جراحی با تعرفه دولتی در مراکز دولتی 
و در سایر مالکیت ها با تعرفه عمومی غیردولتی 

تحت پوشش بیمه است.

هزینه  بیــش از ۳۷5 میلیارد تومانی بیمه 
سلامت برای درمان ناباروری در ۶ ماه اول 

امسال
وی گفت: در مجموع در شش ماه نخست امسال 
بیش از ۳۷۵ میلیارد تومان درحوزه درمان ناباروری 

از سوی سازمان بیمه سلامت هزینه شده است.

وضعیت »حق بیمه« پرداختی دهک های درآمدی

ســرطان کبد ششمین سرطان پرُشیوع و سومین 
عامل مرگ بر اثر سرطان هاست. با توجه به افزایش 
میزان ابتلا به این ســرطان، شناسایی عوامل خطر 
ایجادکننــده آن جهت ارائه پیشــنهادهایی برای 

جلوگیری از آن مهم است.

به گزارش پیام آشنا به نقل از دفتر بهبود تغذیه 
وزارت بهداشــت، هپاتیت مزمن ویروسی، بیماری 
متابولیک کبد، نوشــیدن الکل، ســیگار کشیدن، 
چاقی و قرار گرفتن در معرض مواد سرطان زا مانند 
آفلاتوکسین ها از عوامل تایید شده مستعد کننده 

برای ابتلا به سرطان کبد هستند.
این درحالی است که بررسی ها نشان داده است که 
مصرف بیشــتر برخی از گروه های غذایی می تواند 
احتمال ابتلا به سرطان کبد را در شما کاهش دهد.

شواهد فزاینده نشان می دهد که رژیم غذایی به عنوان 
یک جزء قابل تغییر از سبک زندگی می تواند بر بروز 
سرطان کبد تاثیر بگذارد. گزارشات نشان می دهد که 
الگوهای تغذیه ای مانند رژیم مدیترانه ای می تواند بر 

بروز سرطان کبد موثر باشد. با این حال، تمرکز بر 
گروه های غذایی خاص ممکن است به درک نقش 
عوامل غذایی در خطر ابتلا به ســرطان کبد کمک 
کند و می تواند مبنایی برای توصیه های غذایی برای 

پیشگیری از سرطان کبد باشد.
صندوق جهانی تحقیقات سرطان و موسسه تحقیقات 
سرطان آمریکا اخیرا گزارش هایی در مورد پیشگیری 
از سرطان کبد از طریق رژیم غذایی و فعالیت بدنی 
منتشر کرده است. شواهدی وجود دارد که مصرف 
ماهی، قهوه و محصولات لبنی ممکن اســت خطر 
ابتلا به سرطان کبد را کاهش دهد. همچنین گزارش 
کرده اند که رژیم غذایی سرشار از میوه ها، سبزیجات، 
آجیــل و غلات کامل ممکن اســت خطر ابتلا به 
ســرطان کبد را کاهش دهد. در یک بررسی که در 
مورد ارتباط گروه های غذایی خاص از جمله غلات 
)غلات کامل و غلات تصفیه شده(،حبوبات، آجیل، 
مرغ، تخم مرغ و نوشــیدنی های شیرین با سرطان 
کبد انجام شده نتایج داد که مصرف غلات کامل و 

حبوبات رابطه معکوس با سرطان کبد داشتند.

افزایش احتمال بروز سرطان کبد با برخی رژیم های غذایی
برش
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کافه کتاب

فرندز

نویسنده: متیو پری
مترجم: کیمیا فضایی

انتشارات میلکان

پیام آشنا: کتاب فرندز -با زیرعنوان دوستان و عاشقان- کتاب 
خاطرات متیو پری به قلم خود او است. این اثر زندگی او به عنوان 
بازیگر، مبــارزه اش با اعتیاد و تجربیاتش در صحنه  فیلمبرداری 
سریال پرطرفدار فرندز را بررسی می کند. این کتاب که درواقع یک 
زندگی نامه محسوب می شود، توسط کیمیا فضایی ترجمه و توسط 

انتشارات میلکان منتشر شده است.

درباره کتاب فرندز اثر متیو پری
کتاب فرندز، دوســتان و عاشقان از آن دسته خاطره نویسی ها و 
زندگی نامه هایی اســت که به محض انتشار، در میان کتاب های 

بسیار پرفروش نیویورک تایمز و سایر رسانه ها قرار گرفت.
کتاب فرندز داســتان جذاب بازیگر تحسین شده، متیو پری را 
روایت می کند و خواننده را به سفر او از جاه طلبی دوران کودکی 
به شهرت تا اعتیاد و بهبودی پس از اتفاقات ناگوار می برد. پیش 
از روایت مراجعه های مکررش به بیمارستان و دوره های بازپروری، 
داســتان متیوی پنج ساله ای را می خوانیم که مدام از مونترال به 
لس آنجلس سفر می کرد و میان والدین جدا شده اش در رفت وآمد 
بود. پس از آن، داستان متیوی چهارده ساله که یک ستاره  تنیس 
با رتبه  ملی در کانادا بود را می خوانیم و پس از آن، داستان متیوی 
بیست وچهارســاله، که کم کم خود را در عرصه  بازیگری تثبیت 

می کرد.
متیو پری در کتاب فرندز در داستانی خارق العاده که فقط خودش 
می توانســت تعریف کند -و به شــیوه ای از صمیم قلب جذاب، 
گرم و آشــنا- خانواده  متلاشی شــده ای که او را بزرگ کردند )و 
همچنین او را به حال خودش رها کردند( کاملا مجسم می کند. 
او همچنین جزئیات آرامشــی را که در ترک اعتیاد پیدا کرده و 
احساسش نسبت به فراگیر شدن سریال فرندز را نیز شرح می دهد 
و داستان هایی را در مورد بازیگران و سایر ستاره هایی که در طول 
مسیر با آن ها ملاقات کرده، به اشتراک می گذارد. پری به شکلی 
رک، خودآگاهانه و با شوخ طبعی ویژه، به وضوح نبرد مادام العمر 
خود با اعتیاد را به تصویر می کشد. کتاب فرندز، دوستان و عاشقان 
خاطرات فراموش نشدنی متیو پری است که هم صمیمی و هم 
خواندنی است و هم به سوی هر کسی که با اعتیاد دست وپنجه نرم 
می کند، دست کمک دراز می کند؛ این کتاب دقیقا همان چیزی 

است که طرفداران فرندز مدت ها منتظر آن بوده اند.

کتاب فرندز (خاطرات متیو پری) را به چه کسانی پیشنهاد 
می کنیم؟

کتاب فرندز دوستان و عاشقان خاطراتی جذاب و فراموش نشدنی 
است که خواندن آن به تمام هواداران سریال فرندز توصیه شده 
اســت. خواندن این کتاب همچنین به تمام کسانی که با اعتیاد 
دست وپنجه نرم می کنند و یا در روند ترک اعتیاد هستند، پیشنهاد 

می شود.

نظرات افراد و مجله های مشــهور دربــاره کتاب فرندز 
دوستان و عاشقان

مجله  نیویورک تایمز کتاب فرندز، دوستان و عاشقان را صادقانه و 
به شکل غم انگیزی خنده دار عنوان کرده است که به شکلی واضح 
وقایع مبارزه ی چنددهه ای متیو پری با نوشیدن الکل و مصرف 
مواد مخدر را به تصویر کشیده است. این مجله همچنین معتقد 
است پری بسیار درخشان می نویسد و طرفداران روایت های تلخی 

را در صفحات این کتاب پیدا خواهند کرد.
مجله  پیپل نیز کتاب فرندز را یک خاطره ی دلخراش و زیبا عنوان 

کرده است.
مارتا کافمن، یکی از خالقان سریال فرندز، کتاب خاطرات متیو 
پری را خاطرات خام و تزلزل ناپذیری دانســته که نوشــتنش 
شجاعت می طلبد، بنابراین متیو پری شجاعت زیادی دارد. او ما 
را با اعتیاد، بیماری و تنهایی فلج کننده اش آشنا می کند. متیو در 
طول زندگی اش توانست درد خود را برای دیگران به شادی کمدی 
تبدیل کند، اما به ما می گوید که چرا این کار هزینه  ی زیادی داشته 
است. کافمن همچنین این کتاب را پر از امید به آینده دانسته است 
که خواندن آن برای تمام کسانی که علاقه مند به شناختن متیو 

پری هستند، تجربه ای لذت بخش خواهد بود.

از خواندن کتاب خاطرات متیو پری چه اطلاعاتی کسب 
می کنیم و چه درس هایی می گیریم؟

کتاب فرندز جزئیات مبارزات متیو پری با اعتیاد و زندگی شخصی 
و همچنین تجربیات او در سریال فرندز را شرح می دهد. این کتاب 
بینش هایی را در باب چالش ها و فشــارهای یک بازیگر موفق و 
عوارضی که شهرت و ثروت می تواند بر زندگی شخصی فرد وارد 
کند، ارائه می کند. با خواندن این اثر، می توان اطلاعاتی در مورد 
عملکردهای درونی صنعت سرگرمی و اوج و فرودهای زندگی در 
چشمان عموم نیز به دست آورد. خواندن کتاب فرندز، دوستان 
و عاشقان یادآوری می کند که حتی کسانی که به نظر می رسد 
همه چیز را در زندگی به دســت آورده اند، می توانند با شیاطین 

شخصی و شکست های متعددی مبارزه کنند.

بخشی از متن کتاب فرندز
»کورتنی کاکس پیراهن زردی پوشیده و بی نهایت زیبا بود. از یکی 
از دوســتانِ مشترک، راجع به لیسا کودرو شنیده بودم و درست 
همان طور که دوستم گفته بود، خوشگل و بامزه و بغایت باهوش 
بود. متی له بلانک آدم باحال و خون گرمی بود و دیوید شــویمر 
موهایــش را خیلی کوتاه کرده بود )نقش پونتیوس پیلاطس را 
با گروه تئاترش در شــیکاگو بازی می کرد( و با چهرهٔ معصومش 
از همان اول بســیار بامزه بود: خون گرم و باهوش و خلاق. بعد از 
من، دومین نفری بود که بیشترین شوخی ها را پیشنهاد می کرد... 
من احتمالاً روزی ده تا شوخی پیشنهاد می کردم که دو تایشان 
قبول می شد. فقط برای خودم شوخی پیشنهاد نمی کردم، برای 
همه شوخی پیشنهاد می دادم. می رفتم پیش لیسا و می گفتم: 
»می دونی، شاید بامزه باشه اگه این رو بگی...« و او هم امتحانش 

می کرد.
کارگردان، جیمی باروز هــم بهترین کارگردان صنعت هالیوود 
بود... هم تاکسی و هم چیرز را کارگردانی کرده بود. به طور غریزی 
می دانست که کار اول ما این است که همدیگر را بشناسیم و تأثیر 

عاطفی متقابل با هم تشکیل دهیم.
بلافاصله، بارقه های احساسی در فضا حس می شد.

من همیشــه دوست داشتم تنها فرد بامزهٔ جمع باشم؛ اما حالا، 
بالاخره در بیست وچهارسالگی، سریع متوجه شدم بهتر است همه 
بامزه باشند. همان موقع هم می توانستم حدس بزنم که این سریال 
قرار اســت بزرگ و مهم باشد، از همان اول می دانستم؛ اما بلند 
به زبان نیاوردم. تا حدی چون دور از ذهن نبود که هنرپیشه ای 
آن قدر ناجور گند بزند به دورخوانی که بدون حتی یک دقیقه بازی 
جلوی دوربین مؤدبانه عذرش را بخواهند. اما این مال فردا بود... 
فعلاً جیمی هر شش تایمان را برد به لوکیشن آپارتمان مانیکا و به 

ما گفت که فقط با همدیگر صحبت کنیم. همین کار را کردیم«.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان البرز مطرح 
کرد: این هفته از سوی شورای عالی انقلاب فرهنگی 
به عنوان هفته نکوداشــت »پدافنــد غیرعامل«، 
نام گذاری شده اســت. پدافند غیرعامل در جامعه 
کنونی بسیار مهم و فرهنگ سازی آن یک ضرورت 

است.

به گزارش پیام آشنا به نقل از روابط عمومی اداره 
کل فرهنگ و ارشاد اســلامی استان البرز، سعید 
جابری انصاری -مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
استان- به مناســبت فرارسیدن هفته پدافند غیر 

عامل، پیامی صادر کرد.

در این پیام آمده است:
حْمنِ الرَّحِیم بسِْمِ اللهِ الرَّ

پدافند غیرعامل مثل مصونیت ســازی بدن انسان 
اســت. از درون ما را مصــون می کند."مقام معظم 

رهبری)مدظله العالی("
این هفته از سوی شورای عالی انقلاب فرهنگی به 
عنوان هفته نکوداشت »پدافند غیرعامل«، نام گذاری 
شده است. پدافند غیرعامل در جامعه کنونی بسیار 

مهم و فرهنگ سازی آن یک ضرورت است.
بی گمان شناسایی نقاط آسیب پذیر و مقاوم سازی 
زیرســاخت های عمومــی و اختصاصی کشــور و 
فرهنگ سازی در جهت ارتقای آستانه پایداری ملی 
در شرایط بحرانی، آسیب پذیری کشور را در مقابل 
تهدیدات مختلف کاهش خواهد  داد و موجب افزایش 

امنیت در سطح کشور را فراهم خواهد نمود.
پدافند غیرعامل از جملــه مهم ترین عوامل اقتدار 
و توفیق کشــور در حفظ و گسترش امنیت ملی و 

زمینه ساز توسعه متوازن و پایدار خواهد  بود.

بی تردید هفتــه پدافند غیرعامل فرصت مغتنمی 
خواهد بود تا کلیه مسئولین و مدیران میهن عزیز 
ایران اســلامی با اندیشــه ای راهبردی این وظیفه 
ملی را که در منویات مقام معظم رهبری )مدظله 
العالی( نیز بر آن تأکید گردیده است و محققاً کاهش 
آسیب پذیری، ارتقاء پایداری ملی و تسهیل کننده 
مدیریت بحران در شرایط خاص و ویژه را به دنبال 

خواهد داشت، سرلوحه اقدامات خود قرار دهند.
وی افزود: در این میان توجه به موضوع بازدارندگی در 
برابر تهاجم فرهنگی یا به عبارتی دستیابی به پدافند 

غیرعامل فرهنگی نکته ای حائز اهمیت است که بارها 
رهبر معظم انقلاب در قالب تذکر به مسئولان کشور 
با عناوین آمادگی در برابر شبیخون فرهنگی یا تهاجم 
فرهنگی به آن اشاراتی داشته اند و لازمه تحقق تدابیر 
معظم له طراحی نقشه دقیق و مهندسی شده در 
حوزه فرهنگ و اجتماع و عملیاتی نمودن آن است 
که در فواصلی به باز تقویت جبهه خودی پرداخته 
و در زمان هایی با ســاز و کارهــای آفندی جبهه 
دشمن را متزلزل سازد و الحمدلله سردار غلامرضا 
جلالی ریاست ســازمان پدافند غیرعامل کشور و 
دکتر محمدمهدی اسماعیلی وزیر پرتلاش فرهنگ 
و ارشــاد اسلامی  اقدامات خوبی را با بهره گیری از 
ظرفیت های فرهنگی-هنری کشور و ظرفیت عظیم 
تــوده های مومن و انقلابی اصحاب فرهنگ، هنر و 

رسانه در کشور برداشته اند.
اینجانب فرا رســیدن هفته پدافند غیر عامل را به 
فعالان ایــن عرصه تبریک عرض نمــوده ، توفیق 
روزافــزون همگان را در راســتای خدمت به نظام 
مقدس جمهوری اســلامی و فرهنگ ســازی در 
خصوص ضرورت به کارگیری اصول پدافند غیر عامل 

در بین آحاد جامعه را از خداوند متعال خواستارم.

وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
گفــت: تصوری اشــتباه درباره ضدانقــلاب بودن 
ایرانیان خارج از کشــور از سوی اقلیتی در قدرت 
که صاحب رســانه هم هســتند، وجود دارد. باید 
ایــن عقاید و جبهه گیری ها را از میان برداریم. باید 
به آنها اطمینان دهیم که با آمدن به ایران خطری 

تهدیدشان نمی کند.

به گزارش پیام آشــنا به نقل از ایســنا، وزیر 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی، یکشنبه 
هفتم آبان ماه در نشست اعضای کارگروه گردشگری 
شــورای عالی امور ایرانیان خارج از کشــور گفت: 
مشکل ایرانیان خارج از کشور تنها در دولت سیزدهم 
قابل حل است. آیت الله رئیسی با تمام وجود در این 
راستا جلو آمده است که باید از این فرصت با توجه 

به موقعیت ایشان در نظام استفاده کرد.
عــزت الله ضرغامی افزود: برای این کار باید زیر میز 
بزنیم و با تغییــر رویکردهای قبلی، کاری متفاوت 
انجام دهیم که به نتیجه برســد. با رفع موانع، ارائه 
پیشنهادهای نو و کنار گذاشتن رویه های پیشین 

باید با جسارت، تدبیر و برنامه ریزی و عمل کنیم.
ضرغامی با بیان اینکه زمینه بسیاری از فعالیت هایی 
که برای ایرانیان خارج از کشــور متصور اســت در 
گردشگری تجلی دارد، اظهار کرد: من شخصا در این 
حوزه انگیزه دارم که با هم افزایی تمامی دستگاه های 

مرتبط راه را برای حضور آنها باز کنیم.

وزیر میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی در 
ادامه گفت: تصوری اشتباه مبنی بر ضدانقلاب بودن 
ایرانیان خارج از کشور از سوی اقلیتی در قدرت که 
صاحب رسانه هم هستند، وجود دارد. باید این عقاید 

و جبهه گیری ها را از میان برداریم.
ضرغامی بــر ضرورت ایجاد اتصــال و گفت وگو با 
ایرانیان خارج از کشــور تاکید کرد و افزود: باید به 
آنها اطمینان دهیم که با آمــدن به ایران خطری 
تهدیدشان نمی کند و سود این مسئله بسیار زیاد 
است. من با تمام قوا برای حل این موضوع آمادگی 

دارم.
او همچنین گفت: برگزاری این نشســت فرصتی 
برای ایجاد طوفان فکری و ارائه پیشنهادهای لازم 
در راستای استفاده از ظرفیت ایرانیان خارج از کشور 

است که باید از آن استفاده شود.

 جذب سرمایه از ۷ ایرانی خارج از کشور 
علی اصغر شالبافیان، معاون گردشگری در ادامه این 
نشست، به تشــریح چهار محور اصلی فعالیت های 
کارگروه گردشــگری شورای عالی امور ایرانیان خارج 
از کشور  پرداخت و به احصا و شناسایی ظرفیت های 
ایرانیان خارج از کشــور در حوزه گردشگری به عنوان 
اولین محور فعالیت های این کارگروه اشاره کرد و افزود: 
۴۵۰ متخصص گردشگری شناسایی شدند و با استفاده 
از ظرفیت های آنها شبکه ای با عنوان »شگرف« )شبکه 
متخصصان گردشگری فارسی زبان( تشکیل شده است 

که در حوزه گردشگری به کار گرفته خواهد شد.
معاون گردشگری به تولید محتوا برای ایرانیان خارج از 
کشور و استفاده از ظرفیت آنها برای انتشار جاذبه های 
ایران، همچنین جذب سرمایه گذاران ایرانیان خارج از 
کشور به عنوان دومین و سومین محور ماموریت های 

این کارگروه اشــاره کرد و افــزود: ۲۹۱ میلیون دلار 
جذب ســرمایه گذاری خارجی در حوزه گردشگری 
صورت گرفته که عمده این رقم توســط هفت ایرانی 
خارج از کشور بوده است. شالبافیان با اشاره به همکاری 
با وزارت امور خارجه برای تهیه و تدوین ۲۱۰ بســته  
سرمایه گذاری، گفت: از ۱۵۰۰ فرصت سرمایه گذاری 
شناسایی شده در حوزه گردشگری ۲۱۰ بسته احصا و 

تمام مجوز و استعلامات لازم اخذ شده است.
شالبافیان همچنین از تعیین بودجه از سوی سازمان 
برنامه و بودجه برای برگزاری نمایشــگاه  و جشنواره، 
صــدور مجوز از ســوی دولــت برای ایجــاد دفاتر 
اطلاع رســانی در حوزه گردشــگری و صنایع دستی، 
اســتفاده از ظرفیت کنسولی سفارتخانه ها برای ارائه 
محتوا و معرفی جاذبه های ایران به عنوان سه مصوبه  

قابل ارائه در آینده خبر داد.
ایجاد ارتباط و تســهیل تردد ایرانیان خارج از کشور، 
تقویت قرابت های فرهنگی با برگزاری جشــنواره ها 
و نمایشــگاه ها، شناســایی موانع ضد انگیزش، ارائه 
مشوق های مالی و گمرکی، رفع موانع صادرات ایرانی، 
اســتفاده از ظرفیت رایزن های فرهنگی و سفرا برای 
دعوت از ایرانیان خارج از کشــور، استفاده از فرصت 
بررسی لایحه »حمایت از ایرانیان خارج از کشور« در 
مجلس شورای اسلامی، و تدبیر برای ایرانیان دوتابعیتی 
از جمله مواردی بود که اعضای کارگروه گردشــگری 
شورای عالی امور ایرانیان خارج از کشور در این نشست 

مطرح کردند.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان البرز

فرهنگ سازی پدافند غیرعامل یک ضرورت است

صحبت های ضرغامی درباره ایرانیان خارج از کشور

رئیس بســیج دانش آموزی استان البرز اعلام کرد: به 
مناسبت هفته بســیج دانش آموزی، بازدید مجازی 
دانش آموزان این استان از مناطق عملیاتی هشت سال 

دفاع مقدس آغاز شد.

به گزارش پیام آشنا، پاســدار محمد فرمانی روز 
دوشنبه همزمان با آغاز هفته بسیج دانش آموزی گفت: 
بخش زیادی از دانش  آموزان استان از حضور در مناطق 
عملیاتی هشت سال دفاع مقدس محروم هستند که 
برای این دانش آموزان برنامه »راهیان بهشت«، گلباران 
»مزار شــهدا« و »راهیان نور مجازی« به اجرا درآمده 

است.
وی ادامــه داد: اردوی راهیان نــور دانش آموزی البرز 
هفته گذشته با اعزام کاروان مدیران آموزش و پرورش 
استان به مناطق عملیاتی جنوب کشور آغاز شد که 
در این مراسم استاندار البرز و فرمانده سپاه امام حسن 

مجتبی)ع( استان نیز حضور داشتند.
فرمانی با بیان اینکه اعزام شماری از دانش آموزان البرز 
به مناطق عملیاتی نیز از روز سه شنبه نهم آبان ماه آغاز 
می شود، اظهار کرد: در نخستین مرحله از اعزام های 
دانش آموزی که تا ســوم آذرماه ادامه خواهد داشت، 
حدود چهار هزار دانش آموز دختر در قالب ۲۰ کاروان 

راهی مناطق عملیاتی جنوب کشور می شوند.

وی در ادامه شــهید محمدحسین فهمیده را افتخار 
استان البرز دانست و گفت: روز هشتم آبان با نام این 
شهید اســت و افتخار می کنیم که یک نوجوان غیور 
البرزی رشــادت و حماســه ای را خلق می کند که 
بنیانگذار کبیر انقلاب اسلامی، امام خمینی)ره( او را به 
عنوان »رهبر ما آن طفل ۱۳ ســاله ای است« خطاب 

می کنند.

اجرای یادواره لاله های روشن در البرز
فرمانی به اعلام برنامه های پیش بینی شده برای هفته 
بســیج دانش آموزی در استان البرز پرداخت و افزود: 

برنامه فرهنگی »لاله های روشــن« و برگزاری یادواره 
شهدای دانش آموز از مهمترین برنامه ها است.

وی پویش »نسل ضد آمریکا و هندسه بدون سلطه« 
در فضای مجازی را یکی دیگر از برنامه های این هفته 
برشــمرد و اظهار کرد: در این ایام اردوهای فرهنگی، 
ورزشــی و تربیتی در سطح اســتان، شهرستان ها و 

مدارس برگزار می شود.
رئیس بسیج دانش آموزی استان البرز به اجرای برنامه 
»فریاد عروســک ها« در روز ۱۳ آبان ماه اشاره کرد و 
گفت: به دلیل کشــتار مردم مظلوم غزه توسط رژیم 
ددمنش صهیونیستی و بعُد مهم آن، کودکشی در غزه، 

دانش آموزان استان البرز در راستای حمایت همه جانبه 
از مردم مظلوم غزه همچون سراسر جهان و مانند تمام 

آزاده ها از این پویش حمایت خواهند کرد.
وی با بیان اینکه شعار امسال هفته بسیج دانش آموزی 
در سراســر کشور »نظم نوین جهانی با نسل آرمانی« 
است، افزود: با توجه به اتفاقاتی که در جهان می افتد 
نسل آرمانی و دانش آموزان اتفاقات بسیار مهمی را در 
آینده دنیا رقم خواهند زد و هم اکنون نیز دانش آموزان 

ما کنشگر بوده و نقش بسیار موثری را ایفا می کنند.
فرمانی تصریح کرد: بسیج دانش آموزی استان نیز شعار 
»ایمان، قلم، شجاعت« را برای این هفته تعیین کرده 
که در راستای سبک زندگی، علم، معرفت، پژوهش، 
معنویت و گام دوم انقلاب اسلامی برنامه های خوبی 
اجرا می شــود که هدف اصلی از این برنامه ها شعار 
»تفکر انقلابی، روحیه جهادی، اخلاص عملی و اخلاق 

ولایی« است.
وی اضافه کرد: در سطح استان برنامه ریزی های خوبی 
داریم تا دانش آموزان و آینده سازان ایران اسلامی نقش 
خود را برای رساندن ایران به قله های اوج پیاده کنند و 

این قله ها را فتح کنند.
قابل ذکر است؛ استان البرز در دوران دفاع مقدس ۳۷۶ 
شهید تقدیم انقلاب کرده است. جمعیت دانش آموزی 

این استان بیش از ۵۰۰ هزار نفر است .

مشــاور وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی و مدیرعامل 
صنــدوق اعتباری هنر گفت: هنرمندانی که شــاهد 
جنایت های رژیم صهیونیستی هستند و درک می کنند 
که چه اتفاق هایی در غزه بر سر مردم فلسطین می آید 
می توانند با آثار خود در رشته های مختلف این پیام را به 

جهانیان رسانند.

به گزارش پیام آشــنا به نقل از ایرنا، ســیدمجید 
پوراحمدی درباره رسالت هنرمندان در مقابل جنایت های 
رژیم صهیونیستی اظهار کرد: هنرمندان دو نوع رسالت 
می توانند داشته باشند که یکی فردی است و از آنجایی 
که برادران دینی خودشان اینجا مورد حمله و شقاوت 
قرار گرفتند، هر فردی خودش می تواند حضور داشته 
باشــد، ورود و ابراز تنفر کند. یکی هم موضوع رسالت 

فرهنگی و هنری افراد است. وی افزود: در حوزه رسالت 
فرهنگی و هنری، هنرمند زبان گویای مردم است که 
به بهترین شکل می تواند احساسات و عواطف جامعه 
را به دنیا منتقل کند. پوراحمدی گفت: اکنون در یک 

جنگ رسانه ای و آپارتاید بزرگی هستیم که با استفاده 
از حجم گسترده ای از سرمایه های مردم جهان آمده اند 
و رســانه های بزرگی را ایجاد کردند تا با القای مطالب 
دروغ افکار عمومی را گمراه کنند. این یک موضوع کلانی 

است که جریان استکبار در دنیا تلاش می کند خودش 
را قالب کند. مشاور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی افزود: 
یکی از بارزترین نمونه های آن فعالیتی تحت عنوان یک 
رژیم جعلی به نام رژیم صهیونیســتی است که رسانه 
تلاش می کند این را به عنوان یک حکومت مشــروع 
در دنیا جا بیندازد. وی ادامه داد: رســانه های مستقل، 
خبرنگاران بزرگ و توانمند بسیاری هم در ایران و همه 
جای دنیا هستند که آزاده و آزاد مرد هستند و رسالت 
آنها این است که هر آنچه می توانند با شیوه های مختلف 
چه به صورت مجازی و چه غیر مجازی، پیام، اخبار و 
احساسات همه مردم دنیا را نسبت به اتفاقاتی که در 
غزه می افتد منتقل کنند. پوراحمدی گفت: خبرنگاران 
در ایران منعکس کننده صدای آزادمردان دنیا هستند 

که ان شاءالله بتوانند به نحو احسن این را محقق کنند.

آغاز بازدید مجازی دانش آموزان البرزی از مناطق عملیاتی دفاع مقدس

مشاور وزیر فرهنگ:
هنرمندان با آثارشان راوی جنایت  صهیونیست ها باشند

کوتاه از فرهنگ

فراخوان هشتمین بازار ملی پویانمایی 
تهران منتشر شد

فراخوان هشــتمین بازار ملی پویانمایی تهران ۱۴۰۲ از سوی 
دبیرخانه جشنواره بین المللی پویانمایی کانون پرورش فکری 

منتشر شد.

به گزارش پیام آشنا به نقل از اداره 
کل روابط عمومــی و امور بین الملل 
کانــون، متقاضیان به منظــور اعلام 
علاقه مندی به شرکت در هشتمین 
بازار ملی پویانمایی تهران، لازم است 
فرم پیش ثبت نام بازار ملی جشنواره 

بین المللی پویانمایی تهران، را تکمیل کنند.
بازار ملی، جشنواره بین المللی پویانمایی تهران با اهدافی از قبیل 
حمایت از تولیدات رسانه ای و فرهنگی، کمک به چرخه اقتصاد 
هنر،   ایجاد روابط بین تولیدکنندگان و ســرمایه گذاران و نیز 
معرفی محصولات نو و خلاقانه حوزه انیمیشن برگزار می شود 
و بســتری کاملا تخصصی را در راستای به وجود آمدن محیط 
و فضایی برای تولید انیمیشن در سطح کشوری و بین المللی 

فراهم می کند.
تکمیل این فرم به منظور قرار گرفتن در ذخیره دریافت غرفه 
اســت و مراحل تکمیلی ثبت نام از طریــق پیامک و تماس با 

شماره های ثبت شده اعلام خواهد شد.
برهمین اساس پیش ثبت نام از ۱ آبان ۱۴۰۲ آغاز شده و تکمیل 
فرآینــد ثبت نام تا ۱۲ آذر فرصــت دارد و ۱۳ دی پایانِ مهلت 
ثبت نام است. هشتمین بازار ملی پویانمایی تهران ۱۴۰۲، ۱۳ تا 
۱۷ اسفند ۱۴۰۲ در مرکز آفرینش های فرهنگی هنری کانون 
پرورش فکری کودکان و نوجوانان واقع در خیابان دکتر فاطمی، 

خیابان حجاب برگزار خواهد شد.
واجدان شــرایط ثبت نام در بازار، افــراد متخصص و حرفه ای 
حوزه انیمیشن )تولیدکنندگان(، تهیه کنندگان،   سرمایه گذاران 
و فروشــندگان تجهیزات و شــبکه های خانگی هســتند که 
www.tehran- می توانند از طریــق پایگاه الکترونیکــی
animafestival.ir مراحــل ثبت نام را تکمیل کنند. برای 
ثبت نام در بازار ملی پویانمایی تهران، ارائه مجوز فعالیت شرکت و 

محصولات مورد نظر الزامی است.
این جشنواره با ســه هدف فراهم سازی بستری شایسته برای 
تبادل اندیشه ها و آموخته ها با گردآوری و عرضه  هدفمند آثار، 
کشف توانمندی و تشویق نوآمدگان عرصه  پویانمایی به ابتکار و 
نوآفرینی و گسترش توانایی ها با طرح تکنیک ها و نگرش های تازه 

برای دستیابی به کیفیتی افزون تر برگزار خواهد شد.
سیزدهمین جشنواره بین المللی پویانمایی تهران در چهار بخش 
»مسابقه«، »خارج از مسابقه«، »نمایش ویژه« و »چشم انداز« از 

۱۳ تا ۱۷ اسفند ۱۴۰۲ در تهران برگزار خواهد شد.

تلویزیون چه خبر

سینمای ایران

»سرزمین مادری« دوباره از ابتدا 
پخش می شود

قسمت های اول تا هشتم سریال »سرزمین مادری« هر شب از 
شبکه سه سیما بازپخش می شود.

به گزارش پیام آشــنا، پایگاه اطلاع رسانی سیما اعلام کرد: 
»با توجه به استقبال مخاطبان از سریال »سرزمین مادری« و 
درخواست  بینندگان مبنی بر بازپخش قسمت های پخش شده 
این سریال، قسمت های اول تا هشتم این سریال از روز جمعه 
)۱۲ آبان ماه( هر شب بعد از خبر ساعت ۲۲ از شبکه سه سیما 

پخش خواهد شد.
همچنین پخش قسمت های جدید این سریال نیز طبق روال 
گذشته روزهای پنجشنبه و جمعه هر هفته حوالی ساعت ۲۰ و 

۳۰ دقیقه به روی آنتن شبکه سه سیما خواهد رفت«.
ســریال »ســرزمین مادری« به کارگردانی کمــال تبریزی و 
نویســندگی علیرضا طالب زاده محصول سال ۱۳۹۲ است که 

اکنون از شبکه سه سیما در حال پخش است. 

اعزام »سرهنگ ثریا« به سینماها
 از ۱۰ آبان

در آستانه اکران فیلم سینمایی »سرهنگ ثریا« اولین ساخته 
لیلی عاج از چهارشنبه ۱۰ آبان پوستر این اثر رونمایی شد. 

به گزارش پیام آشنا، سرهنگ ثریا 
به نویسندگی و کارگردانی لیلی عاج و 
تهیه کنندگی جلیل شعبانی که پیش 
از این با نمایــش در چهل و یکمین 
جشنواره فیلم فجر با استقبال روبرو 
شده بود، از چهارشــنبه ۱۰ آبان در 
سینماهای سراسر کشور اکران می شود.

این فیلم در جشنواره چهل و یکم برنده دیپلم افتخار بهترین 
فیلم اول شد و سیمرغ بلورین گوهرشاد )جایزه ویژه وزیر ارشاد( 
را از آن خود کرد. همچنین ژاله صامتی با این فیلم نامزد دریافت 
سیمرغ بهترین بازیگر نقش اول زن و بهزاد عبدی نامزد دریافت 

سیمرغ بهترین موسیقی متن شد.
لیلی عاج در جشــنواره مقاومت نیز جایــزه ویژه هیات داوران 
جشنواره مقاومت را به دست آورد و جایزه بهترین بازیگر زن این 

جشنواره نیز از آن ژاله صامتی شد.
»سرهنگ ثریا« محصول سازمان هنری رسانه ای اوج است که 
از زاویه ای متفاوت به حضور سازمان مجاهدین خلق )منافقین( 
در پادگان اشرف می پردازد. ژاله صـامتی، وحید آقاپور، حمیدرضا 
محمدی، دیبا زاهدی، سلیمه رنگزن، شهروز آقایی پور، منیره 
حســین زاده، رها رهبانی نیا و مجید پتکی بازیگران این فیلم 
هستند. در خلاصه داستان »سرهنگ ثریا« چنین آمده است: 

»این راه با گریه باز نمیشه«.
عوامل این فیلم عبارتند از نویسنده و کارگردان: لیلی عاج، تهیه 
کننده: جلیل شعبانی، مجری طرح: مجید صادقی ولنی، مدیر 
فیلم برداری: علیرضا برازنده، تدوین: فرامـرز هوتهم، موسیقی: 
بهــزاد عبدی، طراح صحنه: بابک پناهــی، طراح لباس: مهناز 
اکبری، طراح چهره پردازی: مهدی صیاد، صدابردار: حســین 
بشاش، صداگذاری: آرش قـــاسمی، جلوه های بصری: محمد 
برادران، جلوه های ویژه میدانی: حمید رسولیان، مدیر تولید: امیر 
اسکندری، مدیر برنامه ریزی: محمد ثقفی، منشی صحنه: آزاده 
جهانبخش، مدیر تدارکات: سید رسول حسینی، عکاس: سمیه 
جعفری، طراح پوستر و لوگو: احسان حسینی، مشاور رسانه ای: 

محمدحسین سرو. پخش از بهمن سبز.
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سهامداران حوصله کنند
یک کارشناس اقتصاد کلان گفت: بازار سرمایه به وقایع و تحولات 
سیاسی واکنش نشان داده اما شرایط سیاسی و اقتصادی به گونه ای 
است  بهتر  شرایط  این  در  برویم.  بورس  تعطیلی  سراغ  که  نیست 

سهامداران درنگ و حوصله بیشتری نشان دهند.

به گزارش پیام آشنا به نقل از ایسنا، بازار سرمایه در روزهای اخیر 
تحت تاثیر ریسک های غیراقتصادی با نوساناتی مواجه شد و کانال دو 
میلیون واحد را از دست داد. اگرچه در دو روز اخیر شاخص کل رشد 
کرد و امروز با افزایش بیش از ۲۰ هزار واحد به یک میلیون و ۹۸۱ 
هزار واحد رسید. به دنبال نوسانات روزهای اخیر مباحثی درباره تعطیلی 
بورس تهران مطرح شد که سخنگوی بازار سرمایه آن را منتفی دانست.
در این زمینه یک کارشناس اقتصادی به ایسنا گفت: تجربه نشان داده 
کشور و سیاست گذاران در سال های گذشته توانسته اند بحران ها را 
مدیریت کنند. در ماه های اخیر به دلیل گشایشی که در روابط خارجی 
و در بحث ارز شاهد بودیم، انتظارات تورمی در کشور فروکش کرد اما 

متناسب با کاهش انتظارات تورمی، سودهای بانکی کاهش نیافت.
حسین درودیان افزود: با وجود پایین بودن انتظارات تورمی نسبت به نرخ 
بهره، میل و رغبت به خرید سهام کاهش یافته و این امر موجب شده 
بازار نقدینگی کافی نداشته باشد. به گفته درودیان، تحولات سیاسی 
به ویژه تحولاتی که منجر به محدودیت در تعاملات بین المللی شود و 
آسیب هایی را به اقتصاد کشور تحمیل کند به طورقطع روی بازار تاثیر 

گذاشته و بازار نسبت به آن واکنش نشان خواهد داد.
این کارشناس اقتصادی بیان کرد: بهتر است افراد و سهامداران بازار 
سرمایه در شرایط بحرانی و ویژه درنگ بیشتری داشته باشند چرا که 
شرایط سیاسی و اقتصادی به حدی نیست که سراغ تعطیلی بورس 
برویم. وی با بیان این که باید اجازه بدهیم بازار راه خود را برود گفت: این 
مناقشات طولانی نیست و به طور قطع تصمیمات هیجانی متضررانی 
خواهد داشت. درودیان تاکید کرد: کسانی که در شرایط بحرانی تصمیم 
ناگهانی و هیجان زده نگرفته باشند، در آینده تصمیمات با کیفیت تری 

خواهند گرفت.
بنابراین گزارش، در روزهای اخیر بورس استانبول تعطیل شد و در همین 
راستا برخی افراد با استناد به نوسانات اخیر بازار سرمایه درباره لزوم 
تعطیلی بورس تهران سخن گفتند که مجید عشقی - رئیس سازمان 
بورس - تصمیم گیری در این زمینه را در اختیارات شورای عالی بورس 
دانست اما گفت که نوسانات اخیر از ریسک های سیاسی نشأت گرفته 

که قطعا کنترل خواهد شد.
از طرف دیگر صندوق توسعه ملی متعهد شده تا پایان سال ۶۰۰۰ 
میلیارد تومان به بورس پرداخت کند که تاکنون ۳۸۰۰ میلیارد تومان 
از این مبلغ پرداخت شده و ۴۰۰ میلیارد تومان از این رقم روز گذشته 
 ـسخنگوی سازمان بورس  واریز شد. روز گذشته هم امیرمهدی صبائی 
در توییتی نوشت که با توجه به شایعات مطرح شده در فضای مجازی 
پیرامون تداوم فعالیت بازار سرمایه، به اطلاع می رساند هیچ پیشنهادی 

در خصوص توقف معاملات در دستور کار قرار ندارد.

مبلغ بستانکاری پاداش صرفه جویی 
برق مشترکان خانگی تسویه می شود

سخنگوی صنعت برق گفت: مبلغ بستانکاری پاداش صرفه جویی برق 
مشترکان خانگی در قبض بعدی آنها تسویه می شود.

به گزارش پیام آشنا به نقل از شرکت مدیریت شبکه برق ایران؛ 
مصطفی رجبی مشهدی، مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران با 
تاکید بر تأثیر مثبت اجرای طرح پاداش مدیریت مصرف برق در بخش 
خانگی گفت: خوشبختانه با اجرای طرح پاداش صرفه جویی شاهد نتایج 
بسیار خوبی در تأمین برق پایدار همه مشترکان به ویژه مشترکان 

صنعتی بودیم.
رجبی مشهدی با اشاره به آمار به دست آمده ۴ ماه گرم تابستان جاری 
گفت: در سال ۱۴۰۰، ۴۸ میلیارد کیلووات ساعت انرژی مصرفی برق 
در بخش خانگی بوده که در سال ۱۴۰۲ با رشد منفی نسبت به سال 
۱۴۰۰ به ۴۶ میلیارد کیلووات ساعت رسیده است. به عبارت دیگر حتی 
اگر رشد متوسط ۵ درصدی در حوزه خانگی را داشته باشیم توانستیم 
حدود ۷ میلیارد کیلو وات ساعت انرژی کمتری در بخش خانگی مصرف 
کنیم و این همکاری خوب بخش خانگی با صنعت برق نشان می دهد 
در سال جاری حدود ۲,۲۰۰ میلیارد تومان پاداش صرفه جویی به ۴۰ 

درصد از مشترکان پرداخت کردیم.
سخنگوی صنعت برق ادامه داد: خوشبختانه حدود یک سوم از این 
قبوض به صورت بستانکار یا قبض رایگان صادر شده و هنوز مبالغ 
بستانکاری پاداش در قبض بعدی آنها تسویه می شود و اگر میزان پاداش 
از میزان قبض برق مصرف آنها بیشتر باشد قبض ها به صورت رایگان 
صادر خواهد شد. به عبارت دیگر مشترکینی که قبض شأن بستانکار 
بوده در نوبت های بعدی قبض شأن به صورت رایگان یا به صورت 
پاداشی که برایشان درج شده و از مبلغ صورتحساب دوره بعد صادر 

شود، کاسته خواهد شد.
رجبی مشهدی تصریح کرد: میزان مصرف بخش صنعتی کشور در 
سال ۱۴۰۰ و در ۴ ماهه گرم ۳۶.۷ میلیارد کیلووات ساعت بود و در 
سال ۱۴۰۲ به ۴۶ میلیارد کیلووات ساعت رسید. به عبارتی ما در این 
بخش حدود بیش از ۹ میلیارد کیلووات ساعت انرژی بیشتری به صنایع 
تحویل دادیم که نشان می دهد در سال ۱۴۰۲ به نسبت سال ۱۴۰۰ 

رشد مصرف برق حدود ۲۴ درصد شده که رقم قابل توجهی است.

اخبار کوتاه

چشم انداز هند تا ۲۰۳۰
چالش کلان هند در دهه پیش   رو، تبدیل رشد نابرابر سنتی خود به رشد 
سریع و باثبات است. با توجه به تفاوت   های ساختاری این کشور با اقتصادهای 
شرق آسیا، هند باید مسیر منحصربه فرد خود را دنبال کند. انباشت سرمایه، 
اقتصاد هند را به سمت این مسیر مطلوب سوق خواهد داد؛ زیرا دولت و 
به طور فزاینده   ای بخش خصوصی، در زیرساخت   ها و تولید سرمایه گذاری 
می کنند. زیرساخت دیجیتال یکی دیگر از محرک   های بالقوه رشد بالا در 

هند است.
موفقیت هند در نهایت به توانایی این کشور در بهره   برداری از ظرفیت 
جمعیتی خود بستگی دارد. افزایش مشارکت نیروی کار، از جمله در بخش 
ارتقای مهارت، افزایش سرمایه گذاری خصوصی با اصلاحات ساختاری در 
زمین، لجستیک و نیروی کار و افزایش رقابت با سرمایه گذاری مستقیم 
خارجی ابزارهای این کشور برای شتاب دهی به رشد اقتصادی هستند.  
ژئوپلیتیک نیز می   تواند بادهای موافق و مداومی را برای کشتی اقتصاد هند 
فراهم کند. هند با رشد ۷.۲درصدی تولید ناخالص داخلی در سال مالی 
۲۰۲۳ )منتهی به مارس ۲۰۲۳( به خوبی از همه گیری خارج شده است. به 
گفته اس  اند پی گلوبال، به دلیل کاهش رشد جهانی و تاثیر آن بر اقتصاد 
هند، ممکن است در سال مالی ۲۰۲۴ رشد اقتصادی این کشور به ۶ درصد 

کاهش یابد.
با این حال، حتی با این نرخ نیز هند سریع   ترین اقتصاد در G۲۰ خواهد 
بود. سوال تریلیون دلاری این است که آیا هند می   تواند رشد بالا را حفظ 
کند؟ یعنی آیا می   تواند عملکرد ببرهای شرق آسیا را در دهه   های اخیر تکرار 
کند و چشم   اندازها و فرصت   ها را برای نیروی کار بزرگ و در حال رشد 
خود بهبود بخشد؟ نکته مهم این است که اقتصاد هند بیشتر از ببرهای 
شرق آسیا مبتنی بر خدمات داخلی و خدمات محور است، بنابراین مسیر 
موفقیت آن باید متفاوت باشد. پاسخ ما به سوال رشد پایدار در دهه آینده 
یک »بله« مشروط است. انتظار داریم که هند از سال مالی ۲۰۲۴ تا ۲۰۳۱، 
به طور میانگین ۶.۷ درصد در سال رشد کند و تولید ناخالص داخلی خود را 
از ۳.۴تریلیون دلار در سال مالی ۲۰۲۳ به ۶.۷تریلیون دلار در سال ۲۰۳۱ 
برساند. تولید ناخالص داخلی سرانه به حدود ۴۵۰۰دلار افزایش خواهد یافت. 

انباشت سرمایه محرک اصلی رشد هند خواهد بود.
سرمایه گذاری به عنوان بخشی از تولید ناخالص داخلی در سال مالی ۲۰۲۳ 
به بالاترین میزان در ۱۰سال گذشته یعنی ۳۴ درصد رسید. دولت با حمایت 
قابل توجه از پروژه   های زیربنایی و ایجاد انگیزه در تولید، نقش کلیدی در 
تقویت سرمایه گذاری ایفا کرده است. انتظار داریم که بخش خصوصی هند 
به تدریج سرمایه گذاری   های خود را با توجه به ترازنامه   های شرکتی سالم 
افزایش دهد. اهمیت سرمایه با استفاده از حسابداری رشد آشکار می شود. 
انتظار داریم که سرمایه ۵۳ درصد از رشد متوسط ۶.۷درصدی تولید ناخالص 
داخلی هند تا پایان دهه را شامل شود. این مهم، سهم ۱۷درصدی نیروی 
کار  را از تولید کاهش می دهد. افزایش بهره   وری نیز ۳۰ درصد رشد تولید 
ناخالص داخلی در این مدت ایجاد می کند. سهم رشد حاصل از بهره   وری به 
دلیل ایجاد زیرساخت   های فیزیکی و دیجیتالی همراه با اصلاحات افزایش 

بهره   وری، بیشتر از دوره   های گذشته خواهد بود.
هند احتمالا با اصلاحاتی مانند وضع مالیات بر کالاها و خدمات، بهره   وری 
بیشتری را شاهد خواهد بود. پیشرفت بیشتر در اجرای قانون ورشکستگی نیز 
به ایجاد فرهنگ اعتباری سالم کمک می کند. بهبود زیرساخت های فیزیکی و 
دیجیتالی از رشد حمایت می کند. زیرساخت   های فیزیکی باعث بهبود اتصال 
و کاهش هزینه   های لجستیک برای صنایع می شود. زیرساخت های دیجیتال 
به سرعت بخشیدن به نوآوری، بهبود سیستم های پرداخت و کاهش نشت 

ناشی از انتقال یارانه   های دولتی ادامه خواهد داد.
علاوه بر این، هند از ریاست G۲۰ خود برای برجسته کردن موفقیت 
زیرساخت   های عمومی دیجیتال و تشویق اقدامات برای افزایش مشارکت 
مالی در سایر کشورها استفاده کرده است. تراز تولید و خدمات در تولید 
ناخالص داخلی و صادرات حتی با وجود اصلاح مجدد هند به سمت تولید، 
خدمات نقش قدرتمندی در اقتصاد حفظ خواهند کرد. این کشور باید بر 
هر دو بخش تمرکز کند؛ زیرا هر کدام فرصت   هایی در بازارهای داخلی و 
صادراتی دارند. در تولید، ممکن است از روند جهانی شتابان به سمت تنوع 
زنجیره تامین، طرح   های تشویقی مرتبط با تولید )PLI( دولت و بهبود 
زیرساخت   های فیزیکی، مسیرهای رشد جدید پدیدار شوند. رشد بخش 
خدمات توسط تقاضای داخلی و همچنین برون سپاری جهانی هدایت 

خواهد شد.
 S&P Global براساس گزارش سرویس بازارهای جهانی مصرف کنندگان
Market Intelligence، بازار مصرف هند تا سال ۲۰۳۱ بیش از دوبرابر 
خواهد شد و از ۲.۳تریلیون دلار در سال ۲۰۲۲ به ۵.۲تریلیون دلار خواهد 
رسید. این گسترش سریع نشان دهنده رشد جمعیت و افزایش درآمد خانوار 
است. مخارج مصرف کنندگان برای غذا تا سال ۲۰۳۱ از ۶۱۵میلیارد دلار 
در سال ۲۰۲۲ به ۱.۴تریلیون دلار افزایش خواهد یافت. همچنین هزینه 
خدمات مالی از ۲۸۰میلیارد دلار به ۶۷۰میلیارد دلار خواهد رسید. درآمد 
سرانه بالاتر نیز احتمالا باعث افزایش هزینه   های اختیاری در زمینه هایی مانند 
سرگرمی، ارتباطات، رستوران    و هتل    می شود. سهم خدمات از تولید ناخالص 

داخلی، همراه با تولید ادامه خواهد داشت.
 سود حاصل از خدمات با صادرات فناوری اطلاعات و خدمات مبتنی بر 
فناوری اطلاعات همراه با بخش   های داخلی مانند خرده   فروشی، خدمات 
غذایی، تجارت، مالی و مراقبت   های بهداشتی تقویت می شود. سوال این 
است که آیا هند می تواند از طریق خدمات در سطوح مشابه، اشتغال و رشد 
بهره   وری ایجاد کند؟ خدمات موتور رشد صادرات هند باقی خواهد ماند. 
سهم این بخش از کل صادرات در سال مالی ۲۰۲۳ از حدود ۳۰ درصد در 
سال مالی ۲۰۱۲ به ۴۲ درصد افزایش یافته است. انتظار داریم که این روند 
ادامه یابد و منعکس کننده آخرین سیاست تجاری دولت )۲۰۲۳( است که 
هدف افزایش صادرات کل به ۲تریلیون دلار در سال ۲۰۲۳ را دارد. افزایش 
آسایش با کار از راه دور در سراسر جهان و رشد مراکز توانمندی جهانی در 
هند، صادرات خدمات را تقویت می کند. مواد لازم برای دهه موفقیت کلان 

هند در سه دهه گذشته تجربه خوب و البته نابرابری از رشد داشته است.
 توسعه به طور ناگهانی شروع شده و عموما نسبت به اقتصاد ببرهای شرق 
آسیا کمتر و ناپایدارتر بوده است. چالش در دهه آینده -و پس از آن- ایجاد 
شرایط برای رشد پایدار خواهد بود. دستیابی به این امر احتمالا نیازمند 
اصلاحات ساختاری در سه حوزه کلیدی است. نخست، افزایش مشارکت 
در کار، به ویژه در میان زنان، و تقویت مهارت ها. هند در استفاده کامل 
از جمعیت زیاد و رو به رشد در سن کار خود ناکام است. ارتقای مهارت 
کارگران و افزایش تعداد افرادی که شغل دارند، رشد را تقویت می کند. 
براساس نظرسنجی دوره   ای نیروی کار دولت، مشارکت نیروی کار در سال 
۲۰۲۲ تنها ۵۵.۲ درصد و در میان زنان تنها حدود ۳۲.۸ درصد بود. برخی از 
تلاش   هایی که برای مقررات   زدایی از بازار کار در سطح ایالتی انجام می شود 

نیز می   تواند مشارکت و کارآیی را بهبود بخشد.
دومین کار، افزایش سرمایه گذاری خصوصی در تولید است. بازار داخلی هند 
سومین بازار بزرگ جهان از نظر برابری قدرت خرید است که فرصت   هایی 
را برای رشد در تولید خصوصی فراهم می کند. توسعه تولید آرزوی دیرینه 
این کشور بوده است. با این حال، سهم این بخش از تولید ناخالص داخلی از 
۱۵ درصد در دو دهه گذشته تنها به حدود ۱۸ درصد افزایش یافته است. در 
مقابل، سهم خدمات از ۴۵ درصد به ۵۵ درصد رسیده است. تولید به دلیل 
قوانین سختگیرانه کار، تدارکات زیر سطح و زیرساخت های ضعیف متوقف 
شده است. مقامات در تلاش برای کاهش تنگناها، زیرساخت   ها و توسعه   های 
لجستیک را سریع پیش می   برند. قوانین کار و روند تملک زمین نیز به تدریج 

تسهیل می شود.
 بخش نرم   افزار و سخت   افزار رایانه بزرگ ترین دریافت   کننده جریان ورودی 
سرمایه گذاری خارجی در سال مالی ۲۰۲۲ بود. بازار داخلی عظیم، همراه با 
بهبود تدریجی رقابت   پذیری جهانی، به هند کمک می کند تا سرمایه گذاری 
خارجی را جذب کند. این کشور یکی از بازارهای داخلی بزرگ در سراسر 
جهان را دارد و رشد آن در حال پیشی گرفتن از سایر کشورهای نوظهور 
است.  رشد ورودی سرمایه گذاری خارجی در دهه گذشته، ذخایر ارز خارجی 
هند را تقویت کرده و به کاهش آسیب پذیری حساب های خارجی آن کمک 
کرده است. ژئوپلیتیک به طور بالقوه می   تواند به این کشور در مسیر رشد 

اقتصادی کمک کند.
این کشور در موقعیت ژئوپلیتیک خوبی قرار دارد که به آن کمک می کند 
تا از تنوع و تقویت زنجیره تامین بهره   مند شود. این امر احتمالا سایر نقاط 
قوت افزایش دهنده رشد، به ویژه رقابت را تقویت خواهد کرد. با این حال، 
نوسانات ژئوپلیتیک می تواند یک چالش باشد. هند رویکردی عمل   گرایانه را 
دنبال کرده و برای تامین منافع ملی خود همکاری و رقابت می کند. این به 
آن معناست که در شراکت ها در حال تغییر و چشم   انداز در حال تحول است. 
جهانی   زدایی و اقدامات حمایت   گرایانه نیز موانعی برای صادرات ایجاد می کند. 

مشارکت های تجاری می تواند به کاهش برخی از این اثرات کمک کند.
گروه: باشگاه اقتصاددانان
تحریریه مجله اس اندپی  گلوبال
Alborz.payam@gmail.com  

دیدگاه

مدیرکل راه و شهرسازی البرز گفت: با ساماندهی 
پروژه های مسکن مهر شهر جدید مهستان تا پایان 

سال، پرونده این طرح در استان بسته می شود.

به گزارش پیام آشنا، رضا خالقی گفت: هفت 
جدید  شهر  مهر  مسکن  واحد   ۵۰۴ و  هزار 
مهستان با تدابیر ویژه ای تا پایان امسال تعیین 

تکلیف می شوند.
وی ابراز کرد: البته به جز شهر جدید مهستان، 
واحدهای ناتمامی در شهرهای دیگر استان هم 
داریم که تعداد آنها زیاد نیست و دغدغه اصلی 

ما تحویل واحدهای شهر جدید مهستان است.
وی ادامه داد: پیش بینی می شود با تعیین تکلیف 
خانه های خود به پایان می رسد.سال بسته شود و انتظار متقاضیان برای تحویل این واحدها، پرونده این طرح در استان تا پایان 

این مسئول اضافه کرد: طی دو سال گذشته اداره 
کل راه و شهرسازی البرز بیش از دو هزار واحد 
نیمه تمام مسکن مهر تکمیل و تحویل متقاضیان 

داده است.
وی گفت: بعد از تعیین تکلیف واحدهای باقی 
مانده مسکن مهر، تمرکز اصلی بر روی تکمیل 
پروژه های مسکن ملی در نقاط مختلف استان 

خواهد بود.
اینکه  بیان  با  البرز  شهرسازی  و  راه  مدیرکل 
مراحل ساخت حدود ۱۶ هزار واحد مسکونی در 
البرز در حال انجام است، گفت: این واحدها در 
شهرهای فردیس، محمدشهر، ماهدشت، نظرآباد، 
اشتهارد، چهارباغ و شهر جدید مهستان در حال 

احداث هستند.

رئیس اداره تدوین ضوابط و مقررات معاونت شهرسازی 
شهرداری کرج گفت: میانگین زمان صدور پروانه در سال 
گذشته ۴۰ روز بود که با تلاش های صورت گرفته در 

شش ماهه اول امسال به ۳۶ روز رسیده است.

به گزارش پیام آشنا، رضا بیات با اشاره به این که از 
سال ۹۰ تا پایان سال گذشته بیش از ۲۶ هزار پروانه 
تعداد  بیشترین  گفت:  شده،  صادر  کرج  در  ساخت 

صدور پروانه مربوط به سال ۹۱ با حدود ۴۵۰۰ پروانه و 
کمترین آمار صدور هم مربوط به سال ۹۵ با حدود هزار 

و ۷۰ پروانه بوده است.
وی با تاکید بر اینکه با وحدت رویه شاهد کاهش مدت 
زمان صدور پروانه و تسهیل و تسریع  فرایند سیستمی 
و  شهرسازی  معاونت  توسط  که  خدماتی  اغلب  در 
معماری ارائه می شود، هستیم، توضیح داد: این همکاری 
و  پارک ها  نشانی،  آتش  سازمان  بین  سازمانی  درون 

فضای سبز، پسماند و ... و هم چنین تعامل با نظام 
مهندسی استان البرز اتفاق افتاده است.

وی افزود: همه این تلاش های باعث شده از سال ۹۶ تا 
کنون میانگین زمان صدور پروانه از ۱۷۶ روز به حدود 
۳۶ روز برسد که این امر رضایت شهروندان و صنف 

سازندگان را در پی داشته است.
سال  در  پروانه  صدور  زمان  میانگین  بیات؛  گفته  به 
گذشته ۴۰ روز بود که با تلاش های صورت گرفته در 

شش ماهه اول امسال به ۳۶ روز رسیده است.
رئیس اداره تدوین ضوابط و مقررات معاونت شهرسازی 
پروانه های  درصد  از ۹۰  بیش  گفت:  کرج  شهرداری 

ارجاعی در بازه زمانی اعلام شده صادر شده است.
وی ابراز کرد: معاونت شهرسازی و معماری تلاش دارد تا 
بتواند با سیستمی نمودن فرایندهای ارائه خدمات هرچه 
سریع تر به سمت تحقق شهرداری تمام الکترونیک گام 

بردارد.

رئیس دبیرخانه ستاد ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی 
سقف پرداخت تسهیلات مشاغل خانگی را برای مشاغل 
مستقل تا ۱۵۰ میلیون تومان و مشاغل پشتیبان به ازای به  

کارگیری تا ۴۰ نفر، ۴ میلیارد تومان اعلام کرد.

به گزارش پیام آشنا، آزیتا همتیان با اشاره به جزئیات 
ساماندهی  ستاد  جلسه  هشتمین  و  چهل  برگزاری 
جلسه  این  در  گفت:  خانگی  مشاغل  از  حمایت  و 
پیشنهاداتی مطرح شد که در حضور اعضای ستاد به 
تصویب رسید و در چهار محور توسعه مخاطبان، توسعه 
فرهنگ، توسعه آموزش و توسعه بازار مصوبات را تنظیم 
کردیم که بیشترین مصوبات ما به بحث بازار مربوط 

می شد.
برنامه های جامع ما برای سال  از  ادامه داد: یکی  وی 
۱۴۰۲ موضوع بازار مشاغل خانگی  است زیرا از بحث 
مجوزها عبور کردیم و مشکل امضاهای طلایی حل شد 
و مانع زدایی و تسهیل گری ها نیز انجام گرفت، از این رو 
امسال بازار مشاغل خانگی برای ما مهم است و جزو 

برنامه های اصلی و هدفگذاری دبیرخانه ستاد ساماندهی 
مشاغل خانگی است.

همتیان افزود: در جلسه قبل دو تفاهم نامه با بانک رفاه 
کارگران و بانک قرض الحسنه مهر ایران منعقد کردیم که 
در راستای تامین مالی برای تولیدکنندگان و خریداران 
محصولات مشاغل خانگی و استفاده از سکوهای مجازی 

فروشی بود که این دو بانک برای ما طراحی کردند.
به گفته رئیس دبیرخانه ستاد ساماندهی و حمایت از 
مشاغل خانگی، حمایت مالی می تواند در قالب خریدهای 
تضمینی محصولات، خرید اقساطی یا تامین مالی برای 
خریداران خرد و کلان یا تولیدکنندگانی باشد که از 
وزارت کار مجوز گرفته و وارد مشاغل خانگی شده اند تا 
در مواقعی که دغدغه فروش داشتند بتوانند با استفاده از 

ابزارهای بانکی که این دو بانک طراحی کردند از سکوهای 
فروش آنها استفاده و محصولاتشان را عرضه کنند.

وی درعین حال درباره سقف پرداخت تسهیلات مشاغل 
خانگی توضیح داد: سال قبل با مصوبه شورای پول و 
اساس  این  بر  که  بیشتر شد  تسهیلات  اعتبار سقف 
تسهیلات  و  تومان  میلیون  تا ۱۵۰  فردی  تسهیلات 
مشاغل پشتیبان به ازای به کارگیری تا ۴۰ نفر چهار 
میلیارد تومان پیش بینی شده که توسط هشت بانک 

عامل توزیع می شود و نرخ سود آن ۴ درصد است.
 ۴۰۰۰ مبلغ  مرکزی  بانک  امسال  همتیان  گفته  به 
میلیارد تومان تسهیلات مشاغل خانگی در اختیار وزارت 
کار قرار داده که توسط بانک های عامل در این طرح 

به متقاضیان کسب و کارهای خانگی پرداخت می شود.

تا کنون با افزوده شدن دهک های ششم و هفتم به طرح 
دریافت  مشمول  نفر  میلیون   ۶۱ الکترونیک  کالابرگ 
کالابرگ الکترونیک شدند که از این جمعیت حدود ۱۵ 

میلیون نفر کالابرگ الکترونیک دریافت کردند.

به گزارش پیام آشنا به نقل از مهر، دولت سعی دارد تا 
از طریق یارانه ها سبد غذایی مورد نیاز مردم را در حد قابل 
قبولی تأمین کند. بر این اساس طرح کالابرگ الکترونیکی 
را اجرا کرد. این طرح برای همه یارانه بگیران اعتبار کالابرگ 
الکترونیکی یک ماه زودتر از یارانه نقدی شارژ می شود به این 
معنا افرادی که هنوز یارانه نقدی آبان ماه را دریافت نکرده اند 
اما استفاده کنندگان از کالابرگ یارانه آذرماه را هم دریافت 
کرده اند. استفاده کنندگان از کالابرگ الکترونیکی می توانند 
با کارت بانکی سرپرست خانوار ۱۱ قلم کالای مورد نظر 
شامل مرغ، تخم مرغ، گوشت منجمد، قند و شکر، روغن، 
ماست، شیر، پنیر، ماکارونی و حبوبات را خریداری کنند. 
این اقدام دولت به منظور افزایش کمک به دهک های پایین 

جامعه انجام شده است.
این  الکترونیکی  برگ  کالا  طرح  اجرای  از  دولت  هدف 
کالای سبد  قلم  در ۱۱  موردنیاز  مغذی  مواد  که  است 
و  برسد  هدف  جامعه  به  الکترونیکی  کالابرگ  مدنظر 
دهک های کم درآمد از نظر تغذیه شامل پروتئین، ویتامین و 

ریزمغذی ها مشکلی پیدا نکند.
گفتنی است اگر افراد حداقل به میزان ۲۰۰ هزار تومان 
در قالب کالابرگ الکترونیکی از ۱۱ قلم کالای موردنظر 
خریداری کنند، آنگاه ۱۲۰ هزار تومان شارژ اضافه برای آنها 
واریز می شود و درواقع کل یارانه آنها که صرف کالاهای 

مدنظر می شود به ۵۲۰ هزار تومان در ماه افزایش می یابد.

علیرضا عسگریان، معاون رفاه و امور اقتصادی وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی درباره تعداد افرادی که مشمول دریافت 
کالابرگ الکترونیک شدند به مهر گفت: تا کنون با افزوده 
شدن دهک های ششم و هفتم به طرح کالابرگ الکترونیک 
۶۱ میلیون نفر مشمول دریافت کالابرگ الکترونیک شدند 
که از این جمعیت حدود ۱۵ میلیون نفر یارانه خود را به 

وسیله کالابرگ الکترونیک دریافت می کنند.
با  گفت وگو  به  بیشتری  علاقه  دولتی  مقامات  عموماً 
رسانه های تصویری دارند و کمتر با رسانه های بر خط و 
چاپی گفت وگو می کنند. معاونت های وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی از آن جمله هستند. عسگریان درباره جزئیات 
کالابرگ الکترونیک در برنامه ای تلویزیونی گفت: ۱۴۵ هزار 
فروشگاه در طرح کالابرگ تجهیز شدند و حدود ۲۰ هزار 
فروشگاه در نوبت هستند. تعداد فروشگاه ها زمانی بیشتر 

می شود که کار خرید با دشواری همراه شود.
وی افزود: ابتدا کار با ۳۴ یا ۳۵ هزار فروشگاه آغاز شد که 
میزان دسترسی هر نفر به این فروشگاه ها چیزی حدود ۹۰۰ 

متر تا یک کیلومتر بود. هم اکنون این عدد کاهش پیدا کرده 
و به زیر ۲۵۰ متر رسیده است.

وی ادامه داد: اگر برنامه کاربردی این طرح در تلفن همراه 
نصب شود افراد می توانند با مشخص کردن موقعیت خود، 

نزدیک ترین فروشگاه ها را مشاهده کنند.
وی تصریح کرد: در حال حاضر با افزوده شدن دهک ششم 
و هفتم جمعیت آماری کالابرگ الکترونیک از ۴۱ میلیون 
نفر به ۶۱ میلیون نفر رسید که بیش از ۷۵ درصد از کل 
جمعیت کشور را شامل می شود. از ۲۰ آبان ماه هم اعتبار 
۱۲۰ هزار تومانی کالابرگ این افراد )دهک ششم و هفتم( 

شارژ می شود.

کالابرگ الکترونیک و یارانه
معاون رفاه و امور اقتصادی وزارت تعاون خاطرنشان کرد: 
طرح کالابرگ برشی از شبکه ملی اعتبار است. ما از اینکه 
برنامه جامع و شبکه کاملی در این خصوص در کشور داشته 
باشیم، غافل شده بودیم. کارکردهای مختلفی روی همین 

شبکه موجود است که یکی از بخش های آن کالابرگ است.
عسگریان با بیان اینکه تا زمانی که کالابرگ وجود دارد، یارانه 
هم واریز می شود، گفت: هدف تقویت و توجه ویژه بر سبد 
غذایی مردم است. به همین جهت ۱۱ قلم تصویب و این 

موضوع در لایحه وجود دارد.
معاون رفاه و امور اقتصادی وزارت تعاون درباره فروشگاه های 
متصل به کالابرگ الکترونیک عنوان کرد: به تازگی با تعاونی 
توسعه روستای شهری مذاکره شده است. تا کنون ۴۰۰ 
تعاونی شهر و روستا به این طرح متصل شدند. در این برنامه 
کاربردی هم می توان به صورت فردی و هم یک فروشگاه 
ثبت نام کرد. در حال حاضر ۲۰ هزار فروشگاه اعلام آمادگی 
کردند که فروشگاه هایی که دارای ۱۵۰۰ شعبه هستند به 

این طرح متصل شدند.
به گفته این مقام دولتی وضعیت موجود فروشگاه ها مطلوب 
است چرا که ۱۴۵ هزار فروشگاه با تمام ظرفیت فروشندگی 
موجود به این طرح وصل شدند. از این تعداد نزدیک به ۶۰ 

درصد از آنها در مناطق محروم روستایی هستند.

اما و اگرهای ورود نان به این طرح
عسگریان درباره اضافه شدن نان به سبد کالابرگ الکترونیک 
عنوان کرد: اگر زمانی بخواهیم خط فقر شدید تغذیه را 
مشخص کنیم نان را به این اقلام اضافه خواهیم کرد. اما با 
توجه به ساز و کار طولانی که دارد از جمله شورای آرد و نان 
و وزارت صنعت، معدن و تجارت که متولی این امر بوده و آن 

را مدیریت می کنند، یارانه آن کاملاً متفاوت است.
وی ادامه داد: در واقع قیمت خریدار با کف بازار ۱۶ برابر 
تفاوت دارد؛ از این رو ساز و کار مدیریتی و نیز نوع ورود نان، 

آن را از بین این اقلام جدا کرد.  

سقف پرداخت وام مشاغل خانگی چقدر است؟

پرونده مسکن مهر البرز بسته می شود

بیش از 26 هزار پروانه ساخت طی ۱۱ سال در کرج صادر شده است

۱۵ میلیون نفر از کالابرگ الکترونیک استفاده می کنند

آگهی تغییرات شرکت سنگان انرژی آذر ایرانیان شرکت تعاونی به شماره ثبت ۲98۰۱ 
و شناسه ملی ۱4۰۰۵6۷8۱۷۷ به استناد صورتجلسه هیئت تصفیه / مدیر تصفیه مورخ 

۱4۰۱/۰۳/۰۲و نامه شماره ۱۱۲8 مورخ ۱4۰۱/۰۳/۱8 اداره تعاون استان البرز تصمیمات ذیل 
اتخاذ شد : - آقای یوسف اکبری به شماره ملی ۰۰۳۵۲8۲8۲۷ به سمت رئیس هیئت اجرای 

هیئت تصفیه گردیدند. - کلیه قراردادها و اسناد تعهدآورو اوراق بهادار شرکت پس از 
تصویب هیئت تصفیه با امضاء ثابت هر سه نفر اعضای هیئت تصفیه و مهر تعاونی معتبر خواهد 

بود و اوراق عادی با امضاء رئیس هیئت تصفیه و مهر تعاونی معتبر خواهد بود.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان البرز اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری کرج 

)1595083(

آگهی تغییرات شرکت سنگان انرژی آذر ایرانیان شرکت تعاونی به شماره ثبت ۲98۰۱ و 
شناسه ملی ۱4۰۰۵6۷8۱۷۷ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی مورخ ۱4۰۱/۰۳/۰۲ 
و نامه شماره ۱۱۲8 مورخ ۱8 /۱4۰۱/۰۳ اداره تعاون استان البرز تصمیمات ذیل اتخاذ شد 

: - وحید اکبری به شماره ملی ۱۵۳۰۲۱684۲ و یوسف اکبری به شماره ملی ۰۰۳۵۲8۲8۲۷ 
و فرشاد زاهدی به شماره ملی ۰۰6۳۱6۵4۲۲ به سمت اعضای هیئت تصفیه برای مدت 

یک سال انتخاب گردیدند. 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان البرز اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری کرج 

)1595081(

آگهی تغییرات شرکت سنگان انرژی آذر ایرانیان شرکت تعاونی به شماره ثبت ۲98۰۱ 
و شناسه ملی ۱4۰۰۵6۷8۱۷۷ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۰8 
/۱4۰۱/۰۲ و نامه شماره ۱۱۲8 مورخ ۱8 /۱4۰۱/۰۳ اداره تعاون استان البرز تصمیمات 

ذیل اتخاذ شد : - شرکت مذکور در تاریخ فوق منحل )در حال تصفیه( اعلام گردید و 
نشانی محل تصفیه: استان البرز-شهرستان کرج- رجائی شهر- خیابان اول غربی- فاز۲- 

پلاک۱96- کدپستی ۳۱469۱۳۱9۳ می باشد. 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان البرز اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری کرج 

)1595080(
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والیبال ۲۰۲4؛ از لیگ ملت ها 
تا المپیک پاریس در مرداد

فدراسیون جهانی والیبال و کنفدراسیون والیبال آسیا محدوده زمانی 
مسابقات سال ۲۰۲۴ را اعلام کردند که قهرمانی باشگاه های مردان و 

زنان آسیا نخستین تورنمنت سال جدید میلادی خواهد بود.

به گزارش پیام آشنا به نقل از مهر، کنفدراسیون والیبال آسیا 
محدوده زمانی مسابقات سال ۲۰۲۴ را اعلام کرد که مسابقات قهرمانی 
باشگاه های مردان و زنان آسیا به عنوان نخستین تورنمنت سال جدید 

میلادی باید تا ۱۶ اردیبهشت سال ۱۴۰۳ برگزار شود.
 در این برنامه برای ماه های ژوئن و جولای ۲۰۲۴ )۱۲ خرداد تا 
۱۰ مرداد ۱۴۰۳( چهار تورنمنت درنظر گرفته شده است که شامل 
پانزدهمین دوره مسابقات والیبال قهرمانی نوجوانان پسر و دختر آسیا و 
بیست ودومین دوره رقابت های قهرمانی جوانان آسیا در دو گروه مردان 

و زنان است.
 مسابقات والیبال چلنج کاپ آسیا در دو گروه مردان و زنان نیز از اواخر 
می تا پایان هفته نخست ژوئن برگزار می شود که محدوده زمانی اول تا 

۱۸ خرداد سال ۱۴۰۲ خواهد بود.
 همچنین پنجمین دوره مسابقات والیبال ساحلی زیر ۱۹ سال آسیا 
قرار است در دوره زمانی ماه های می و ژوئن )۱۲ اردیبهشت تا ۱۷ 

تیرماه سال ۱۴۰۳( برگزار شود.
 مهمترین رویداد والیبالی سال ۲۰۲۴ مسابقات والیبال بازی های 
المپیک پاریس است که بر اساس اعلام فدراسیون جهانی از تاریخ ۵ تا 

۲۱ مرداد سال آینده برگزار خواهد شد.
 همچنین لیگ ملت ها ۲۰۲۴ از روز سه شنبه ۲۵ اردیبهشت با 
مسابقات هفته نخست گروه زنان آغاز خواهد بود و مرحله مقدماتی این 
رقابت ها روز یکشنبه سوم تیر با برگزاری دیدارهای هفته پایانی گروه 

مردان به اتمام می رسد.
 بر اساس اعلام فدراسیون جهانی والیبال، زمان برگزاری مرحله نهایی 
لیگ ملت ها ۲۰۲۴ در گروه زنان از ۳۱ خرداد تا سوم تیرماه است و 
مرحله نهایی گروه مردان نیز در دوره زمانی هفتم تا دهم تیرماه سال 

آینده پیگیری خواهد شد.
 مسابقات والیبال چلنجرکاپ فدراسیون جهانی نیز در سال ۲۰۲۴ از 

چهارم تا هفتم جولای )۱۴ تا ۱۷ تیرماه( برگزار خواهد شد.
 بر اساس این برنامه ها، دومین مرحله مسابقات والیبال ساحلی انتخابی 
المپیک در قاره آسیا تا ۲۴ خرداد و سومین و آخرین مرحله این 

مسابقات نیز تا چهارم تیرماه برگزار می شود.

جاده تندرستی مجموعه ورزشی 
انقلاب مسدود می شود

جاده تندرستی مجموعه ورزشی انقلاب از روز سه شنبه مسدود خواهد 
شد.

به گزارش پیام آشنا به نقل از مهر، جاده تندرستی مجموعه ورزشی 
انقلاب که یکی از بخش های پرطرفدار و پراستفاده این مجموعه است 

از روز سه شنبه تعطیل خواهد شد.
 ترمیم و آماده سازی این جاده برای فصل سرما و بارندگی های پیش 
رو دلیل این اقدام مسئولان مجموعه ورزشی انقلاب و شرکت توسعه و 
نگهداری اماکن ورزشی است. بنابراین غیرقابل استفاده بودن این جاده 

تا اطلاع ثانوی ادامه دارد.
 آنها در حالی با هدف جلوگیری از بروز مشکل در فصل سرما و به ویژه 
زمان بارش و بارندگی، ترمیم و بازسازی جاده تندرستی را در برنامه 

گذاشته اند که فصل پاییز تقریبا به نیمه رسیده است.

عبدالله ویسی سرمربی صنعت نفت 
باقی خواهد ماند

مدیرعامل باشگاه صنعت نفت آبادان گفت: عبداله ویسی با قدرت به کار 
خود در صنعت نفت ادامه می دهد.

به گزارش پیام آشنا به نقل از مهر، محمدحسین رحمانی مدیرعامل 
باشگاه صنعت نفت آبادان در خصوص صحبت های عبدا.. ویسی 
پس از تساوی این تیم مقابل استقلال خوزستان گفت: به طور حتم 
صحبت های شب گذشته آقای ویسی ناشی از تلاش ها و زحماتی است 
که ایشان در ماههای گذشته برای آبادان و تیم فوتبال صنعت نفت 

داشته است، زحماتی که مردم آبادان به خوبی قدردان آن هستند.
 وی اضافه کرد: هر زمانی که دچار تردید شدیم کافی است آنچه که 
ویسی در سال گذشته برای صنعت نفت انجام داد که نوعی معجزه در 
فوتبال بود را به یاد بیاوریم و به خوبی می دانیم همواره بهترین گزینه و 

در عین حال اولین و آخرین گزینه ما برای هدایت تیم او است.
 رحمانی با تاکید بر ماندگاری ویسی در صنعت نفت عنوان کرد: او با 
حمایت کامل بنده و سایر اعضای هیأت مدیره با قدرت تمام کارش 
را در آبادان دنبال خواهد کرد و با وجود همه مشکلات، همدلی و 
یکدست بودنی که ایشان در تیم ما ایجاد کرده باارزش ترین دارایی امروز 
صنعت نفت است که به حتم این یکدلی در هفته های آتی نتایج بهتری 

را نیز به همراه خواهد داشت.

شکایت پرسپولیس از داور دیدار 
برابر ملوان

باشگاه پرسپولیس ضمن اعتراض به قضاوت وحید کاظمی و تیم 
داوری اش به فدراسیون فوتبال شکایت می کند.

به گزارش پیام آشنا به نقل از مهر،سرخپوشان پایتخت امروز در 
حالی در انزلی برابر ملوان متوقف شدند که تیم داوری قضاوت پر بحثی 

داشت.
 در دقیقه ۴، دروازه بان ملوان بعد از خروج از محوطه جریمه به وضوح 

توپ را با دست دفع کرد اما ادامه بازی داده شد.
 در دقیقه ۱۳، ارسال توپ روی ضربه ایستگاهی با خطای مشخص 
مدافع ملوان و خراب شدن او روی علی نعمتی همراه شد که در کمال 
تعجب داوران از این صحنه هم گذشتند و پنالتی واضح پرسپولیس 

سوخت.
 در دقایق تلف شده هم خطای مدافع ملوان روی امید عالیشاه در 
محوطه جریمه می توانست پنالتی باشد و بازیکن حریف به هیچ وجه به 
توپ نرسید. داور در این صحنه هم ادامه بازی اعلام کرد تا سه خطای 
واضح تیم حریف سرنوشت بازی را عوض کند. خطاهایی که هر کدام 

می توانست به تنهایی نتیجه بازی را عوض کند.
 با توجه به نظر کارشناسان محترم داوری و تأیید آنها درباره صحنه های 
ذکر شده، باشگاه پرسپولیس شکایت رسمی خود را به قضاوت وحید 

کاظمی و کمک هایش به فدراسیون فوتبال ارسال می کند.

نکتهاخبار کوتاه

9 راهکار موثر برای کاهش وزن
 در زنان بالای ۳۰ سال

با این عادات ساده که به راحتی می توانید آنها را به روتین زندگی خود 
اضافه کنید، چربی های مزاحم بدن را آب کنید.

به گزارش پیام آشنا به نقل از سلامت نیوز، به نظر می رسد برخی از 
روش هایی که در دهه ۲۰ زندگی تان دنبال کرده اید دیگر اثر جادویی 
خود را ندارند و به لطف تغییرات متابولیسم بدنتان، نمی توانید در مصرف 
بسیاری از غذاهایی که در سال های جوانی تان از آنها لذت می بردید، 
زیاده روی کنید.  اگر با افزایش وزن روبرو شده اید، هنوز کارهای زیادی 

وجود دارد که می توانید انجام دهید تا وزن خود را پایین بیاورید.

در هر وعده غذایی پروتئین باکیفیت بیشتری مصرف کنید
برخلاف تصور شما، افزودن یک تخم مرغ یا مقداری لوبیا به سالاد 
یا ناهار، پروتئین کافی به بدن شما نمی رساند. با افزایش سن، بدن 
شما به پروتئین بیشتری برای حفظ قدرت و تامین ماهیچه های بدون 
چربی نیاز دارد. هرچه مقدار عضله شما بیشتر باشد، بدن شما در هنگام 

استراحت کالری بیشتری خواهد سوزاند.
 انتخاب و خوردن غذاهای پروتئینی با کیفیت بالا و گنجاندن آنها در هر 
وعده غذایی و میان وعده یکی از راه های آسان برای کاهش وزن است. 
همچنین خوردن پروتئین سالم و کافی می تواند به کاهش اشتهای 
شما کمک کند و از افزایش هوس های غذایی به خصوص در آخر 

شب جلوگیری کند.

مصرف فیبر را فراموش نکنید
غذاهای غنی از فیبر مانند میوه ها و سبزیجات معمولا کالری کمتری 
دارند. به عنوان مثال، یک فنجان برنج یا پاستا حدود ۲۰۰ کالری دارد، 
اما یک فنجان سبزیجات حدود ۳۰ تا ۶۰ کالری دارد. علاوه بر این، 
غذاهای سرشار از فیبر، به ویژه فیبر محلول، به آرامی در دستگاه گوارش 
حرکت می کنند و شما را برای مدت طولانی تری سیر نگه می دارند. 
فیبر همچنین هورمون هایی مانند GLP-۱ را ترشح می کند که 
اشتها را سرکوب می کند. فیبر محلول را از غذاهایی مانند جو و بلغور 
جو دوسر، همراه با سبزیجات و میوه هایی مانند کلم بروکسل و زردآلو 

می توانید دریافت کنید.
 یونکین مصرف هشت تا ۱۰ گرم فیبر در هر وعده غذایی را توصیه می 
کند. به خاطر داشته باشید که یک بشقاب سالاد به شما در رسیدن به 
این هدف کمکی نمی کند، زیرا کاهو فقط یک تا دو گرم فیبر دارد. 
در نظر بگیرید که غلات کامل مانند فارو یا کینوآ را در یک سالاد تازه 
ریخته شده بگنجانید تا فیبر کافی دریافت کنید و برای مدت طولانی 

تری سیر بمانید.
 یک چارچوب خوب برای ناهار و شام این است که نیمی از بشقاب 
خود را از سبزیجات، یک چهارم از غلات کامل و یک چهارم دیگر را از 

پروتئین تهیه کنید.

بیشتر حرکت کنید
افزودن حرکات بیشتر به روال روزانه خود یک راه مطمئن برای از بین 
بردن چربی بدن است و این ساده تر از آن چیزی است که فکر می 

کنید.
 برای مثال ماشین خود را دورتر پارک کنید، به جای آسانسور از پله 
ها بروید. همین موارد ساده، همراه با پیاده روی، واقعا چربی سوزی را 
افزایش می دهند. این به این دلیل است که حرکت روزانه به عنوان 
فعالیت های  طریق  از  )گرمازایی  می شود  طبقه بندی   NEAT
غیرورزشی( و حرکت NEAT درصد بیشتری از کالری را هر روز 
نسبت به ورزش ساختاریافته می سوزاند. لازم نیست ۱۰۰۰۰ قدم در 

روز بردارید، اگرچه ضرری هم ندارد.

وزنه بزنید
وزنه زدن در خانه یک راه عالی برای سوزاندن چربی، ورزیده تر کردن 

عضلات لاغر و فرم دادن بدن است.
 در حالت ایده آل، بهتر است که شما سه تا چهار بار در هفته وزنه برداری 
کنید تا نتایج مطلوبی داشته باشید، اما کم کم وزنه زدن را شروع کنید. 
اگر تا به حال از وزنه استفاده نکرده اید، با یک روز در هفته شروع کنید 
و سپس در طول زمان به در صورتی که توانایی بیشتری پیدا کردید 

میزان آن را افزایش دهید.

به قانون 20/80 پایبند باشید
طبق گفته پزشکان تغذیه، ۸۰ درصد کالری مصرفی شما باید از غذاهای 
کامل تک ماده ای گرفته شود. به عنوان مثال، این می تواند یک سالاد 
اسفناج باشد که روی آن یک تخم مرغ آب پز گذاشته شده و همراه 
سبزیجات است و با پاشیدن دانه ها یا آجیل تزئین شده است. سپس، 
۲۰ درصد باقی مانده از کالری مصرفی شما می تواند »غذاهای سرگرم 

کننده« باشد.

وعده های غذایی خود را تقسیم کنید
چه به دنبال کاهش وزن باشید و چه به دنبال خوش اندام ماندن باشید، 
کنترل میزان مصرف کالری بسیار مهم است. کالری موجود در غذاهای 
آماده رستوران ها و غذاهای بسته بندی شده خارج از کنترل و شمارش 
هستند. غیرمعمول نیست که یک وعده غذایی رستوران حاوی کالری 
یک روزتان باشد، حتی ممکن است بیش از آننیز بشود و چربی های 
مضر زیادی به بدن شما برساند . بیاموزید که چه وعده های غذایی 
مناسب بدنتان هستند و عادت کنید یک مقدار غذای معین بخورید و 

رژیم غذایی خود را سرشار از غذاها سالم و خانگی کنید.

کالری مصرفی خود را بررسی کنید
نکته بعدی در لیست نکات کاهش چربی ما برای زنان بالای ۳۰ سال، 
بررسی کالری است. حتی زمانی که غذاهای سالم می خورید، هرگز 
نمی دانید چقدر کالری مصرف می کنید، مگر اینکه میزان مصرف خود را 

حداقل برای یک هفته پیگیری کنید.
 از یک برنامه ردیابی وعده های غذایی استفاده کنید و غذاهایی را که به 
طور منظم می خورید وارد کنید. روزهای عادی غذا خوردن را پیگیری 
کنید. ببینید کجا هستید، کدام غذاها کالری بیشتری از آنچه که فکر 
می کردید اضافه می کنند و بر اساس آن کالری دریافتی خود را تنظیم 

کنید.

غذای خانگی بخورید
وقتی شما هستید که یک غذای خانگی درست می کنید، دقیقاً می دانید 
چه چیزی به آن اضافه می کنید و چه نوع مواد غذایی استفاده می 
کنید، از مواد تشکیل دهنده گرفته تا چاشنی ها و سس ها همگی در 
اختیار شما هستند. این را مأموریت خود قرار دهید که سعی کنید بیشتر 

غذاهای خود را در خانه بپزید و از غذاهای سالم تغذیه کنید.
 بیشتر مردم به جای تهیه غذاهای پیچیده، پنج تا هشت وعده غذایی 
را به شکل یک منو انتخاب می کنند و همان چیزها را بارها و بارها 
درست می کنند که باعث می شود خرید، تهیه غذا و ردیابی کالری 

بسیار آسان تر شود.

یک برنامه غذایی ساده انتخاب کنید
هزاران برنامه غذایی و برنامه تمرینی وجود دارد که همگی ادعا می 
کنند بهترین راه برای رسیدن به اهداف کاهش وزن شما هستند. سر 
و صدای اضافی این تبلیغات را نادیده بگیرید. غذاهای سالم و برنامه 
غذایی مناسبی را انتخاب کنید. شما، مراقب زمان مورد نیاز برای تمرین 
و آماده کردن غذا باشید، سپس همین روتین را برای روزهای بعد خود 

نیز تکرار کنید.

داخل  گفت:  پرسپولیس  فوتبال  تیم  سرپرست 
رختکن همه تصمیم گرفتند مصاحبه کنند چون 
هر کسی به خودش اجازه می دهد علیه پرسپولیس 

اظهارنظر کند.

به گزارش پیام آشنا به نقل از مهر، افشین پیروانی 
پس از تساوی امروز پرسپولیس در هفته هشتم 
لیگ برتر گفت: دو تیم خوب ریشه دار پرسپولیس 
و ملوان بازی خوبی انجام دادند. نمی خواهم درباره 
مسائل فنی صحبت کنم چون این روزها هر کسی 
می خواهد دیده شود درباره پرسپولیس صحبت 
می کند.  سرپرست تیم فوتبال پرسپولیس در مورد 

اینکه منظورش علیرضا خانی، عضو هیئت مدیره 
کسی  اسم  کرد:  تصریح  است،  استقلال  باشگاه 
اسم  شود  دیده  می خواهد  کسی  هر  نیاورید.  را 
پرسپولیس را می آورد. پرسپولیس تیم پرطرفداری 
است و سال گذشته سه قهرمانی آورد. حداقل یک 
قهرمانی بیاورید و سپس این گونه اظهارنظر کنید. 
بحث داوری، استادیوم و جایگاه را به رخ می کشند 
اما یادتان باشد باید به پرسپولیس، به کادرفنی و 
اتفاقاتی که برای تیم ما می افتد، احترام بگذارید. 

دفعه آخرتان باشد که حرف می زنید. داخل رختکن 
همه تصمیم گرفته اند مصاحبه کنند چون هر کسی 
به خودش اجازه می دهد علیه پرسپولیس اظهارنظر 

کند.
 او در حمایت از یحیی گل محمدی یادآور شد: 
بهترین مربی داریم که می توانست جایی برود که 
چندین برابر پول بگیرد ولی به خاطر پرسپولیس و 
عشق هواداران مانده است. یادتان باشد درباره تیم 

بزرگ پرسپولیس حرف می زنید.   

کمیسیون انضباطی فیفا، لوئیس روبیالس رئیس 
سابق فدراسیون فوتبال اسپانیا را محروم کرد.

لوئیس  ایرنا،  از  نقل  به  آشنا  پیام  گزارش  به 
اسپانیا  فوتبال  روبیالس رئیس سابق فدراسیون 
جام جهانی ۲۰۲۳  و حواشی  اتفاقات  از  بعد  که 
زنان با حکم تعلیق ۹۰ روزه روبه رو شده بود، امروز 
توسط کمیسیون انضباطی فیفا با حکم محرومیت 

سنگینی مواجه شد.

 کمیسیون انضباطی فیفا، لوئیس روبیالس را به 
مدت سه سال از انجام هر گونه فعالیت مرتبط با 
فوتبال چه در سطح ملی و چه بین المللی محروم 
کرد، زیرا رفتار وی او ناقض ماده ۱۳ قانون انضباطی 

فیفا بوده است.
اتفاقات و حواشی فینال  به  این پرونده مربوط   
جام جهانی ۲۰۲۳ زنان بین تیم های ملی اسپانیا و 
انگلیس بوده که روبیالس حرکات ناشایستی با جنی 
هرموسو بازیکن تیم ملی اسپانیا در هنگام اهدای 

مدال داشت.
تصمیم کمیسیون انضباطی فیفا امروز دوشنبه 
به اطلاع روبیالس رسید که طبق مفاد آیین نامه 
انضباطی فیفا ۱۰ روز فرصت دارد تا فرجام خواهی 
کند. این تصمیم قابل اعتراض در کمیته استیناف 

فیفا است.
در این بیانیه آمده است: فیفا بر تعهد مطلق خود 
برای احترام و حفاظت از یکپارچگی همه و اطمینان 

از رعایت قوانین اساسی رفتار مدنی تاکید می کند.

 بابک یگانه در پیکارهای تیراندازی قهرمانی آسیا، 
مدال برنز تراپ در بخش انفرادی را کسب کرد.

ایرنا، در ادامه  از  به گزارش پیام آشنا به نقل 
مسابقات تیراندازی قهرمانی آسیا در چانگ وون 
کره جنوبی و در فینال تراپ مردان، بابک یگانه که 

در دور مقدماتی به عنوان نفر چهارم راهی فینال 
شده بود، پس از نمایندگان چین و قطر در رده سوم 
ایستاد و صاحب مدال برنز شد. این نخستین مدال 
تراپ ایران در بخش بزرگسالان مردان در مسابقات 
قهرمانی آسیا است.  گفتنی است صبح امروز تیم 
و  پرورش نیا  یگانه،  ترکیب  با  ایران  مردان  تراپ 

بیرانوند نیز در جایگاه سوم ایستاد و صاحب مدال 
برنز شد. این نخستین مدال تیمی ایران در ادوار 
گذشته مسابقات قهرمانی آسیا در رشته تراپ است .

 هدایت تیم تراپ ایران را نریمان نیکخو و سرپرستی 
کاروان تیراندازی ایران در این مسابقات را سیدسالار 

محمدنیا بر عهده دارند.

افشین پیروانی:

یحیی با عشق در پرسپولیس ماند

محرومیت سنگین فیفا برای رئیس فدراسیون جنجالی

یگانه نخستین مدال انفرادی تراپ در آسیا را به گردن آویخت

آگهی تغییرات شرکت با مسئولیت محدود سرامیک صنعت آفاق به شناسه ملی ۱۰۱۰۳9684۳۷ و به شماره ثبت ۳498۷ به استناد صورتجلسه 
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دروازه بان سابق و کروات تیم فوتبال پرسپولیس که طی 
۶ فصل تنها ۴۳ بازی برای این تیم انجام داد، در مجموع 
و با لحاظ کردن رای اخیر فیفا مبلغ یک میلیون و ۲۰۰ 

هزار یورو باید از این تیم دریافت کند.

»بوژیدار  مهر،  از  نقل  به  آشنا  پیام  گزارش  به 
رادوشوویچ« دروازه بان کروات در لیگ شانزدهم پس 
از جدایی »لوبانف« ازبکستانی به پرسپولیس پیوست و 
به عنوان گلر دوم بعد از علیرضا بیرانوند عملکرد بسیار 
خوبی را از خود نشان داد و توانست در مقطعی به یکی 

از مهره های ثابت پرسپولیس تبدیل شود.

شرایط متفاوت »رادوشوویچ« با سه مربی
 رادوشوویچ سه فصل زیر نظر برانکو ایووانکوویچ در 
پرسپولیس حضور داشت اما بعد از جدایی برانکو از کادر 
فنی سرخپوشان و با روی کار آمدن »گابریل کالدرون«، 
این مربی آرژانتینی نارضایتی خود را از عملکرد این 
دروازه بان اعلام کرد و به مدیران پرسپولیس اطلاع داد 

تا به سراغ جانشینی برای او بروند.
 پس از جدایی کالدرون و روی کار آمدن یحیی گل 
محمدی، ناگهان ورق برای رادوشوویچ برگشت و این 
دروازه بان توانست رضایت یحیی گل محمدی را جلب 
کند و در زمان مدیریت محمد حسن انصاری فرد در 
حالی که یک سال دیگر از قراردادش باقی مانده بود، 

قرارداد این بازیکن برای سه فصل دیگر تمدید شد.

990 هزار یورو برای چهار فصل
پرسپولیس،  با  رادوشوویچ  جدید  قرارداد  طبق   
باشگاه متعهد شدند که برای فصل  این  مدیران 

فصل  برای  یورو،  هزار  مبلغ ۲۱۰   ۱۳۹۹-۱۴۰۰
فصل  برای  یورو،  هزار  مبلغ ۲۵۰   ۱۴۰۰-۱۴۰۱
۱۴۰۲-۱۴۰۱ مبلغ ۲۶۰ هزار یورو و برای فصل 
۱۴۰۳-۱۴۰۲ مبلغ ۲۷۰ هزار یورو به رادوشوویچ 
دستمزد پرداخت کنند. یعنی رقمی معادل ۹۹۰ 
هزار یورو که برای پرسپولیس بسیار سنگین بود اما 
انصاری فرد این قرارداد سنگین را با دروازه بان کروات 

منعقد کرد.

ترک ایران و شکایت به فیفا
 در سال ۱۴۰۰ و به دلیل نوسانات شدید ارز در 
موقع  به  نتوانستند  پرسپولیس  مدیران  کشور، 
دستمزد دروازه بان کروات خود را پرداخت کنند. در 
همین راستا و در آذر ۱۴۰۰ رادوشوویچ ایران را ترک 
کرد و حاضر نشد در تمرینات پرسپولیس حضور یابد. 
رادوشوویچ همانند دیگر بازیکنان خارجی شاغل در 

لیگ برتر برای دریافت مطالبات خود به فیفا شکایت 
کرد تا پرونده ای دیگر برای فوتبال ایران و باشگاه 

پرسپولیس در فدراسیون جهانی فوتبال باز شود.

جریمه 200 هزار یورویی پرسپولیس به دلیل 
تأخیر در پرداخت قسط سوم

 در فروردین ۱۴۰۱، کمیته وضعیت فیفا بعد از 
بررسی شکایت بوژیدار رادوشوویچ از پرسپولیس، 
این باشگاه را محکوم به پرداخت ۸۶۶ هزار یورو 
همچنین  کرد.  خود  کروات  سابق  دروازه بان  به 
به  نیز  سالیانه  پنج درصد سود  باید  پرسپولیس 
رادوشوویچ پرداخت می کرد که این رقم را به حدود 
یک میلیون یورو افزایش می داد. پس از اعلام قطعی 
این رأی، مدیران پرسپولیس با وکیل رادوشوویچ 
وارد مذاکره شدند و قرار شد مبلغ یک میلیون یورو 
طی چهار قسط ۲۵۰ هزار یورویی به این دروازه بان 

پرداخت شود منوط بر اینکه اگر در زمان مقرر این 
رقم به حساب بازیکن واریز نشود ۲۰۰ هزار یوروی 
دیگر به عنوان جریمه پرسپولیسی ها باید به این 

دروازه بان پرداخت کنند.
 مدیران پرسپولیس دو قسط ابتدایی رادوشوویچ 
را طبق تاریخی که در تفاهمنامه آنها آمده بود به 
حساب وکیل بازیکن واریز کردند اما در پرداخت 
قسط سوم تعلل کردند و فیفا به دلیل نرسیدن پول 
و ارائه رسید غیر قابل قبول، باشگاه پرسپولیس را 

محکوم به پرداخت این مطالبات کرد.
 بدین ترتیب باشگاه پرسپولیس موظف است ۴۰۰ 
هزار یورو به رادوشوویچ پرداخت کند که ۲۰۰ هزار 
یورو جریمه و ۲۰۰ هزار یورو پرداخت نهایی به این 
بازیکن محسوب می شود. البته سرخ ها پیش از این 
توانسته بودند ۵۰ هزار یورو از قسط سوم رو زودتر از 
موعد به حساب دروازه بان سابق خود واریز کنند و به 
همین دلیل ۲۰۰ هزار یورو باقی مانده بود که با تعلل 

مدیران این عدد به رقم ۴۰۰ هزار یورو تبدیل شد.

۶۶ میلیارد تومان در جیب دروازه بان کروات
 در مجموع و طبق حکم فیفا پرسپولیسی ها باید به 
دروازه بان سابق خود که طی ۶ فصل تنها ۴۳ بازی 
برای این تیم انجام داد رقمی معادل یک میلیون 
و دویست هزار یورو پرداخت کنند که از این رقم 
تاکنون ۴۰۰ هزار یورو به حساب دروازه بان کروات 
واریز شده و اکنون ۸۰۰ هزار یورو دیگر باقی مانده 
است که اگر قیمت هر یورو را ۵۵ هزار تومان در نظر 
بگیریم رادوشوویچ، مجموعاً رقمی معادل ۶۶ میلیارد 

تومان از پرسپولیس دریافت خواهد کرد.

قهرمانی  پاداش  و جوانان،  ورزش  وزیر  با دستور 
و نایب قهرمانی بازی های پاراآسیایی به هاشمیه 

متقیان و زینب مرادی پرداخت خواهد شد.

به گزارش پیام آشنا به نقل از ایرنا، در پی پس 
گرفتن مدال طلای هاشمیه متقیان و مدال نقره 
بانوان  نیزه  پرتاب   F۵۶ ماده  در  مرادی  زینب 
کمیته  سوی  از  هانگژو  پاراآسیایی  بازی های 
برگزاری بازی ها، کیومرث هاشمی وزیر ورزش و 

جوانان دستور داد پاداش قهرمانی و مدال طلای 
نایب  پاداش  و  متقیان  هاشمیه  به  بازی ها  این 
قهرمانی و مدال نقره به زینب مرادی)مبلغ مصوب 
آیین نامه تجلیل از قهرمانان( به این دو ورزشکار 

پرداخت شود.
 پیش از این وزارت ورزش و جوانان اعلام کرده 
بود طبق آیین نامه تجلیل از قهرمانان، مبلغ تعیین 
شده جوایز قهرمانان بازی های آسیایی و پارآسیایی 

به شرح زیر است:

تیمی ۴۵۰  تومان،  میلیون  انفرادی ۹۰۰  طلا:   
میلیون تومان

تیمی ۲۵۰  تومان،  میلیون  انفرادی ۵۰۰  نقره:   
میلیون تومان

تیمی ۱۲۵  تومان،  میلیون  انفرادی ۲۵۰  برنز:   
میلیون تومان

 گفتنی است جوایز قهرمانان و مدال آوران طبق 
آیین نامه مربوطه در مراسم تجلیل از قهرمانان و 

مدال آوران اهدا می شود.

بدهی ترسناک پرسپولیس به یک بازیکن
 66 میلیارد تومان برای 4۳ بازی!

با دستور وزیر ورزش و جوانان؛

اعطای پاداش بازی های پاراآسیایی به متقیان و مرادی
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برگه

ساختی از عین خود غیری 
که عالم این بود

نقشی آوردی پدید از خود 
که آدم این بود

شمس مغربی

زندگی همین امروز اســت. امروز تنها 
چیزی اســت که به وجودش اطمینان 

دارید...
دیل کارنگی

دوران ایجاد رعب و وحشت با لشکر کشی و حرکت قابل توجه
دادن ناوها حداقل علیه ایران و متحدانش دیگر به سر 
آمده است؛ در غرب آسیا مردمان زیادی برای جنگ 
با اسرائیل و آمریکا لحظه شماری کرده و منتظر پیدا 

کردن فرصتی برای ورود به جبهه ها هستند. 

به گزارش پیام آشنا، عیدالرحیم انصاری، تحلیلگر 
سیاسی در یادداشتی در کانال خود در ایتا نوشت:

تنش ها در غرب آسیا بالا گرفته و درگیری های اخیرِ 
مقاومت فلسطین با اشغالگران اسرائیلی شرایطی 
جنگی را در منطقه حکمفرما کرده اســت؛ رژیم 
اسرائیل هفتم اکتبر ۲۰۲۳ در یک غافلگیری تمام 
عیار بزرگترین شکست خود در ۷۵ سال گذشته و از 
زمان اشغال فلسطین را تجربه کرد؛ اتفاقی که در آن 
به اعتراف سران اسرائیل ۱۴۰۰ صهیونیست کشته، 
چند برابر این تعداد زخمی و صدها تن نیز به اسارت 
مبارزان فلسطینی درآمدند. این شکستی است که به 
باور بسیاری تحلیلگران جبران نخواهد شد و اسرائیل 
هرچند در واکنش به شکســت فضاحت بار خود 
کشتار زنان و کودکان غزه با بمب های اهدایی آمریکا 
را آغاز کرد، اما دیگر نمیتواند اوضاع را به ایام قبل از 

این حمله بازگرداند!
 آمار کشته شدگان مظلوم و محصور غزه که بیشتر 
آنها را کودکان و زنان بی گناه تشــکیل میدهند تا 
این لحظه از ۵ هزار تن عبور کرده و تصاویر هولناک 
منتشر شــده از آن خشم ملت های آزاده جهان را 

برانگیخته است.
امروز در حالی که مردم در سراســر دنیا به حمایت 
از فلسطینیان برخاسته و تظاهرات میکنند، دولت 
آمریکا و برخی کشــورهای اروپایی نظیر انگلیس، 

آلمــان و فرانســه تمام قد از کودک کشــی رژیم 
صهیونیســتی حمایت میکنند. در این میان تنها 
دولتی که حمایت های خود از مظلومان فلسطینی 
را در اشکال مختلف ادامه میدهد، دولت جمهوری 
اسلامی ایران است؛ کشوری که آمریکا و اسرائیل او را 

مقصر شکست های خود در منطقه میدانند.
 نیویورک تایمز بیســت و دوم اکتبر در گزارشی با 
عنوان " آمریکا سامانه های دفاع موشکی بیشتری 
به خاور میانه میفرستد" نوشــت: بایدن به ایران 
هشدار داده تا به جنگ حماس علیه اسرائیل نپیوندد! 
آندرس مارتینز نویسنده این مطلب با اشاره به حضور 
ناو آیزنهاور در منطقه ی تحت اشراف سنتکام و بیانیه 
آمریکا در این خصوص مینویسد در صورت دخالت 
ایران، آمریکا و اســرائیل جبهه های جدیدی را باز 
میکنند؛ این در حالی است که آمریکایی ها از آغاز 
درگیری ها تا کنون بارها از نبود نشانه های دست 
داشــتن ایران در این درگیری ها اعتراف کرده اند. 

حضرت آیت الله خامنه ای رهبر انقلاب اسلامی نیز 
اخیرا با رد دست داشتن ایران در طراحی و اجرای 
حمله به اشغالگران، در یکی از سخنرانی های خود 
تصریح کرد این اتفاق مهم را فلسطینی ها رقم زده 

اند.  
 با این وجود به نظر نمیرسد ایران اگر قصد دخالت 
داشته باشد، تهدیدهای آمریکا را مانعی جدی تلقی 
کرده و برای آن اهمیتی قائل شود. اسرائیل در حد و 
اندازه ای نیست که ایران رأساً بخواهد علیه اش اقدام 
نماید؛ اجــزای مختلف مقاومت از جمله حزب الله 
لبنان، انصارالله یمن، مقاومت در عراق، سوریه و غیره 
به اندازه کافی برای برخورد با اسرائیل قدرت دارند 
و احتمالا در صورت نیاز به کمک حماس خواهند 

رفت.
به نظر می رسد ایران در صورتی به این جنگ ورود 
میکند که آمریکا نیز از آن طرف به کمک اسرائیل 
آمده باشد، و الِّا جمهوری اسلامی نشان داده اسرائیل 

را بــه عنوان یک حریف واقعــی جدی نمی گیرد. 
همانگونه که از گزارش نیویورک تایمز بر می آید، 
جبهه مقاومت آنقدر قوی اســت که بایدن حتی 
صهیونیستها را از جنگ با حزب الله لبنان نیز بر حذر 
داشته است؛ حال تصور کنید اگر ایران وارد معرکه 

شود چه اتفاقی خواهد افتاد.
آنچه مسلم است جمهوری اسلامی نه از تهدیدات 
آمریکا میترسد و نه از اســتقرار سامانه های دفاع 
موشکی یا گســیل ناو و افزایش تعداد تفنگداران 
آمریکایی در منطقه؛ یعنی اگر قرار به تقابل مستقیم 
باشــد، همانگونه که قبلا نیــز در حمله به پایگاه 
آمریکایی عین الاسد در عراق یا انهدام پهپاد گلوبال 
هاوک تردید نکرد، این بار هم در زدن ناوها و پایگاه 
های نظامی آمریکایی تردیدی به خود راه نخواهد 

داد.
 ایران و متحدانش جغرافیای وسیعی از منطقه را در 
اختیار دارد و در طول سالها از دستیابی به پیشرفته 
ترین سلاح ها نیز بهرمند شده اند؛ این فرق میکند با 
آمریکایی که نهایتا با چند ناو و چند پایگاه استیجاریِ 
آسیب پذیر میخواهد با قدرت اول نظامی در منطقه 

مقابله نماید.
دوران ایجاد رعب و وحشت با لشکر کشی و حرکت 
دادن ناوها حداقل علیه ایران و متحدانش دیگر به سر 
آمده است؛ در غرب آسیا مردمان زیادی برای جنگ 
با اسرائیل و آمریکا لحظه شماری کرده و منتظر پیدا 
کردن فرصتی برای ورود به جبهه ها هستند؛ البته 
سرنوشت جنگ غزه بنا به عقیده برخی صاحبنظران، 
دورنمایی از اضمحلال اســرائیل و پایان اشغالگری 
آمریکا در آســیای غربی را نشان خواهد داد؛ به هر 

حال باید منتظر ماند و دید چه میشود!

اینترنت آنقدر بخشی جدایی ناپذیر از زندگی ما شده  
است که گاهی اوقات فراموش می کنیم همه کسانی 
که در فضای مجازی با آنها روبرو هستیم، نه تنها با ما 
هم عقیده نیستند، بلکه ممکن است یک کلاهبردار و 

سارق حرفه ای باشند.

به گزارش پیام آشنا به نقل از ایرنا،  گشت و گذار 
راحت در اینترنت، جست و جوی آسان همه چیز و 
هر نوع محتوا گاهی ما را به این واقعیت دور می کند 
که دنیای مجازی همچون دنیای واقعی هر نوع قشر 
و مسلکی را در خود جای داده، از انسان های شریف 
و نخبه گرفته تا افراد خطاکار و شرور همگی به بعد 
چهارم زندگی دست یافته اند. با این حساب اینترنت 
باغ شخصی و خانوادگی ما نیست که فقط دوستان 
و آشــنایان ما جا خوش کرده باشند؛ به همان اندازه 
که با دوستانمان در فضای مجازی احساس نزدیکی 
داریم، کلاهبــرداران اینترنتی نیز در حال ســرک 
کشــیدن هستند تا با کوچکترین بی توجهی، انواع 
و اقســام شگردهای خود را عملی کنند. هر قدر هم 
تلاش کنیم که کلاهی سرمان نرود، سارقان مجازی 
در تکاپو هستند تا یک چشم بهم زدنی تا ما را قربانی 
خود کنند. در ادامه با ما همراه باشید تا راه های مقابله 

با کلاهبرداری های اینترنتی را بیاموزیم.

فیشینگ متداول ترین کلاهبرداری اینترنتی
در این روش کلاهبردار با اطلاع از سامانه های ثبت 
نامی جدید سایت جعلی دقیقا شکل سایت اصلی 
طراحی کرده و از طریق سیم کارت های بی نام و نشان 

پیامک های حاوی لینک ثبت نام را به شــما ارسال 
می کند و دام خودش را پهن می کند تا ماهی ها به 
دام بیافتند. به محض کلیک بر روی لینک موجود 
در پیامک وارد صفحه ای جعلی مشابه صفحه اصلی 
بانک  شــده و با وارد کردن شماره کارت، رمز دوم و 
cvv۲  فرصت برداشت از حساب را در اختیار مجرم 
می گذارید. حالا چیکار کنیم که به دام فیشــینگ 

نیافتیم:
- فقط به صفحاتی که https و علامت قفل ســبز 
رنگ کنار لینک صفحه درگاه پرداخت دارند اعتماد 

کنید.
- چنانچه درگاه پرداخت کیبورد مجازی دارد و ترتیب 
کلیدها در کیبورد جا بجا شــده و با رفرش درست 

نمی شود به کلاهبرداری اینترنتی شک کنید.
- پیام های ثبت نامی هیچگاه از طریق شــماره های 

شخصی ارسال نمی شود.

کلاهبرداری اینترنتی با رسید جعلی
- پــس از دریافت رســید پرداخت حتما موجودی 
حســاب خود را چک کنید و درصورت عدم واریز به 
حساب اجناس یا خدمت موردنظر را تحویل ندهید؛ 
اســم و شماره کارت شما در رسید به معنی درست 

بودن رسید نیست.
- شماره پیامک واریز بانک را با شماره سایر پیامک ها 
چک کنید؛ کلاهبرداران با استفاده از شماره جعلی 

پیامک واریز ارسال می کنند.
- حتما پیامک واریز بانک را فعال کنید و اگر خدمات 
پیامکی ندارید از طریق دستگاه خودپرداز موجودی 

خود را چک کنید.

کلاهبرداری با دستگاه اسکیمر
در روش کلاهبرداری اسکیمر، کلاهبردار اینترنتی 
باهوشــمان با قرار دادن مدارهای مغناطیســی در 
کارتخوان ها و عابربانک ها، اطلاعات کارت های بانکی 
را بدســت می آورد و با ســاخت کارت جعلی اقدام 
به برداشت حســاب می کنند. برای پیشگیری از به 
دام اســکیمر افتادن؛ هنگام استفاده از عابر بانک یا 
کارت خوان، قسمت وارد کردن کارت و صفحه ورودی 
رمز را بررسی کنید. وجود هرگونه سوراخ، دستکاری 
یا آسیب دستگاه، چسب یا نوار اطر اف قسمت ورودی 
کارت، تغییر رنگ کیبورد دستگاه عاملی برای شک 
کردن به اســکیمر است و از کار کردن با ان دستگاه 

خودداری کنید. 
روش های جلوگیری از سایر کلاهبرداری اینترنتی 
مانند؛ کلاهبــرداری با ویروس ها،  بــا نرم افزارهای 
جاسوسی، با وعده برنده شدن در قرعه کشی، با جعل 

سند، با سایت های شرط بندی و...
- رایانه ها و دستگاه های تلفن همراه خود را به روز نگه 
دارید. داشتن جدیدترین نرم افزارهای امنیتی، مرورگر 
وب و سیستم عامل بهترین دفاع در برابر ویروس ها 
و ســایر تهدیدات آنلاین اســت. به روزرسانی های 
خودکار را روشن کنید تا به محض دردسترس شدن، 

جدیدترین اصلاحات را دریافت کنید.
- رمزهای عبور قوی تنظیم کنید یک رمز عبور قوی 
حداقل هشت کاراکتر طول دارد و شامل ترکیبی از 
حــروف بزرگ و کوچک، اعداد و کاراکترهای خاص 

است.
 - اطلاعات شــخصی را شخصی نگه دارید هکرها 
می توانند از پروفایل های رسانه های اجتماعی برای 
کشــف رمزهای عبور شما و پاســخ به این سؤالات 
امنیتی در ابزارهای بازنشانی رمز عبور استفاده کنند. 
تنظیمات حریم خصوصی خــود را قفل کنید و از 
ارسال مواردی مانند تولد، آدرس، نام و غیره خودداری 
کنید. مراقب درخواست های ارتباط از طرف افرادی 

باشید که نمی شناسید.
- اتصال اینترنت خود را ایمن کنید. همیشه از شبکه 
بی ســیم خانگی خود با رمز عبور محافظت کنید. 
هنگام اتصال به شبکه های Wi-Fi عمومی، مراقب 

اطلاعاتی که از طریق آن ارسال می کنید، باشید.
- قبل از خرید آنلاین، مطمئن شوید که وب سایت از 

فناوری امن استفاده می کند.
- رمــز کارت را چند وقت یک بار عوض کنید و رمز 
کارت را بر روی کارت ننویسید و پس از اتمام خرید 

آنلاین از سایت خارج شوید.
- از رمز دوم پویا استفاده کنید.

- در صورت برنده شــدن در قرعه کشی فقط شماره 
شبا خود را برای دریافت هدیه در اختیار دیگران قرار 

دهید.
به عنوان ســخن آخر باید بگوییم اینترنت و فضای 
مجازی تکنولوژی است که در کنار مفید بودن مورد 
سوء استفاده بسیاری افراد سودجو قرار گرفته است، 
بنابراین تمام حواس خــود را جمع کنید تا با یک 
سهل انگاری اطلاعات مهم و یا سرمایه زندگی خود را 

از دست ندهید و قربانی فضای مجازی نباشید.

قانون کلی است! این که پسماندهای شیمیایی 
و دارویی در زمره پســماندهای خطرناک بوده و 
نگهداری، حمل و نقلو دفع آنها باید تحت ضوابط 
خاص ملی و بین المللی انجام شود. اتفاقی که البته 
در مســیر خوبی قرار گرفته است و در بسیاری 
از کشــورهای توســعه یافته یا در حال توسعه، 
برنامه های مدیریتی برای پسماندهای دارویی و 

شیمیایی وجود دارد.

 به گزارش پیام آشنا به نقل از جام جم آنلاین، 
برنامه هایی که در نهایت، مانــع ورود داروهای 
شــیمیایی و فاســد به طبیعت و البته چرخه 
زندگی مان می شود و اجازه نمی دهد اثرات این 
مواد شیمیایی، سلامت مان را به خطر بیندازد اما 
شما با باقی مانده داروها و داروهای تاریخ  گذشته 

خانه تان چه می کنید؟
کافــی اســت نگاهی بــه یکــی از کمدهای 
آشــپزخانه تان بیندازید که لبالب است از دارو و 
قرص و شربت! کمدی که هرچند وقت یک بار، 
نیاز به یک پاکسازی اساسی از داروهای بی مصرف 
و از آن مهم تر، فاسد و تاریخ گذشته دارد. چقدر 
درباره نوع انجام این پاکسازی اطلاع دارید؟ مثل 
مرتب کردن هر کمد و طبقه دیگری، هرآنچه که 
نیازش نداریــد را دور می ریزید و در قالب زباله، 
بیرون از خانه رها می کنید؟ باید بدانید که این 

اشتباه ترین کاری اســت که می توانیم در برابر 
داروهای بی مصرف انجام بدهیم؛ داروهایی که اگر 
به هر طریقی به طبیعت برگردند و وارد آب های 
زیرزمینی شوند، آســیب های طولانی مدتی بر 
ســلامت مان وارد خواهند کرد. به نظر می رسد 
روش های علمی تر و صحیح تــری برای از بین 

بردن داروها وجود داشته باشد.
   

دارو زباله نیست!
این عبارت، عنوان یک پویش است؛ پویشی که 
هرسال یادآوری می کند »دارو زباله نیست«، پس 
جایش هم در سطل زباله نیست. جمله  و عبارتی 
که بسیای از متخصصان سازمان غذا و دارو، بارها 
و به دفعات آن را تکرار می کنند تا همه بدانند، 
قرار دادن داروهای تاریخ گذشته و فاسد در میان 
سایر زباله های خانگی، کار بسیار اشتباهی است. 
چند سالی می شــود که با همکاری دوستداران 
محیط زیســت، روندی فراهم و تشــکیل شده 
اســت که داروهای تاریخ گذشته و به طور کلی 
داروهایی که مورد نیاز افراد خانه نیست، توسط 
جعبه هایی از داروخانه ها جمع آوری می شــود و 
بعد از آن هم توسط شرکت های امحا کننده دارو، 
بی خطر شده و از طریق کاملا علمی دفع می شود؛ 
روشی که کاملا بین المللی است و در بسیاری از 
کشــورها از جمله آمریکا هم تحــت عنوان روز 

بازپس گیری به مردم یادآوری می شود داروهای 
خودشان را شناسایی کنند و آن غیرضروری ها و 
تاریخ گذشته ها را به متخصصان تحویل دهند تا با 
روشی که کمترین آسیب را دارد امحایش کنند. 

   
آنتی بیوتیک در طبیعت!

مثلا همین آنتی بیوتیک ها ظاهــرا بی خطر را 
می بینید، داروهایی که ممکن اســت به دلیل 
عفونت، در مقطعی از زمان سراغ شان برویم و به 
محض بهبود نسبی، دوره درمان را نصفه رها کنیم 
و باقی آن را به عنوان زباله، در طبیعت بیندازیم. 
همین ها می توانند با این شــکل از رها کردن، 
دوباره به چرخه زندگی مان برگردند اما در شکلی 
متفاوت و اشتباه که باعث مقاومت میکروبی در 
بدن مان خواهد شد. این داروها از طریق آب های 
زیر زمینی به چرخه زندگی برمی گردند و مقاومت 
میکروبی در بدن افراد ایجاد می کند؛ مقاومتی 
که باعث اختلال در رونــد درمان بیماری های 
عفونی می شــود. در واقع در چنین شــرایطی، 
میکروب های مضر نسبت به این آنتی بیوتیک ها 
در خود تغییراتی ایجاد می کنند و نسبت به آنها 
مقاوم می شوند؛ در چنین شرایطی دوران درمان 
بیماری های عفونی بیشتر شده و گاهی موفقیت 
در درمان، کاهش پیدا می کند. اصلا برای همین 
است که مقدار آنتی بیوتیک باید به اندازه مصرف 

بیمار تجویز شود و بیمار هم باید دوره درمان را 
کامل کند تــا دیگر باقی مانده ای از آن برای دور 

ریختن وجود نداشته باشد.

طبیعت را آلوده نکنیم
زمان فاســد شدن قرص و شربت و به طور کلی 
مواد دارویی، آخرین روزی اســت که شــرکت 
تولید کننده یک دارو سلامت و قدرت و ایمنی 
یک دارو را تضمین می کند که معمولا هم این 
تاریخ، روی برچسب بیشتر دارو ها دیده می شود؛ 
چرا که طبق قانون، همــه تولیدکنندگان دارو 
وظیفه دارند تاریخ انقضای دارو را روی محصولاتی 
که تجویز می شود، قرار دهند تا مصرف کننده از 
آن با اطلاع باشد. اگر با یک داروی تاریخ گذشته 
در خانه مواجه شــدیم، چه می کنیم؟ فرض ما 
این است هر خانواده ایرانی، چیزی کمتر از ۱۰۰ 
گــرم دارو را به عنوان زباله در طبیعت رها کند؛ 
آن وقت چه خواهد شد؟ اگر تعداد خانواده های 
ایرانی را ۲۵ میلیون نفر در نظر بگیریم، آن وقت با 
حجم زباله ای بیشتر از ۲۵ هزار تن دارو در طبیعت 
روبه رو هستیم؛ طبیعتی که به واسطه این مواد 
شیمیایی، آلوده خواهند شد و بدیهی است که 
اثراتش دوباره به زندگی خود ما باز می گردد. در 
صورتی که متخصصان با اصولی ترین و علمی ترین 

روش ها، آنها را از بین می برند. 

آیا تهدیدهای آمریکا ایران را می ترساند؟!

کلاهتان را در فضای مجازی دو دستی بچسبید

درباره اثرات ناشی از داروهای تاریخ گذشته بر سلامت خودمان و طبیعت، چه می دانید؟ 

در جست  و جوی یک نابودی اصولی!

گزارش روز

مکث

اشاره

رسانه چه خبر

تای چی و مهار عوارض 
پارکینسون

تای چی ممکن است علائم و عوارض بیماری پارکینسون را برای چندین 
سال مهار کند.

به گزارش پیام آشنا، نتایج تحقیقات جدید نشان می دهد، تای چی، 
هنر رزمی چینی که شامل توالی از حرکات کنترل شده بسیار آهسته 
است، ممکن است علائم و عوارض بیماری پارکینسون را برای چندین 
سال مهار کند. یافته های تحقیق نشان می دهد که تاثیر این هنر رزمی 
با پیشرفت کندتر بیماری و دوزهای کمتر داروهای مورد نیاز در طول 
زمان همراه است. بیماری پارکینسون، اختلال عصبی ناتوان کننده و 
پیشرونده است که با کندی حرکت، لرزش در حالت استراحت، عضلات 
ســفت و غیر قابل انعطاف مشخص می شود. این بیماری، سریع ترین 
بیماری عصبی در حال رشد در جهان است و پیش بینی می شود که 
تعداد مبتلایان تنها در چین تا سال ۲۰۳۰ به ۵ میلیون نفر برسد. بر 
اساس گفته موسسه خیریه پارکینسون انگلستان، در بریتانیا هر ساعت 
دو نفر به این بیماری مبتلا می شوند. هنوز هیچ درمانی برای پارکینسون 
وجود ندارد، اما داروها می توانند علائم بالینی را بهبود بخشند البته تمام 
تظاهرات این بیماری را درمان نمی کنند. محققان توضیح می دهند که 
هیچ مدرکی مبنی بر کاهش سرعت پیشرفت این بیماری وجود ندارد. 
نتایج تحقیقات منتشــر شده قبلی نشان می دهد که تای چی علائم 
پارکینســون را در کوتاه مدت کاهش می دهد اما اینکه آیا این بهبود 
می تواند در طولانی مدت ادامه پیدا کند، مشــخص نیست. در تلاش 
برای کشف این موضوع، محققان دو گروه از بیماران مبتلا به بیماری 
پارکینسون را برای بیش از ۵سال از ژانویه ۲۰۱۶ تا ژوئن ۲۰۲۱ تحت 
نظر گرفتند. یک گروه متشکل از ۱۴۷ بیمار دو بار در هفته و به مدت 
یک ساعت به کمک ارائه کلاس هایی برای بهبود تکنیک خود، تای چی 
تمرین کردند. گروه دیگر ۱۸۷ بیمار به مراقبت استاندارد خود ادامه 
دادند و تای چی تمرین نکردند. شدت بیماری به طور رسمی در همه 
شرکت کنندگان در شروع دوره پایش ارزیابی شد و پیشرفت بیماری، 
ازجمله افزایش نیاز به دارو سپس در نوامبر ۲۰۱۹، اکتبر ۲۰۲۰ و ژوئن 
۲۰۲۱ بررسی شد. میزان حرکت و سایر علائم، مانند عملکرد سیستم 
عصبی خودمختار )شــامل حرکات روده، مشــکلات ادراری و قلبی 
عروقی(، خلق و خوی، کیفیت خواب و شناخت و شیوع عوارض، مانند 
دیسکینزی )حرکت غیر ارادی(، دیستونی )تون عضلانی غیر طبیعی(، 
کاهش پاسخگویی به درمان دارویی در طول زمان، اختلال شناختی 
خفیف، توهمات، سندرم پای بی قرار نیز با استفاده از مقیاس های معتبر 
ردیابی شد. شایان ذکر است که شدت بیماری، مصرف دارو، جنسیت، 

سن و سطح تحصیلات در هر دو گروه مشابه بود.
نتایج تحقیق نشان داد که پیشرفت بیماری در تمام نقاط پایش در گروه 
تای چی کندتر بود، همانطور که توسط سه مقیاس معتبر برای ارزیابی 
علائم کلی، حرکت و تعادل ارزیابی شد. تعداد بیمارانی که نیاز به افزایش 
داروهای خود در گروه مقایسه داشتند نیز به طور قابل توجهی بیشتر از 
گروه تای چی بودند و در گروه بدون تای چی این تعداد ۸۳.۵ درصد در 
سال ۲۰۱۹ و کمی بیش از ۹۶ درصد در سال ۲۰۲۰ در مقایسه با ۷۱ 
درصد و ۸۷.۵ درصد در گروه تمرین تای چی بود. عملکرد شــناختی 
در گروه تای چی مانند ســایر علائم غیرحرکتی، کندتر تحلیل رفت، 
در حالی که خواب و کیفیت زندگی به طور مداوم بهبود یافت. شیوع 
عوارض در گروه تای چی به طور معناداری کمتر از گروه مقایسه و شامل 
دیسکینزی ۱.۴ درصد در مقابل ۷.۵ درصد، دیستونی صفر درصد در 
مقابــل ۱.۶ درصد، توهم صفر درصد در مقابل کمی بیش از ۲درصد، 
اختلال شــناختی خفیف ۳درصد در مقابل ۱۰درصد و سندرم پای 
بی قرار ۷درصد در مقابل ۱۵.۵ درصد بود. سقوط، سرگیجه و کمردرد 
سه عارضه جانبی گزارش شده توسط شرکت کنندگان در تحقیق بودند 
اما همه این عوارض در گروه تای چی به طور قابل توجهی کمتر بود. در 
حالی که ۲۳ نفر دچار شکســتگی شدند، همه اینها در طول زندگی 
روزمره رخ داد و در گروه تای چی کمتر  ۶ در مقابل ۱۷ بود. محققان 
خاطرنشــان کردند که این پژوهش یک تحقیق مشاهده ای است و 
نمی تواند علت و معلولی را تعیین کند. محققان همچنین اذعان داشتند 
که تعداد شرکت کنندگان در تحقیق به نسبت کم بود و آنان به طور 
تصادفی در گروه خود قرار نگرفتند. اما محققان نتیجه گرفتند: یافته های 
ما نشــان داده اســت که تای چی اثر مفید طولانی مدت بر بیماری 
پارکینسون را حفظ می کند که نشان دهنده اثرات بالقوه اصلاح کننده 
بیماری بر علائم حرکتی و غیرحرکتی، به ویژه راه رفتن، تعادل، علائم 
خودمختار و شناخت است. آنان افزودند: بیماری پارکینسون می تواند 
عملکــرد حرکتی و علائم غیرحرکتی را به تدریج بدتر کند که منجر 
به ناتوانی و تاثیر بر کیفیت زندگی می شود. اثر مفید طولانی مدت بر 
بیماری می تواند زمان بدون ناتوانی را طولانی تر کند و منجر به کیفیت 
زندگی بالاتر، بار کمتر برای مراقبین و مصرف کمتر دارو شود. یافته های 
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chiatry منتشر شده است.

تای چی تمرینی برای مغز و بدن 
تای چی با حدود ۲۵۰ میلیون تمرین کننده در سراســر جهان، اغلب 
به عنوان یکی از محبوب ترین فعالیت های بدنی در جهان شــناخته 
می شود. این هنر در قرن هفدهم در چین به عنوان یک هنر رزمی شکل 
گرفت. بر خلاف کاراته یا تکواندو، تای چی به جای مبارزه، روی قدرت 
آرام تمرکز می کند که باعث می شود آن را برای افراد مسن یا کسانی که 

آسیب دیده اند قابل دسترس تر کند.

فواید تای چی برای سلامتی
این شکل ملایم ورزش می تواند به حفظ قدرت، انعطاف پذیری و تعادل 
کمک کند و می تواند فعالیتی عالی برای بقیه عمر شما باشد. تای چی 
اغلب به عنوان »مراقبه در حرکت« توصیف می شود اما می توان آن را 
»دارو در حرکت« نامید. شواهد فزاینده ای وجود دارد که نشان می دهد 
این تمرین ذهن و بدن که از چین به عنوان یک هنر رزمی سرچشمه 
گرفته است، در درمان یا پیشگیری از بسیاری مشکلات سلامتی ارزش 
دارد. شما می توانید این تمریمات را شروع کنید حتی اگر در بهترین 
شکل یا بهترین وضعیت سلامتی نباشید. در این تمرین کم فشار و 
حرکت آهســته، بدون مکث کردن یک سری حرکات به نام حرکات 
حیوانــات را انجام می دهید. در حین حرکت، نفس عمیق و طبیعی 
می کشــید و توجه خود را مانند برخی از انواع مراقبه بر احساســات 
بدنی خود متمرکز می کنید. تای چی از جهات مختلفی با سایر انواع 
ورزش متفاوت اســت. حرکات اغلب دایره ای هستند، هرگز اجباری 
نیستند، ماهیچه ها به جای کشیده شدن آرام هستند، مفاصل به طور 
کامل کشیده یا خم نمی شوند و بافت های همبند کشیده نمی شوند. 
تای چی را می توان به راحتی برای هر کسی تطبیق داد، از آماده ترین 
افراد گرفته تا افرادی که روی صندلی چرخدار یا در حال نقاهت پس از 
جراحی هستند. مجموعه رو به رشدی از تحقیقات در حال ایجاد شرایط 
قانع کننده برای استفاده از تای چی هستند تا این هنر رزمی به عنوان 
مکمل درمان پزشکی استاندارد یا درمان کمکی در جهت پیشگیری 
و توانبخشــی بسیاری از شرایط همراه با افزایش سن، کاربردی شود. 
درمان کمکی، درمانی است که همراه با درمان های پزشکی اولیه، یا برای 
رسیدگی به خود بیماری یا علائم اولیه آن، یا به طور کلی، برای بهبود 

عملکرد و کیفیت زندگی بیمار استفاده می شود.
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رسیدگی تخصصی به پرونده های اتباع بیگانه
دیوان عالی کشور: رئیس دیوان عالی کشور با اشاره به وجود شعب تخصصی 
در ایــن دیوان گفت: پرونده های اتباع بیگانــه و مرتبط با امور بین الملل در 
شعب تخصصی دیوان عالی کشــور با سرعت بیشتری مورد رسیدگی قرار 
می گیرد. حجت الاسلام والمسلمین محمدجعفر منتظری در دیدار با کاظم 
غریب آبادی روز دوشــنبه با اشاره به ضرورت دفاع از مردم مظلوم فلسطین 
در مقابل اقدامات جنایتکارانه رژیم اشغالگر قدس، بر پیگیری قضایی جنایات 
رژیم غاصب صهیونیستی تأکید کرد و افزود: همانطور که رهبر معظم انقلاب 
فرمودند، رژیم اســرائیل باید محاکمه شود و این وظیفه کشورهای اسلامی 
همچون جمهوری اسلامی است که از مردم مظلوم فلسطین به صورت معنوی 
و سیاسی حمایت کند. منتظری تشکیل کارگروه ویژه پیگیری حقوق مردم 
فلسطین را امری مهم برشمرد و خاطرنشان کرد: جامعه جهانی و بین الملل 
باید برای محاکمه این رژیم کودک کش با یکدیگر متحد شوند. وی با اشاره به 
صلاحیت دادگاه های جمهوری اسلامی ایران در رسیدگی به پرونده ها و جرایم 
اتباع بیگانه تصریح کــرد: علاوه بر حقوقی که در قوانین برای اتباع خارجی 
تصریح شــده، جمهوری اسلامی ایران تلاش کرده دستیابی به این حقوق و 
انجام و پیگیری امور مربوطه برای آنها تسهیل و تسریع شود. منتظری با اشاره 
به وجود شعب تخصصی در دیوان عالی کشور افزود: رسیدگی به پرونده ها در 
دیوان عالی کشور، شکلی است و پرونده های اتباع خارجی و مرتبط با امور بین 
الملل در شعب تخصصی دیوان عالی کشور با سرعت بیشتری مورد رسیدگی 

قرار می گیرند.

کاهش ۵۰ درصدی قیمت سمعک
سازمان غذا و دارو: مدیرکل تجهیزات و ملزومات پزشکی سازمان غذا و دارو 
با اشاره به ساماندهی قیمت پایه ارزی برخی اقلام، از کاهش قیمت ۵۰ درصدی 
سمعک و صرفه جویی ارزی ۹ میلیون دلاری در سال جاری خبر داد. جلال غفار 
زاده با اشاره به برنامه ریزی برای رشد ۳۰ درصدی تولید تجهیزات پزشکی افزود: 
فراخوان های متعددی در جهت کاهش قیمت های ارزی و مهار تورم از سوی این 
اداره کل صادر شــده است، در نتیجه یکی از این فراخوان ها قیمت سمعک ۵۰ 
درصــد کاهش پیدا کرد. همچنین در نتیجه این فراخوان تعداد ۵۱ هزار و ۵۰۰ 
عدد سمعک با قیمت ۳ میلیون ۳۹۰ هزار دلار با همان کیفیت مطلوب تأمین شد 
درحالیکه در سال های اخیر ۱۰۰ هزار سمعک با ۱۶ میلیون دلار تأمین شده بود، 
که در پی این فراخوان بیش از ۹ میلیون دلار صرفه جویی ارزی حاصل شده است. 
وی تأکید کرد: برنامه ریزی جهت رشد ۳۰ درصدی تولیدات تجهیزات پزشکی 
در کشور طی سال جاری انجام شده و در این راستا زمان بررسی پرونده با صدور 
بخشنامه رشد تولید جهت حمایت از تولیدکنندگان به ۴۰ درصد کاهش یافته 
اســت. وی افزود: اقلام پیشرفته پزشکی از جمله ونتیلاتور و مانیتور به بیش از 
۳۵ کشور دنیا صادر می شود. غفار زاده با اشاره به فعالیت ۲ هزار شرکت تولیدی 
تجهیزات پزشــکی در کشور اظهارکرد: ۴ هزار خط تولید در این شرکت ها فعال 
هستند، همچنین ۶ هزار و ۲۰۰ شرکت توزیعی تجهیزات نیز در کشور فعالیت 

دارند.

بیماری های قلبی همچنان رتبه اول
 مرگ و میر در ایران

مهر: یک فوق تخصص غدد گفت: بیماری های قلبی عروقی علت بسیاری از 
مرگ ها در افراد دیابتی است. فرزاد حدائق، با اشاره به اینکه بیماری های قلبی 
عروقی، نخستین علت مرگ و میر در ایران و جهان به شمار می رود، اظهار کرد: 
بیش از ۶۰ درصد خطر حوادث قلبی و عروقی مربوط به ریسک فاکتورهای 
قابل اصلاح ابتلاء به این بیماری ها است. وی با اشاره به اینکه فشارخون بالا، 
سیگار کشیدن، بیماری های قندی، چربی بالا و اضافه وزن، احتمال ابتلاء به 
بیماری های قلبی عروقی را به مراتب بالا می برد، خاطرنشان کرد: اصلاح سبک 
زندگی بیش از ۶۰ درصد حوادث قلبی و عروقی را کم می کند، پیشــگیری 
اولیه بسیار مقرون به صرفه تر از مداخلات ثانویه یا اعمال جراحی است. عضو 
هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی توضیح داد: شاخص توده 
بدن )BMI( بالا، پرفشاری خون، دیابت، کشیدن سیگار و کلسترول بالا عوامل 
خطری هستند که اگر سه مورد از آن ها در فردی اعم از زن و مرد وجود داشته 
باشــد، او را در معرض خطر مادام العمر بروز بیماری های قلبی و عروقی قرار 
می دهد. به گفته حدائق، پژوهش هایی که بر اساس بررسی اطلاعات حاصل 
شده از مطالعه قند و لیپید تهران انجام شده بیانگر این موضوع است که بروز 
بیماری های اولیه ابتلاء به مشــکلات قلبی و عروقی، حتی در سنین جوانی 
می تواند با خطر مادام العمر ابتلاء به این بیماری ها همراه باشد. رئیس مرکز 
تحقیقات پیشگیری از بیماری های متابولیک دانشگاه علوم پزشکی شهید 
بهشتی عنوان کرد: با توجه به بار عظیمی که چنین خطر بزرگی بر اقتصاد و 
سلامت جامعه وارد می کند، ضرورت اخذ استراتژی های مؤثر برای پیشگیری 
اولیــه و ثانویه از بیماری های قلبی عروقی و نیز اجرای برنامه های غربالگری 
برای این گروه بیماری ها مورد توجه است. وی با اشاره به اینکه مرگ ناشی از 
بیماری های قلبی و عروقی کماکان رتبه اول علل مرگ و میر در ایران و جهان 
را به خود اختصاص داده، گفت: حمله های قلبی مسئول نیمی از بیماری های 
غیرواگیر و اولین عامل مرگ و میر در دنیاست و سالانه میلیون ها نفر به علت 
این بیماری فوت می کنند. این استاد دانشگاه با اشاره به اینکه اصلاح سبک 
زندگی و عادات غذایی باید قبل از ۲۰ سالگی یا حتی در نوجوانی انجام شود، 
هشدار داد: اگر اصلاح سبک زندگی، تغذیه و ورزش کردن دیرتر از حد معمول 
انجام شود می تواند منجر به ابتلای مادام العمر به بیماری قلبی و عروقی شود. 
وی با بیان اینکه متأسفانه سن حوادث قلبی و عروقی و مرگ و میر ناشی از 
آن بسیار پایین آمده است، اضافه کرد: مهمترین روش پیشگیری، عدم ابتلاء 
و کاهش مرگ و میر، اصلاح ســبک زندگی مثل کنترل فشار خون، دیابت، 

تحرک و عدم استعمال دخانیات است.

ای چرخ فلک خرابی از کینه توست
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